
غروی عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با تأکید بر 
اینکه »اگر اصرار بزرگان نبود، بسیاری از افراد شاخص و 
سرشناس در انتخابات ثبت نام نمی کردند«، تصریح کرد: 
این عرصه، برای ما طعمه نیست. ما از کسی طلبی نداریم 
و به کسی بدهکار هم نیستیم. همه ما تنها به خون شهدا 
و انقلاب بدهکاریم. آیت الله سید محمد غروی با اشاره به 

راهکار شورای نگهبان برای احراز صلاحیت علمی داوطلبان 
خبرگان رهبری از طریق برگزاری آزمون علمی گفت: بالاخره 
شورای نگهبان باید وجود شروط ورود به مجلس خبرگان را 
احراز کند؛ یکی از شروط اولیه به تعبیر من این است که فرد 
کف اجتهاد را داشته باشد؛ کف اجتهادی که خودمان از آن 

تعریف داریم...

ثبت نامی های خبرگان پنجم 801 نفر بودند و از این تعداد، به گفته سخنگوی شورای نگهبان و دیگر اعضا، بیش از 500 نفر 
باید در آزمون علمی خبرگان شرکت می کردند. آزمون در روز 15 دی ماه از ساعت 9 صبح آغاز شد و بعد از دو بار تمدید در 
ساعت 15 و 30 دقیقه به پایان رسید. از لحظه آغاز آزمون تا لحظه پایانی، همه رسانه ها در انتظار چهره های سرشناس ماندند...
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اقدام عربستان سعودی در اعدام یک روحانی منتقد، از 
دیدگاه مردم جهان به ویژه در کشورهای غربی به عنوان 
حرکتی نفرت انگیز تفسیر شده است. این اعلام بیزاری به 
اندازه ای شدید بوده است که به راحتی می توان از بررسی 
محتوایی و حتی ظاهری مقاله های منتشر شده در رسانه 

های مطرح جهان به آن پی برد.
تارنمای روزنامه آمریکایی نیویورک تایمز در چند روز 
گذشته چندین مقاله و تحلیل در زمینه تنش میان ایران و 
عربستان منتشر کرده است. این روزنامه در یکی از مطلب 
های خود نوشت: سعودی دوست ایالات متحده نیست 
بلکه دردسر است. عربستان متحد آمریکا به شمار نمی 
آید بلکه در برخی زمان ها در کنار آمریکا بود و از این رابطه 
برای پیشبرد اهداف منطقه ای و جهانی خود استفاده کرد. 
... آن ها از دهه 1940 میلادی هم با ارائه نفت ارزان به منافع 
و اقتصاد آمریکا کمک کردند. این مقاله افزود: سعودی ها 
در مقابله با شوروی نیز کمک های مالی و سیاسی بسیاری 

به ایالات متحده کردند...

به  در  سعودی  حکام  جنایت  تهران  جمعه  خطیب 
شهادت رساندن آیت الله نمر را محکوم کرد و گفت: در 
تمام جنایاتی که علیه مسلمانان رخ می دهد سه رکن 

آمریکا، عربستان و رژیم صهیونیستی دخالت دارند. 
آیت الله محمد کاشانی در خطبه دوم نماز جمعه تهران 
افزود: رژیم صهیونیستی برنامه ریزی این جنایات را انجام 
می دهد، آمریکا از آن حمایت و عربستان پول آن را تامین 
می کند.وی ادامه داد: با فردی که اسلام و قانون را بیان می 
کند، چنین رفتار می شود و با کمال تاسف این رفتار در 
جهان با قاطعیت رد نشده و در مجامع ملی و بین المللی 

تقبیح نمی شود...

ارزیابی رسانه های جهان از تنش در خاورمیانه

حمایت افکار 
عمومی غرب 

از ایران

امامی کاشانی مطرح کرد: 

نفوذی ها عامل 
حمله به سفارت 

عربستان 

سرنوشت غایبان آزمون علمی خبرگان در کلاف کشف اجتهاد

چهـارراه 
تشخیص  اجتهاد

آیت الله موسوی اردبیلی تاکید کرد:

ضرروت توجه به تربیت دینی در مدارس

تحلیل آرایش سیاسی جریانات در آستانه انتخابات

جریان سوم در انتخابات شکل می گیرد؟

اشرف پهـلوی درگذشت 

آیت الله سید محمد غروی:

ساختن جو رسانه ای درباره شرکت افراد 
در آزمون درست نیست

2

7

2

7

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید با بیان اینکه اجازه ندهیم افراطیون 
اختلاف افکنی کنند، گفت: ما دشمنانی داریم که می خواهند جلوی پیشرفت و نفوذ 

ما در جهان را بگیرند اما در نهایت موفق نخواهد شد.
 وی در دیدار آیت الله محسن اراکی دبیر کل مجمع جهانی تقریب 
مذاهب اسلامی، با تاکید بر اینکه امروز زمینه برای پذیرش اسلام و 
مکتب اهل بیت)ع( در دنیا فراهم است، افزود: در تبیین معارف اهل 
بیت )ع( باید دقت داشت و از طرح مسائلی که احساسات دیگران را 

خدشه دار می کند اجتناب شود و در تفسیر نمونه به این مساله توجه داشتیم و البته شاهد 
موفقیت و تاثیر گذاری آن حتی در بین اهل سنت نیز بودیم .آیت الله مکارم شیرازی تصریح 
کرد: مساله تقریب نباید سبب شود که امتیازات خودمان را بیان نکنیم، منتهی باید با دقت 
و حساسیت این مساله را دنبال کنیم و به مقدسات دیگران توهین نکنیم، امیدواریم در 
مسیر تقریب همین روش دنبال شود. وی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: اگر 
تندروها به مقدسات دیگران توهین نکنند ما می توانیم شاهد موفقیت های بسیاری باشیم؛ 

شیخ الازهر از منادیان تقریب است ...

آیت الله مکارم شیرازی: 

اجازه اختلاف افکنی رابه افراطیون ندهیم 

8

روزنامه

نباید فضا 
برای کسانی که 

مملکت را خراب 
کرده اند باز شود

2

8

7

2

رئیس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات: 

قابل توجه مودیان محترم مالیاتی

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم 

به اطلاع کلیه اشخاص 
حقوقی و حقیقی موضوع بند)الف( و )ب( 

ماده 95 قانون مالیات های مستقیم می رساند ، 
مهلت ارسال الکترونیکی فهرست معاملات فصل 
پاییز 94 از طریق سامانه WWW.TAX.gov.ir و 

یا به صورت لوح فشرده )CD( حداکثر 
تا پایان دی ماه سال جاری می باشد.
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ایران و عربستان
به کجا می رویم؟

جامعه و نظام سعودی به واقع پیچیده و ناشناخته است. 
حتی نزدیکان و متحدان منطقه ای و غربی او به درستی این 
کشور را نمی شناسند و خود نیز بدان معترف هستند. رابطه 

دوجانبه ما به سطحی بحرانی رسیده است.  مسئله صرف قطع رابطه نیست، این حادثه در 
سال های اخیر با کشورهای مختلفی تجربه شده است، از مغرب گرفته تا سنگال و الجزایر. 
در آن موارد رابطه راکد می ماند، اما در اینجا مسئله توقف رابطه نیست، تخریب مداوم است. 
لذا باید چاره ای اندیشید و به دور از احساسات و افراط و تفریط. و چنانکه گفتیم فراموش 
نکرد که با جامعه ای پیچیده مواجه هستیم و این ایجاب می کند با احتیاط بیشتری عمل 

کنیم. ذیلًا به اجمال به برخی از نکات اشارت می رود. 
1. دو حادثه به طور همزمان در عربستان امروز اتفاق افتاده است. نخست نوعی »انقلاب 
نرم« است که قدرت را از دستان سالخوردگان خاندان سلطنتی و وابستگان درون خاندانی 
و برون خاندانی آنها خارج کرده و در دست طبقه جدیدی که متحدان نیرومندی در خارج 
از خاندان، و به ویژه در بخش دینی و نظامی و امنیتی، دارند قرار داده است. دوم: پس از آغار 
تحولات در جهان عرب و بحرانی شدن اوضاع در کشورهای بانفوذ عربی و خصوصاً مصر، 
عربستان به مرکز ثقل جهان عرب تبدیل شده است. چه به لحاظ سیاسی و چه به لحاظ 
های دینی و تبلیغاتی و رسانه ای و مالی. هم اکنون اکثر شیخ نشین های دیگر خلیج فارس 

چه از سر اکراه و چه با اختیار، در پشت این کشور قرار دارند.
2. تلقی عمومی در میان ما این است که مشکل نظام سعودی است، حال آنکه مسئله 
به جامعه عربستان مربوط می شود و نه صرف نظام حاکم. بخش مهمی از این جامعه به 
دلائل مختلف دینی و سیاسی و تلقی تاریخی با ما و منطق سیاسی و رفتاری ما مشکل 
دارد و این جریان در طی سالیان اخیر به اوج خود رسیده است. با توجه به نکات یاد شده به 
واقع نظام سعودی حتی در موقعیت افراطی کنونی اش که انتقاد متحدانش را هم برانگیخته 
 ـعملًا با ما نزدیک تر است تا هر نظام دیگری که احیاناً پس از سقوط این نظام بر سر  است 
کار آید. آن جانشینان احتمالی مواضعی به مراتب سخت تر و ایدئولوژیک تر در قبال ما و 

شیعیان کشورشان خواهند داشت.
3. به هنگام اشغال مسجدالحرام در سال 1400 توسط جهیمان العتیبی و گروهش، در 
ایران بودند کسانی که از آنان به دلیل انقلابی بودن ستایش می کردند. حال آنکه بخشی 
از اعتراض آنان به رژیم حاکم این بود که اولا چرا شیعیان منطقه شرقیه را به آئین وهابی 
درنیاورده¬اند و ثانیاً چرا به شیعیان کشورهای دیگر که از نظر آنان مشرک و کافر هستند، 
اجازه می دهند به عربستان آیند و حج به جا آورند. آنان استمرار »اخوان وهابی« بودند که 
به دلیل اعمال و رفتار افراطی شان با عبدالعزیز، بزرگ خاندان سلطنتی، در دهه بیست قرن 
گذشته به جنگ برخاستند که البته قلع و قمع شدند، اما اندیشه آنان باقی ماند که امروزه 

همان تفکر در میان گروه های تکفیری دوباره زنده شده است.
4. عربستان به عنوان یک کشور برای نخستین بار در تاریخ، در دهه های بیست و سی 
قرن گذشته شکل گرفت. این کشور مرکب است از این بخش ها: حجار، نجد، عسیر، حائل 
و منطقه شرقیه. به جز ساختار نیرومند قبیله ای که جاذبه و دافعه های قبیله ای را موجب 
می شود، هنوز هم مردم این مناطق به منطقه خود احساس تعلق بیشتری می کنند تا 
نسبت به کشور خود. بدان علت که سعودی ها خود نجدی هستند و سربازان و عالمان 
دینی شان نیز نجدی بوده اند و رقابتی واقعی بین آنان و اهالی مناطق دیگر وجود داشته، 
لذا ابتدای شکل گیری کشور، پیوسته به نجدی ها تکیه کرده اند و هنوز هم چنین است. 
مهمتر آنکه وهابیت به عنوان شیشه عمر رژیم، اصولاً پدیده ای نجدی است. در نتیجه 
قدرت واقعی هم اکنون در دست آنان است و پس از تأسیس سعودی همیشه چنین بوده 
است. از قضا مخالفان اصلی رژیم هم نجدی هستند که عمدتاً به دلیل وفاداری شان به 
وهابیت خالص »اخوانی« در برابر او قرار گرفته اند و اصولاً در سعودی معارضان تهدیدکننده 
پیوسته انگیزه دینی و وهابی داشته اند. در این شرایط طبیعی است که به فرض سقوط 
رژیم، آن که قدرت را بدست می گیرد هم اینان خواهند بود که سیاستی به مراتب افراطی 

تر در قبال ما و متحدان مان خواهند داشت.
5. مشکل بزرگ در شناخت و تصور ما این است که مسائل را بیش از حدّ سیاسی و 
شاید اخلاقی می بینیم و بدین علت به تحولاتی که جوامع دیگر را تغییر می دهد و بلکه 
دگرگون می کند، کمتر می پردازیم. خصوصاً در آنجا که این تحولات درک آنان را نسبت 
به ما و دین و مذهب ما و اهداف و سیاست ما، تغییر می دهد. در طی سالیان اخیر این همه 
در منطقه ما اتفاق افتاده است، چه به حق و چه به ناحق. چه ناشی از واقعیت ها باشد و یا 
به دلیل تبلیغات سوء، و این تبلیغات چه توسط بخش های مختلف دینی و سیاسی و رسانه 
ای کشورهای منطقه ای صورت گرفته باشد و چه توسط آمریکایی ها. نمی توان واقعیت ها 
را بدان علت که مطابق با واقع آن گونه که در نزد خود ما است، نیست نادیده انگاشت. در 
بسیاری از موارد سیاست رژیم ها در قبال کشوری دیگر به ویژه در آنجا که در افکار عمومی 
نسبت به او حساسیت وجود دارد، انعکاسی است از واقعیت های درونی. چه از سر اجبار 

باشد و چه برای کسب محبوبیت و موقعیت.
6.واقعیت این است که ادامه سیاست کنترل ناشده موجود، نظم بسیار سست و شکننده 
منطقه را به هم خواهد ریخت و حتی تک تک کشورها را با شکنندگی های مختلف داخلی 
مواجه خواهد کرد. قطع رابطه به تنهایی مشکل خاصی ایجاد نمی کند. با توجه به قطب 
بودن ایران و عربستان مسئله این است که نوعی آرام سازی صورت پذیرد که در غیر این 

صورت عواقب آن پیش بینی ناپذیر و به احتمال فراوان غیرقابل کنترل خواهد بود.
در منطقه ای که عموم کشورهایش فاقد قوام لازم اجتماعی و ملی هستند و فاقد 
ترتیبات امنیت منطقه ای و نهادهای لازم برای سامان دادن به مشکلات و رفع اختلاف بین 
کشورها است، نباید نظم موجود آن شکسته شود. پی آمدهای منفی ناشی از این جریان به 

مراتب بیش از نتایج مثبت احتمالی آن خواهد بود.

امامی کاشانی مطرح کرد: 

نفوذی ها عامل حمله به سفارت عربستان 
خطیب جمعه تهران جنایت حکام سعودی در به شهادت رساندن آیت الله نمر را 
محکوم کرد و گفت: در تمام جنایاتی که علیه مسلمانان رخ می دهد سه رکن آمریکا، 

عربستان و رژیم صهیونیستی دخالت دارند. 
آیت الله محمد کاشانی در خطبه دوم نماز جمعه تهران افزود: رژیم صهیونیستی برنامه 
ریزی این جنایات را انجام می دهد، آمریکا از آن حمایت و عربستان پول آن را تامین می 
کند.وی ادامه داد: با فردی که اسلام و قانون را بیان می کند، چنین رفتار می شود و با 
کمال تاسف این رفتار در جهان با قاطعیت رد نشده و در مجامع ملی و بین المللی تقبیح 
نمی شود. این وضعی است که در عربستان سعودی رخ داد.خطیب جمعه تهران با استناد به 
روایتی از امام محمد باقر)ع( اضافه کرد: این اتفاقاتی که رخ می دهد، صف خبیث را از طیب 
جدا می کند و برای غربالگری است. امامی کاشانی یادآور شد: فکر تکفیری در طول سالیان 
گذشته هم در عربستان به صورت پنهانی وجود داشت اما الان صف روشن شده است.

وی تصریح کرد: متاسفانه حکامی جوان و نادان سعودی کشتار ها در حادثه منا، برخورد با 
کشورها و بی اعتنا به خواست جهانی با قساوت قلب کامل کار می کنند، صف را جدا کرده 

ا ند و پشتیبان گروه هایی شده اند که در دنیا جنایت می کنند.

بروجردی در واکنش به طرح جدید تحریم  بانکی علیه ایران: 

کنگره به دنبال برهم زدن برجام است 
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، با بیان اینکه اینکه مقامات و 
نهادها ایالت متحده با سنگ اندازی به دنبال ابراز نارضایتی خود از عدم حضور در بازارهای 
اقتصادی ایران هستند، گفت: آمریکا برجام را فرصتی برای توسعه اقتصادی می دانست، اما 

در عمل شاهد هستیم که ایالت متحده از بازار ایران محروم ماند. 
علاء الدین بروجردی در واکنش به طرح جدید کنگره آمریکا برای تحریم برخی از 
بانک های ایران با بهانه حمایت از تروریسم، گفت: به طور حتم این طرح مغایر با برجام بوده 
و به توافق هسته ای ایران و گروه 1+5 آسیب وارد می کند. نماینده مردم بروجرد در مجلس 
شورای اسلامی، با اشاره به اقدامات و اعمال تحریم های جدید در چند وقت اخیر از سوی 
کنگره و دولت آمریکا علیه ایران، گفت:  در شرایط کنونی به زمان اجرای برجام نزدیک 
می شویم، اما در این میان کشور آمریکا هیچ جایگاهی در عرصه اقتصادی ایران نداشته و 
کشورهای اروپایی در این بخش حضوری فعالی دارند، این در حالی است که آمریکایی ها با 
استفاده از برجام به دنبال افزایش درآمدهای اقتصادی خود بودند. وی با اعلام اینکه مقامات 
و نهادها ایالت متحده با سنگ اندازی به دنبال ابراز نارضایتی خود از عدم حضور در بازارهای 
اقتصادی ایران هستند، افزود: آمریکا برجام را فرصتی برای توسعه اقتصادی می دانست، اما 

در عمل شاهد هستیم که ایالت متحده از بازار ایران محروم ماند.

کوثری فعال سیاسی اصولگرا: 

لاریجانی مستقل نمی آید! 
یک فعال سیاسی اصولگرا با بیان اینکه بعید می دانم آقای لاریجانی به صورت مستقل 
در انتخابات شرکت کند، گفت: نیامدن یکی دو نفر به جمع ائتلاف اصولگرایان مشکل 
جدی محسوب نمی شود و به جایی هم بر نمی خورد. اسماعیل کوثری در گفت و گو با 
خبرنگار پایگاه خبری و اطلاع رسانی جماران، با بیان این که ائتلاف اصول گرایان صورت 
گرفته است و نیامدین یکی دو نفر دلیل بر مشکل در ائتلاف نیست، اظهار کرد: بعید می 
دانم آقای لاریجانی در انتخابات مستقل شرکت کند. نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی در مورد وضعیت ائتلاف اصولگرایان با وجود اعلام استقلال علی لاریجانی از آنها، 
گفت: ائتلاف اصولگرایان صورت گرفته است، حالا اگر یکی دو نفر به دلایلی فعلا نیامده 
اند، دلیل بر مشکل در ائتلاف نیست. انشالله آنها هم  به ائتلاف می پیوندند و کار تکمیل 
می شود.وی همچنین در خصوص دلایل مستقل شرکت کردن علی لاریجانی در انتخابات 
مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: بعید می دانم آقای لاریجانی سرانجام به ائتلاف نپیوندد 
و بخواهد مستقل شرکت کند.» این در حالی است که علی لاریجانی رئیس مجلس شورای 
اسلامی چندی پیش پس از حضور در فرمانداری قم به منظور نامنویسی در انتخابات از این 

حوزه انتخابیه، اعلام کرد به صورت مستقل وارد انتخابات شده است«

سرمقاله

اخبـار

جانشین فرماندهی کل سپاه پاسداران، رژیم آل سعود 
را پناهنده سیاسی آمریکایی ها به حساب آورد و با اشاره به 
جنایت هایی که توسط و یا به تحریک و حمایت عربستان 
سعودی در جهان اسلام صورت می گیرد، تأکید کرد: 
چشم انداز بسیار مبهمی بر سر راه مسیری است که آل 
سعود طی کرده و اگر این مسیر را اصلاح نکند، به زودی در 

معرض فروپاشی و زوال کامل قرار خواهد گرفت.
به گزارش جماران، سردار حسین سلامی در حاشیه 
مراسم بزرگداشت شیخ نمر در جمع خبرنگاران با تأکید 
بر اینکه آل سعود همان مسیری را طی می کند که صدام 
طی کرد، گفت: رژیم بعث به ایران حمله کرد و با پهن 
کردن سفره تجاوزات خارجی و سرکوب های داخلی به 

عاقبت عبرت انگیزی دچار شد.
جانشین فرماندهی کل سپاه پاسداران اظهار کرد: 
رژیم آل سعود، رژیمی است که مانند پناهجویان سیاسی 
عمل می کند و پناهنده سیاسی برای آمریکایی ها به 

حساب می آید.وی تصریح کرد: سیاست هایی که امروز 
آل سعود دنبال می کند، مانند دومینوی فشار و بهمن 
سیاسی است که به زودی این رژیم زیر این بهمن دفن 
خواهد شد. در طول یکسال گذشته از رژیم آل سعود 
چیزی جز بی کفایتی سیاسی و سوء مدیریت مثل حادثه 
منا و افزایش و تقویت جریان های تکفیری در عراق، 

سوریه و دیگر بلاد اسلامی ندیدیم.
سلامی گفت: رژیم آل سعود به تفرقه های خونینی 
شارژ  تسلیح،  را  تروریستی  های  گروه  و  زده  دست 
ایدئولوژیک و حمایت مالی می کند که این امر موجب 
تفرقه های خونین در دنیای اسلام شده است.وی آوارگی 
ملت سوریه و ذلت آنها در اروپا را ناشی از سیاست های 
آل سعود دانست و افزود: خشونت هایی که جامعه سنی و 
شیعه عراق از آن رنج می برند و حملات کور و ددمنشانه 
ای که شب و روز در یمن انجام می شود و خانواده ها 
زیر خروارها آوار دفن می شوند، ناشی از سیاست های آل 

سعود است.جانشین فرماندهی کل سپاه پاسداران با تأکید 
بر اینکه اعدام شیخ نمر تصویری نفرت انگیز و خشونت 
آمیز از رژیم سعودی است، تاکید کرد: این رژیم با کاهش 
قیمت نفت، قصد ضربه زدن به اقتصاد جمهوری اسلامی 
را دارد. البته سیاست های غلط رژیم آل سعود باعث شده 
ماهانه 10 میلیارد دلار از ذخیره های ارزی خود برداشت 
کند و با کسری 100 میلیارد دلاری در بودجه خود مواجه 
شود.وی اظهار کرد: قطع رابطه عجولانه، شتاب زده و بی 
منطق با جمهوری اسلامی و تحریک دنیای عرب برای 
ایجاد شکاف بیشتر سیاسی بین جهان اسلام برای قطع 
رابطه با ایران نشان دهنده این امر است که رژیم آل سعود 
از یک سیاست و استراتژی فاقد منطق تبعیت می کند.

سلامی گفت: چشم انداز بسیار مبهمی بر سر راه مسیری 
است که آل سعود طی کرده و اگر این مسیر را اصلاح 
نکند، به زودی طی سال های آینده در معرض فروپاشی و 

زوال کامل قرار خواهد گرفت.

سردار سلامی: 

قطع عجولانه رابطه با ایران نشانگر بی منطقی آل سعود است 

محمد  مسجد جامعی

اخبار
آیت الله موسوی اردبیلی تاکید کرد:

ضرروت توجه به تربیت دینی در مدارس 
آیت الله سید عبدالکریم موسوی اردبیلی از مراجع تقلید گفت: آموزش و پرورش باید به 
تربیت دینی در مدارس توجه داشته باشد و در این عرصه به تربیت دینی و اجتماعی دانش 

آموزان به عنوان نسل های آینده کشور توجه کند. 

به گزارش ایرنا وی روز پنجشنبه در دیدار علی اصغر فانی وزیر آموزش و پرورش بیان 
داشت: اقدام های انجام شده در وزارت آموزش و پرورش قابل تقدیر است و کارهای بسیار 
خوبی در زمان مسئولیت دکتر فانی در این وزارتخانه انجام شده است که امیدواریم نتایج 
خوبی دربر داشته باشد. وی توجه بیشتر به مدارس دولتی را خواستار شد و ابراز داشت: باید 
توجه مناسب تر و بیشتری نسبت به حقوق معلمان صورت گیرد تا پس از آن شاهد ارتقای 
کیفیت آموزش در مدرسه های دولتی باشیم. این مراجع تقلید ادامه داد: مسئولیت وزارت 
آموزش و پرورش در کشور مسئولیت مهمی است، چراکه این وزارتخانه در تعلیم و تربیت 
نسل های انقلاب نقش موثری دارد و به همین دلیل باید نسبت به اعتقادات معلمان و کادر 
فرهنگی توجه ویژه ای صورت گیرد. آیت الله موسوی اردبیلی مشکلات مالی موجود در 
وزارت آموزش و پرورش را مورد اشاره قرار داد و افزود: هر دولتی که بر سر کار می آید باید 
بودجه کافی را در اختیار این وزارتخانه قرار دهد و در مورد بهره گیری از ظرفیت مشارکت 

های اجتماعی نیز تلاش بیشتری صورت پذیرد. 
وی در پایان ضمن ابراز رضایت از اقدام های صورت گرفته در زمینه آشنایی بیشتر 
دانش آموزان با فرهنگ اهل بیت)ع(، بر ادامه این اقدام ها تا آشنایی هرچه بیشتر دانش 

آموزان با قرآن و فرهنگ اهل بیت تاکید کرد. 

آیت الله سبحانی: 

تفکر فرزند کمتر زندگی بهتر 
بایداز ذهن ها پاک شود 

آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید با اشاره به ضرورت آشنایی دانش آموزان با قرآن 
کریم و افزایش تعداد حافظان این کتاب آسمانی در کشور گفت: امروز تعداد حافظان قرآن 
کریم در کشور ما برخلاف برخی کشورهای عربی، بسیار کم است و باید در این زمینه تلاش 

های ویژه ای صورت گیرد. 
به گزارش ایرنا، وی پنجشنبه شب در دیدار با علی اصغر فانی وزیر آموزش و پرورش 
خاطرنشان کرد: باید در کنار مدارس آموزش و پرورش، مدارس قرآنی نیز تاسیس و توسعه 
پیدا کند.وی همچنین پیشنهاد کرد که آموزش و پرورش به دانش آموزان مستعد یک سال 
مرخصی اعطاء کند تا با حضور در مدارس قرآنی قانونی، به حفظ قرآن کریم بپردازند.آیت 
الله سبحانی گفت: اگر این مساله قانونی شود؛ شاهد رشد حافظان قرآن کریم در کشور 
خواهیم شد.این مرجع تقلید در ادامه با اشاره به نیاز کشور به جمعیت گفت: ما امروز به 
جمعیت نیاز داریم و اگر در کتاب های درسی به گونه ای ترویج و آموزش داده شود که 
فکر 'اولاد کمتر زندگی بهتر' از ذهن خانواده ها خارج شود، بسیار موثر خواهد بود.آیت الله 
سبحانی ادامه داد: باید در نگارش کتاب های درسی از احادیث کوتاه و زیبای اهل بیت 
عصمت و طهارت )ع( استفاده شود تا کودکان از همان ابتدا با کتاب، سنت و مکتب اهل 

بیت )ع آشنا شوند.

آیت الله نوری همدانی:

دغدغه معیشتی معلمان رفع شود
 یکی از مراجع تقلید ، با اشاره به نقشه ها و توطئه های دشمنان برای ایران اسلامی، 

گفت: وزارت آموزش و پرورش باید ایرانی قدرتمند و عزتمند بسازد.
آیت الله نوری همدانی عصر پنجشنبه در دیدار با دکتر فانی وزیر آموزش و پرورش 
که در دفتر این مرجع تقلید برگزار شد، با اشاره به این که وزارت آموزش و پرورش یکی 
از مقدس ترین، مهمترین و تاثیرگذارترین نهادهای کشور است، اظهار داشت: هیچ نهاد و 
مرکزی متحمل رسالت سنگین این وزارتخانه نیست.وی ، وزارت آموزش و پرورش را زمینه 
ساز تربیت نسل های انقلاب دانستند و تصریح کرد: توفیق بزرگی در اختیار مسئولان این 
وزارتخانه قرار گرفته و ان شالله در این راستا موفق باشید.وی  در ادامه با اشاره به اینکه 
خداوند استعدادهای فراوانی برای بهره گیری و استفاده از علوم مختلف آفریده، گفت: اگر 
استعدادهای انسان شناخته و طبقه بندی شود، در آینده شاهد تربیت متخصصین در علوم 
گوناگون خواهیم بود.این مرجع تقلید با بیان این که تعلیم و تربیت سه پایه اصلی دارد، 
گفت: »علم آموزی«، »مهارت معلمان« و »تربیت« از شاخصه های اصلی این عرصه است.

آیت الله نوری همدانی معلمی را هنری بزرگ عنوان کردند و ابراز داشت: معلمی را نباید 
شغل دانست، چرا که سازنده انسان ها است. آیت الله نوری همدانی در پایان خواستار 
رسیدگی به وضعیت مادی و معنوی فرهنگیان شدند و ابراز داشت: رسیدگی به معلمان 

باید به گونه ای باشد که دغدغه ای جز تعلیم و تربیت نداشته باشند.    

آیت الله جوادی آملی:

معلمان قطب مهم فرهنگ جامعه اند
آیت الله جوادی آملی گفت : کار آموزش و پرورش باید تولید علم باشد، اگر کسی 
دست به قلم نبرد این در حقیقت دلالی کرده و این همان معنای اتلاف عمر جامعه است.

این مفسر  بزرگ قرآن پیش از ظهر پنجشنبه در دیدار دکتر فانی، وزیر آموزش و 
پرورش که در بنیاد بین المللی  علوم وحیانی اسراء برگزار شد، با تاکید بر رسالت معلمین، 
گفت: عقلانیت جامعه به عهده حوزه و دانشگاه و رهبران دینی است و  بخش اعظم این 
هدایت و رساندن به عقلانیت به عهده رهبران الهی و انبیاء توحیدی و ابراهیمی است.وی  
ادامه داد:عقل،  انسان را به سمت کمال سوق می دهد و زمانی که جامعه به عقلانیت رسید، 
هرگز وقت خود را  تلف نکرده و بچگانه  هم فکر نمی کند. این مفسر قرآن با بیان اینکه 
بایدآموزش و پرورس از لحاظ علمی تحولی در خود ایجاد کند و به تولید علم و استخراج 
ماهنامه علمی و فصل نامه اقدام کند و از کارهای تکراری دوری کند، تاکید کرد: معلمین 
قطب مهم فرهنگی در جامعه اند و باید از آنها برای استخراج علم بهره برداری  شود.آیت 
الله جوادی آملی اظهار داشت: در کشور ایران معادن زیادی وجود دارد، ولی تا  آنها از دل 
زمین استخراج نشود نمی توان گفت که این همه معادن را داریم.وی  ادامه داد: آموزش و 
پرورش هم هزاران گوهرهای خوب دارد؛ ولی باید استخراج شود و چند ماهنامه علمی از 
خود تولید کنند و گرنه با ارائه مباحث تکراری تنها عمر  جامعه را  به تباهی کشانیده ایم، 

اگر چه کودکان بهره ببرند.
وی بیان داشت: معلمین بدانند فارغ التحصیلی پایان  کار نیست تازه این اولین خطر 
است که انسان گرفتار آن می شود.این مرجع تقلید افزودند: معلمین قطب فرهنگی جامعه 
اند و هر روز باید درس بخوانند و تولید علم کنند و جامعه را به حرکت وا دارند.وی با تاکید 
براینکه اساس کار آموزش و پرورش باید تولید علم باشد گفت:، اگر کسی دست به قلم نبرد 

این در حقیقت دلالی کرده و این همان معنای اتلاف عمر جامعه است.

آیت الله حسینی بوشهری:

آماده رفع دغدغه های رهبری و مراجع  هستیم
مدیر حوزه های علمیه گفت: حوزه با تمام توانی که دارد، آماده هر گونه همکاری و هم 
افزایی در موضوعات مختلف با آموزش و پرورش است تا بتواند دغدغه رهبری و مراجع 

را برطرف کند.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری، نیز در دیدار دکتر علی اصغر فانی وزیر آموزش 
و پرورش که در ساختمان مرکز مدیریت حوزه های علمیه در قم  برگزار شد، ضمن خیر 
مقدم به وزیر و هیئت همراه به شهر کریمه اهل بیت)ع( گفت: این نوع ملاقات ها و دیدارها 
با مراجع تقلید بسیار ازشمند است؛ مهمترین فایده آن، موجب از بین رفتن دغدغه های 

مراجع  در زمینه تعلیم و تربیت و امیدواری نسبت به این مسئله می شود.
مدیر حوزه های علمیه اظهار داشت: بر اساس تفاهمنامه ای که  بیش از یک دهه بین 
این دو نهاد برگزار شد حوزه آماده هر گونه همکاری در زمینه های مختلف از جمله تربیت 
نیروی انسانی با آموزش و پرورش است.امام جمعه قم بیان داشت: هدف از این همکاریها،  
به معنای این نیست که حوزه می خواهد در قلمرو  آموزش و پرورش ورود پیدا کند و یا 

دخالت نماید، اگر چه  برخی ها این حرف ها را می زنند.
عضو خبرگان رهبری ادامه داد: مشترکات زیادی بین این دو نهاد وجود دارد و  انتظار  
هم بالا است؛ همین امر می طلبد با همکاری یک دیگر بتوانند مشکلات تربیتی جامعه را 

از بین ببرند.
آیت الله حسینی بوشهری  ابراز داشت: اگر نیروهای این  دو نهاد در بحث متون آموزش 
و  تعلیم وتربیت به نقطه مشترکی برسند، می توانند خدمات شایسته ای به جامعه نمایند؛ 
زیرا همه  از یک آب و خاک  هستیم و هدفی مشترک داریم و آن هم رفع دغدغه های 

رهبری و مراجع تقلید در بحث تعلیم وتربیت است.
وی گفت: حوزه با تمام توانی که دارد آماده هر گونه همکاری  و هم افزایی در موضوعات 
مختلف با آموزش و پرورش است.مدیر حوزه های علمیه افزود: انتظار می رود با برنامه ای 

دقیق و مدون، این مصوبه ها اجرا شود  و شاهد ثمرات آن در جامعه باشیم.

رئیس دوره ای شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات با تاکید بر این مطلب که نباید 
میدان را برای کسانی که مملکت را خراب 
کردند باز بگذاریم، گفت: باید صلاح جامعه را 
مقدم بر مصالح فردی بدانیم تا آینده بهتری 

برای کشور بسازیم. 
سید  الاسلام  حجت  ایرنا،  گزارش  به 
حسین موسوی تبریزی عصر پنجشنبه در 
کنگره حزب مشارکت های مردمی استان 
گیلان افزود: کسانی بودند که می خواستند 
با شیطنت های مختلف بین احزاب اصلاح 
طلب اختلاف بیندازند اما خوشبختانه همان 
است. شده  برطرف  نیز  جزئی  اختلافات 

وی اضافه کرد: راهبردی را پیش می بریم 
که آنچه صلاح جامعه است، انجام دهیم 
و بتوانیم آینده کشور را بهتر از آنچه که 
هست، بسازیم. موسوی تبریزی با اشاره به 
اینکه امیدواریم کشورمان طوری باشد که 
استعدادها نه تنها در نطفه خفه نشود، بلکه 
بیش از پیش ظهور یابد، گفت: باید به کمک 
تحمیلی  قرمزهای  خط  بدون  همدیگر، 
بتوانیم فرصت ها را به گونه ای استفاده 
کنیم که در جهت پیشرفت و کمال جامعه 
باشد.وی یادآور شد: البته مقدسات همواره 
جزء خط قرمزهای ما هستند. وی با اشاره 
به آیاتی از قرآن کریم گفت: رجل در قرآن 
کریم به معنای انسان و شامل زن و مرد می 
شود و منحصر به مرد بودن نیست.موسوی 

پیش  تهیه  زمان  در  شد:  یادآور  تبریزی 
نویس اولیه، بعضی از آقایان فشار می آوردند 
که باید شرط مرد بودن نوشته شود و آیت 
الله شهید بهشتی برای اینکه مشکلی پیش 
نیاید، از رجال سیاسی استفاده کردند. دبیر 
کل مجمع مدرسان و محققان حوزه علمیه 
قم با هم بودن را برای پیشرفت و تحقق 
عدالت و اصلاح جامعه لازم دانست و افزود: 
کردن،  های همفکری  راه  از  یکی  امروزه 
پشت هم بودن و تشکیل احزاب است. وی 
اظهار کرد: گاهی در موقع انتخابات، حزب 
تشکیل می شود اما بعد از آن رها می شود 
اما احزاب باید به فعالیتشان در زمانی غیر از 
انتخابات هم ادامه داده و برنامه داشته باشند. 
موسوی تبریزی پشتیبانی مردم را سرمایه 

بزرگی برای موفق شدن در کارها خواند و 
افزود: رئیس جمهوری، چهره ملت ایران 
را به دنیا شناساند که ملت ایران زیربار زور 
نمی روند. وی بر لزوم نفوذ احزاب بین مردم 
تاکید و اضافه کرد: در این زمان است که 

احزاب می توانند پیشرفت کنند. 
رئیس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
خاطرنشان کرد: اتحاد بین احزاب اصلاح 
طلب و افرادی که عضو حزب نیستند اما 
در جامعه تاثیرگذار هستند، اکنون بیش تر 
شده است. وی گفت: در همین راستا، یکی 
از گزینه ها این است که پس از مشخص 
تائید صلاحیت ها در جاهایی که  شدن 
اصولگرایان  از  باشیم  داشته  کم  کاندیدا 
معتدل استفاده کنیم. وی افزود: البته ما 

نباید میدان را برای کسانی که چند سال 
مملکت را خراب کردند، باز بگذاریم.

موسوی تبریزی یادآور شد: در جاهایی 
که دو نامزد اصلاح طلبان هستند، براساس 
میثاق نامه باید یکی به نفع آن کسی که 
احتمال رای آوردنش بیشتر است، کنار برود.

حمله به سفارت عربستان
 اقدام شایسته ای نبود

دبیرکل مجمع مدرسان و محققان حوزه 
علمیه قم درباره حمله به سفارت عربستان 
در مشهد و تهران گفت: معتقدیم به شهادت 
رساندن شیخ نمر از سوی آل سعود برنامه 
ریزی شده بود و اما حمله افرادی به سفارت 
عربستان ، اقدام های زشت عربستان را تحت 
الشعاع قرار داد.وی با اشاره به محکوم کردن 
اقدام عربستان توسط بزرگان و مقام های 
کشورمان افزود: حمله کنندگان به سفارت 
اسلامی  انقلاب  و  نظام  دلسوز  عربستان، 
نیستند.وی با یادآوری قوانین بین المللی 
در زمینه حفاظت از سفارتخانه ها گفت: بر 
اساس این قوانین به دیپلمات های کشورها 
و همچنین ساختمان های آنها باید احترام 
بگذاریم.کنگره حزب مشارکت های مردمی 
حضور  با  پنجشنبه  عصر  گیلان،  استان 
حجت الاسلام موسوی تبریزی رئیس دوره 
و  اصلاحات  ای شورای هماهنگی جبهه 
نایب رئیس شورای عالی سیاست گذاری 
انتخاباتی اصلاح طلبان در رشت برگزار شد.

رئیس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات: 

نباید میدان برای کسانی که مملکت را خراب کردند باز شود

غروی عضو جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم با تأکید بر اینکه »اگر اصرار 
بزرگان نبود، بسیاری از افراد شاخص 
نام  ثبت  انتخابات  در  سرشناس  و 
نمی کردند«، تصریح کرد: این عرصه، 
برای ما طعمه نیست. ما از کسی طلبی 
نداریم و به کسی بدهکار هم نیستیم. 
همه ما تنها به خون شهدا و انقلاب 

بدهکاریم.
آیت الله سید محمد غروی با اشاره 
احراز  برای  نگهبان  شورای  راهکار  به 
خبرگان  داوطلبان  علمی  صلاحیت 
رهبری از طریق برگزاری آزمون علمی 
گفت: بالاخره شورای نگهبان باید وجود 
شروط ورود به مجلس خبرگان را احراز 
کند؛ یکی از شروط اولیه به تعبیر من 

این است که فرد کف اجتهاد را داشته باشد؛ کف اجتهادی 
که خودمان از آن تعریف داریم. 

وی اضافه کرد: طبیعتا برای احراز این شرط به خصوص 
برای کسانی که تازه می خواهند وارد این عرصه شوند، لازم 
است که شورای نگهبان صلاحیت ها را احراز کند. بهترین راه 
برای احراز، لااقل برای کسانی که اجتهادشان مسلم نیست، 

آزمون شفاهی و کتبی است.
غروی تأکید کرد: غیر از این، راه دیگری نبود. درست است 
ممکن است بعضی ها تدریس داشته باشند اما در حوزه آن 
جور نیست که بتوانیم صرفا روی این مسئله اکتفا کنیم. اما 
یک وقتی می بینیم فردی، مدرس است و در موقعیت خاص 
و بالایی قرار گرفته است، چندین سال در مباحث فقهی در 
سطوح بالا تدریس داشته که جای تردیدی نمی ماند طبیعتا 

با این وضعیت نیازی به امتحان برایش نیست.
وی با این وجود تصریح کرد: ضمنا ممکن است فردی 

باشد که تدریس هم نمی کند، اما شاید تدریس خصوصی 
دارد و کسی اطلاع ندارد یا اینکه سطح او خیلی هم بالا 
باشد، بر این اساس حق همگان باید در نظر گرفته شود و 

برای همین آزمون برگزار می شود.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، ادامه داد: البته 
شخصیت های علمی که دیگر تردیدی برای دیگران و برای 
آدم های متعارف و مثلا برای حضرات اعضای شورای نگهبان 
وجود ندارد که اینها سطوحشان بالاست، قطعا نیازی به 

امتحان از آنها نیست.
وی بر این اساس، انتقادات به شورای نگهبان مبنی بر 
چرایی برگزاری آزمون و صدور اطلاعیه در این زمینه را ناوارد 
دانست و گفت: روالی که شورای نگهبان در این زمینه دارد 

کار درستی است.
غروی در پاسخ به این سؤال که »در برخی دوره های 
گذشته، افرادی بوده اند که به لحاظ علمی شاید خیلی هم 
برجسته نبودند ولی بدون آزمون وارد خبرگان شدند؟«، 

گفت: من وارد موضوع افراد نمی شوم. 
بله مواردی بوده که افراد سنین پایین 
داشتند ولی سن پایین دلیل نمی شود. 
ولی  است  پایین  سن  در  فرد  گاهی 
و  است  گذرانده  سرعت  با  را  مراتب 
مشغولیت های کاری و مسئولیت هم 
نداشته و توانسته مباحث علمی را به 

صورت پیگیر و بدون وقفه بگذراند.
او همچنین با تأکید بر اینکه »برخی 
اصرار  اگر  سرشناس،  و  شاخص  افراد 
بزرگان نبود برای ورود در انتخابات ثبت 
نام نمی کردند«، گفت: این عرصه، برای 
ما طعمه نیست بلکه عرصه مسئولیت 
است که باید در پیشگاه خداوند به خاطر 
آن پاسخگو باشیم. وی تصریح کرد: من 
به شورای نگهبان برای برگزاری آزمون و 

دعوت از افراد یا دعوت نکردن از آنها حق می دهم.
به گزارش آنا، غروی همچنین در پاسخ به سؤالی درباره 
هجمه های رسانه ای درباره حضور یا عدم حضور افراد شاخص 
در آزمون علمی خبرگان گفت: قطعا ساختن جو رسانه ای 
درباره افراد درست نیست. افراد شاخص که دل در گرو نظام 
دارند، مسئولیت هایی به این مهمی و دشواری را فرصتی 
برای انجام وظیفه می دانند و متوجه هستند که این عرصه ها 

دشوارند و باید پاسخگو باشند.
این عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پاسخ به 
برخی اخبار که از احتمال عدم حضورش در فهرست این 
جامعه برای خبرگان رهبری به دلیل مواضع متفاوت با برخی 
اعضا اظهار کرد: نام ما هم ممکن است باشد، ممکن است 
نباشد. من اگر نامم نباشد اتفاقا خوشحال هم می شوم. ما از 
کسی طلبی نداریم و به کسی بدهکار هم نیستیم. همه ما 

تنها به خون شهدا و انقلاب بدهکاریم.

دادستان کل کشور با بیان اینکه 90 درصد 
از جرائم ارتکابی در کشور کشف می شود، این 

مساله را قابل تقدیر دانست. 
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین 
سید ابراهیم رئیسی روز پنجشنبه در مراسم 
تهران  در  کوثر 94  آموزشی  ادوار  اختتامیه 
افزود: جنایت ها نباید ما را از جرائم کوچک باز 
دارد چون گاهی همین موارد کوچک، امنیت 

جامعه را مختل می کند.
به  نسبت  حساسیت  کرد:  تاکید  وی 
ناهنجاری های اجتماعی امر مهمی است و 
باید در مقابل هر ناهنجاری حساسیت داشته 
باشیم؛ اگر آن را تحمل کنیم باید شاهد توسعه 
جرم در جامعه باشیم.وی اظهار کرد: نباید به 

مجرمان اجازه دهیم احساس ناامنی را در جامعه ایجاد کنند. 
این افراد در هر سطحی که هستند باید احساس ناامنی کنند 

و این همان بحث پیشگیری است.
دادستان کل کشور ادامه داد: باید شرایطی فراهم شود تا 
ابزار جرم در اختیار افرادی که انگیزه جرم دارند قرار نگیرد و 

بسترهایی که جرم زا و فسادزا هستند، اصلاح شوند.
 ایجاد جرم در حاشیه شهرها 
در صورت ساماندهی نشدن

رئیسی گفت: اگر حاشیه نشینی در شهرها ساماندهی 
نشود می تواند تبدیل به جرم شود؛ اگر معتادان جمع آوری 
و در مراکز بازپروی اصلاح نشوند می توانند به یک ولگرد 

سارق و اخلالگر امنیت اجتماعی منجر شود؛ 
اینها آسیب دیدگان اجتماعی هستند که اگر 
خواهند  تبدیل  مجرم  به  نشوند  ساماندهی 
شد.دادستان کل کشور به ویژگی های شهر 
اسلامی یا شهر سالم نیز اشاره کرد و گفت: 
در نگاه دینی ما این شهر دارای مشخصه هایی 
در اخلاق، معنویت، عقلانیت، عدالت است.وی 
سنگ زیربنای آن را توحید دانست و گفت: 
بنابراین ارتباطات در جامعه باید بر این اساس 
تنظیم شود و پلیس که نظم دهنده شهر است 

باید مانع اختلال در جامعه شود.
رئیسی گفت: بعد از وقوع هر حادثه، ابتدا 
این سوال مطرح می شود که آیا این مساله 
قابل پیش بینی و پیشگیری نبود؛ در حالی که 
برخی از حوادثی که رخ می دهد قابل پیش بینی است.

وی تاکید کرد: نباید از یک سوراخ دوبار گزیده شویم، این 
اصل پیشگیری است؛ با وجود تهدیدات زیاد، امروزه کشور ما 
از بهترین امنیت برخوردار است که با تلاش همگانی میسر 

شده است.

آیت الله سید محمد غروی:

ساختن جو رسانه ای درباره شرکت افراد در آزمون درست نیست

دادستان کل کشور اعلام کرد: 

کشف 90 درصد جرائم ارتکابی در کشور 

اینکه  بیان  با  پرورش  و  آموزش  وزیر 
بیش از پیش به همکاری حوزه های علمیه 
و آموزش و پرورش نیازمندیم، گفت: حوزه 
می تواند در کنار دانشگاه در توانمندسازی 

نیرو به این وزارتخانه کمک کند. 
علی اصغر فانی غروب پنج شنبه در دیدار 
آیت الله حسینی بوشهری، اظهار داشت: 
توسعه مشارکت آموزش و پرورش با حوزه 
پنج گانه ای  سیاست های  از  یکی  علمیه 
است که دنبال می شود. وی با بیان اینکه 
تربیت  و  تعلیم  امر  در  علمیه  حوزه های 
می توانند به آمورش و پرورش بسیار کمک 
کنند، گفت: در همه جای سند تحول نظام 
آموزش و پرورش همکاری با حوزه علمیه 
مشاهده می شود چه در زمینه توانمندسازی 
و  محتوا  زمینه  در  چه  و  انسانی  نیروی 

برنامه های آموزشی و تربیتی. وزیر آموزش 
و پرورش با تأکید بر اینکه ما بیش از پیش 
نیازمندیم،  علمیه  به همکاری حوزه های 
افزود: امیدواریم تا این همکاری افزایش یابد 
تا بتوانیم از امکانات حوزه علمیه بیشتر از 

گذشته در امر آموزش استفاده کنیم. 
وی با بیان اینکه تحول در یک نظام 
در  که  می گیرد  صورت  زمانی  آموزشی 
نیروی انسانی آن تحول ایجاد شود و به 
عبارتی تحولات نظام های آموزشی به نیروی 
انسانی آن ها بستگی دارد، عنوان کرد: حوزه 
می تواند در کنار دانشگاه در توانمندسازی 

نیرو به آموزش و پرورش کمک کند.
معارف  رشته  وجود  به  اشاره  با  فانی 
اسلامی در نظام آموزش و پرورش، گفت: 
به دلیل حساسیتی که این گونه رشته ها 

ورود  آن ها  در  نمی توانیم  ما خیلی  دارند 
کنیم و از این لحاظ نیز وجود متخصصان 
حوزه نیازمندیم. وی به توسعه رشته های 
معارفی اشاره کرد و افزود: باید در میان اهل 
سنت نیز ورود کنیم چرا که اگر ما این کار 
را نکنیم دشمنان ما ورود می کنند. وزیر 
آموزش پرورش در پایان از حضور آیت الله 
حسینی بوشهری در شورای عالی آموزش و 
پرورش ابراز خرسندی کرد و افزود: از این به 
بعد بیشتر می توانیم از ایده ها و نظرات شما 
بهره ببریم و پیوند حوزه با این وزارتخانه را 

محکم تر نماییم. 
علی اصغر فانی همچنین در دیدار با آیت 
الله العظمی نوری همدانی به ارائه گزارشی 
وزارتخانه  این  فعالیت های  و  اقدامات  از 
میلیون   13 داشت:  اظهار  وی  پرداخت. 

دانش آموز در حال حاضر در کشور وجود 
دارد که این تعداد در ۷0 منطقه آموزشی 
و با قریب به یک میلیون معلم و همکار 

فرهنگی مشغول تحصیل  هستند. 
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه به 
برکت انقلاب، آموزش و پرورش در کشور 
توسعه یافته است، افزود: 110 مدرسه با 
تنها یک دانش آموز و معلم در کشور وجود 
دارد و 4 هزار و ۸00 مدرسه نیز با کمتر 
از 5 دانش آموز دایر هستند. وی با اشاره 
به اینکه اقدامات این وزارتخانه در راستای 
عدالت آموزشی انجام می  شود، تصریح کرد: 
با مراجعه به خانه های مردم در دورترین 
مناطق کشور نسبت به ثبت نام فرزندان در 
مدارس اقدام کرده ایم و گامی مؤثر در تحقق 

عدالت اجتماعی برداشته ایم.

وزیر آموزش و پرورش در قم :

13 میلیون دانش آموز در حال حاضر در کشور وجود دارد 



 مدیر فروش و پشتیبانی تویوتا در ایران با اشاره به قطع روابط دیپلماتیک ایران با اعراب نوشت: 
با توجه به اینکه 95 درصد بنز و تویوتا از کشورهای حاشیه خلیج فارس وارد می شود ممکن است 

واردات این دو خودرو به کشور متوقف شود .
مهدی دادفر درباره اینکه گفته می شود ذائقه خرید خوردرو ایرانیان از بازار چینی و کره ای 
به سمت بازار اروپای و ژاپنی در حال حرکت است، اظهار کرد: ایرانیان سابقه ذهنی خوبی از 
بازارهای اروپایی دارند، هیچ یک از مردم خاطره بدی از این خودروها ندارند، اما اینگونه نیست که 
خودروسازان چینی بیکار بنشینند و راه را برای اروپایی ها باز کنند.وی افزود: در حال حاضر بازار 
در دست چینی ها است و به گونه ای در حال تسخیر بازار هستند که به نظر می رسد به زودی 
بتوانند بازار خودروهای داخلی را نیز تسخیر کنند.دادفر پیش بینی بازار خودرو در ماه های آینده را 
کمی دشوار دانست و گفت: به دلیل وجود شرایط سیاسی کشور که کریدورهای ورود خودرو در 
ایران به دست کشورهای عربی بوده اند، و به تازگی مشکلاتی به وجود آمده است، ممکن است به 
روابط این دو کشور لطمه وارد شود.وی تاکید کرد: از طرفی دیگر ممکن است ورود خودروهای 
خارجی همچون تویوتا و بنز نیز متوقف شود. چرا که بیش از 95 درصد واردات خودرو مربوط 
به جنوب کشور و خلیج فارس است، از این رو در صورت ایجاد این اتفاق فضا برای خودروسازان 
چینی باز می شود چرا که چینی ها بازار ایران را به خوبی شناخته اند و کلیه برندهای چینی به 
نحوی در ایران تولید می شوند که می توانند حتی بازار تولیدات داخلی را نیز به دست گیرند.مدیر 
فروش و پشتیبانی تویوتا در ایران اظهار کرد: در این میان خودروهای با کیفیت بالاتر از منظر 

کیفی با خودروهای اروپایی و آمریکایی همپایگی می کند. از این رو به نظر من بعید است که 
کشورهای اروپایی یا ژاپنی به راحتی بازار خودرو را از چنگ چینی ها خارج کنند.وی افزود: بازار 
خودرو در کشور بازار رقابتی شده است، همچنین خودروسازانی همانند خودروسازان اروپایی و 
حتی خودروسازان ژاپنی در بازار به شدت بر خدمات پس از فروش خود فشار می اورند و برعکس 
نیز واردات خودروها با محدودیت همراه می شود. همزمان با خودروسازان نیز چینی ها نیز خدمات 
خود را گسترده می کنند از این رو منطقی نیست کسی که بازار ایران را هدف قرار گرفته است 
خدمات پس از فروش را کاهش دهد.به گفته دادفر، آنچه در حال حاضر از چینی ها دیده 
می شود این است که هم پای خودروساز داخلی پیش می روند از طرفی دیگر اگر گفته می شود 
که چینی ها خدمات نمی دهند، اشتباه است، زیرا هنگامی که مردم خودرو می خرند به دلیل این 
است که به کیفیت خدمات آن برند امیدوارند.وی براین باور است که اگر قوانین و مقررات واردات 
خودرو نسبت به اروپایی ها و ژاپنی ها سخت گیرانه باشد، حضور چینی ها افزایش می یابد، چرا که 
چینی ها به گونه ای بازار هدف را نشانه می گیرند که سرعت عمل بیشتری از خود نشان می دهند 
در حالیکه اروپایی ها و ژاپنی ها آهسته تر حرکت می کنند.مدیر فروش و پشتیبانی تویوتا در ایران 
درپیش بینی خود از بازار واردات خودرو گفت: رقابت سختی میان چینی ها ژاپنی ها و اروپایی ها 
به وجود خواهد آمد. بازار هدف در مورد خودروهای اروپایی اینگونه است که تمایلی به خرید 
خودروهای داخلی یا چینی ندارند.همچنین به نظر می رسد اروپایی ها سهم عظیمی از بازار خودرو 

را از اروپایی ها بگیرند. اما امکان رقابت خودروهای داخلی با چینی وجود ندارد.

 عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات پوشاک با بیان اینکه به 
هم خوردن رابطه روسیه و ترکیه قاچاق پوشاک به کشور را افزایش 
می دهد، گفت: شب عید به جای بازار ما، بازار ترک ها راه می افتد، 

چراکه تولیدکنندگان ما از آن ها جا مانده اند. 
سعید حسین زاده در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، با بیان این که گرمی 
بازار پوشاک در شش ماهه دوم سال اتفاق می افتد، اظهار کرد: معمولا 
در نیمه دوم سال و با نزدیک شدن به روزهای پایانی نه کارگر پیدا 
می شد و نه کسی وقتی برای کار اضافی داشت اما امسال رکود به 
قدری سنگین است که اکثر کارگاه ها را تعطیل کرده یا به حالت نیمه 

تعطیل کار می کنند. 
وی افزود: خطر دیگری که با آن مواجه هستیم این است که با توجه 
به بهم خوردن رابطه ترکیه با روسیه همسایه ما انباشت جنس دارد و 
این جنس ها با قیمت های خیلی پایین به کشور ما قاچاق می شود که 

این موضوع خیلی بدتر از رکود است. 
عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات پوشاک با بیان این که این 
موضوع باعث می شود که واردات قاچاق جای تولید داخل را بگیرد، 
ادامه داد: اعتقاد ما این است که در این شرایط میزان قاچاق به کشور 
ما قطعا بیشتر می شود، چراکه تولید کننده توان تولید ندارد و به سراغ 
جنس های استوک ترکیه می رود و آنها را با قیمت های پایین به کشور 

وارد می کنند. 
حسین زاده با اشاره به تغییر میزان قاچاق در سال جاری نسبت به 
سال گذشته گفت: با توجه به آنچه در بازار دیده می شود پیش بینی 
من این است که میزان قاچاق در سال جاری نسبت به سال های قبل 
افزایش پیدا کرده و عمده دلیل آن این است که در سال های گذشته 
تولیدی ها با تمام ظرفیت کار می کردند اما امسال توان تولید ندارند 

که اگر جلوی این موضوع گرفته نشود افت تولید بیشتر خواهد شد. 
وی درباره  تاثیر مجوزدار شدن برندهای خارجی در ایران بیان کرد: 

آنچه اعلام کرده اند برندهای خارجی همه مجوزدار شدند و با مجوز در 
کشور فعالیت می کنند اما با کمال تاسف و تعجب می بینیم که هیچ 

تاثیری روی آمار گمرک و واردات رسمی نداشته است. 

عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات پوشاک ادامه داد: دو ماه 
پیش واردات رسمی پوشاک کشور 11 میلیون دلار بوده و این رقم در 
ماه گذشته هفت میلیون دلار شده است. این در حالی است که اگر 

مبارزه جدی بود باید رشدی را در واردات رسمی پوشاک می دیدیم. 
حسین زاده افزود: این به این معنی است که مغازه ها هنوز هم به 
همان شکل قبلی پوشاک خود را وارد می کنند، چرا که اگر برندهای 
ثبت شده به صورت رسمی اجناس خود را وارد می کردند باید آمار 

واردات افزایش پیدا می کرد. 
وی با اشاره به تنها راهکار کاهش قاچاق پوشاک تصریح کرد: تنها 
راهی که می توان با آن جلوی قاچاق را گرفت اجرای قانون GS1 )تمام 
واردات و فروش پوشاک در فروشگاه ها با کد رسمی و کنترل و نظارت 

دقیق انجام شود( است که قرار بود اجرا شود. 
عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات پوشاک با بیان این که قرار 
بود این کار از اول آبان ماه با جدیت انجام شود، اظهار کرد: با گذشت 
دو ماه از زمان وعده داده شده می بینیم که این موضوع هنوز اجرایی 
نشده است، چرا که اگر جلوی فروش پوشاک قاچاق در فروشگاه ها را 

می گرفتند جنس های دو تا سه دلاری ترکیه به ایران نمی آمد. 
حسین زاده اضافه کرد: با توجه به این که اجناس وارد  شده از ترکیه 
با قیمت بسیار نازل به کشور ما می آید فروش آنها برای قاچاقچیان 
سودآور است و این در حالی است که تولید کننده ما که با 30 درصد 
ظرفیت خود دارد کار می کند قطعا قیمت تمام شده اش بالا می رود. 

وی درباره  تاثیر لغو تحریم ها و بهبود وضعیت پوشاک و کاهش 
قاچاق ادامه داد: اگر شرایط خوبی برای تولید کنندگان ایجاد می شد 
ممکن بود با لغو تحریم ها بتوانند دوباره به بازار برگردند اما متاسفانه 
فکر می کنم اگر چند ماه بعد از لغو تحریم ها بازار بخواهد راه بیفتد، 
شب عید ما به جای بازار خود بازار ترکیه را راه می اندازیم چون 

تولید کنندگان ما از این کشور جا مانده اند. 
عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات پوشاک تاکید کرد که اگر 
جلوی واردات غیررسمی پوشاک گرفته نشود مطمئن باشید که تولید 

داخلی ما رونق پیدا نمی کند. 

 نماینده سابق ایران در اوپک با انتقاد از عملکرد سال های اخیر اوپک، گزارش امسال آخرین 
اجلاس این مجمع را ناامید  کننده دانست و گفت: این گزارش نشان می دهد که اوپک حاضر 

به مدیریت بازار و برنامه ریزی کوتاه مدت برای آن نیست. 
محمد علی خطیبی  طباطبایی در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، با ابراز تاسف از این که اوپک 
تصمیمات خود را به اقدامات و همکاری های غیراوپک موکول کرده است، اظهار کرد: اوپک 
امیدوار است که کشورهای خارج از این مجمع عرضه خود را کم کند و برای این امر روی 

کاهش سرمایه گذاری ها حساب می کنند که این امر نیازمند زمان است. 
وی با اشاره ای به این که کاهش سرمایه گذاری در حوزه نفتی و کاهش عرضه در اثر آن 
چهار یا پنج سال زمان خواهد برد، ادامه داد: در طولانی مدت اثر کاهش سرمایه گذاری بر 
عرضه اتفاق می افتد، اما اوپک امیدوار است که قیمت های پایین برخی عرضه کنندگان را 

وادار به کاهش تولید کند که نمی توان انتظار این اتفاق را تا یکی دو سال آینده داشت. 
نماینده سابق ایران در اوپک با ناامید کننده خواندن گزارش آخر اجلاس اوپک درباره ی 
این اجلاس خاطر نشان کرد: اوپک در آخرین گردهمایی اش حتی سقف تولید کلی را نیز 
تعیین نکرد و به سهمیه بندی های سابق برنگشت که این امر ناامید  کننده و نشان دهنده عدم 

توافق اعضاء بر سر تعیین سقف تولید است. 
خطیبی  طباطبایی با اشاره به این که در این گزارش آمده است که اوپک به ثبات بازار در 
بلند مدت معتقد است، ادامه داد: در مورد طول یک دوره بلند مدت نیز اختلاف نظر وجود 

دارد، برخی آن را 10 سال برخی 20 سال و برخی بیشتر می دانند. 
وی با اشاره به این که اوپک در گذشته نشست های خود را هر شش ماه برگزار می کرد و 
در آن به تعیین سقف آن و مدیریت بازار می پرداخت، عنوان کرد: سیاست های اخیر نشان 

می دهد که اوپک هدف گیری کوتاه مدت خود را کنار گذاشته است و به سیاست گذاری 
بلندمدت اکتفا کرده که روی آن نیز نمی توان خیلی امیدوار بود. 

نماینده سابق ایران در اوپک با اشاره به این که اوپکی ها روزهای خوبی را پشت سر 
نمی گذارند به تغییر استراتژی در این کارتل بزرگ نفتی اشاره و خاطر نشان کرد: با توجه به 
عملکرد اوپک ما یک تغییر استراتژی را می بینیم که آن را وارد فضای دیگری کرده است، 
چیزی که بسیار شبیه به وضعیت کشورهای غیراوپکی است که در تعاملات خود حاضر به 

مدیریت و برنامه ریزی کوتاه مدت نیستند. 
خطیبی  طباطبایی با اشاره به این که اوپک انتظار دارد فشار بازار خود بازار نفت را تنظیم 
کند تصریح کرد: این نشان می دهد که اوپک دیگر فعال نیست و نقش سیاست گذار قالب 

بازار بین المللی نفت را بازی نمی کند. 
وی با تاکید بر این که مسوولین باید در مورد این چرخش استراتژی توضیح دهند، اضافه 
کرد: مسوولین باید توضیح دهند که تغییر استراتژی اوپک چه معنایی دارد و از این به بعد 

چه انتظاری را می توان از آن داشت و آیا اوپک پاسخگوی این انتظار خواهد بود. 
نماینده سابق ایران در اوپک گفت: مسوولین باید توضیح دهند که چرا با تغییر استراتژی 

در اوپک موافقت کرده اند. 

احتمال توقف واردات بنز و تویوتا به ایران 

نقشه خودروسازان چینی چیست؟

افزایش قاچاق پوشاک 
بازار شب عید در دست ترک ها 

نماینده سابق ایران در اوپک مطرح کرد 

چرا اوپک تغییر استراتژی داد؟ 

سرانجام بعد از بالغ بر دو ماه از اعلام طرح کارت اعتباری 10 میلیون 
تومانی از سوی رئیس کل بانک مرکزی، این کارتها چاپ و آماده توزیع 
شده اند؛ اما تغییر رویکرد اجرا در این مدت کارشناسان را به این باور 
رسانده که اصلا این طرح از ابتدا بدون ایده بود و بانک مرکزی بدون 
برنامه قبلی آن را اعلام کرد و بعد به دنبال سازوکار طرح رفت که در 

نهایت به مشکلات بعدی آن انجامید. 
به گزارش خبرنگار ایسنا، از اواخر مهرماه که رئیس کل بانک مرکزی، 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی و وزیر اقتصاد گرد هم آمده و از 
طرح های خاص دولت برای اجرای بسته تسریع رونق اقتصادی سخن 
گفتند بیش از 70 روز گذشته است. گرچه طیب نیا، خواسته که تا 
این حد در مورد این سه سیاست یعنی وام 25 میلیونی خودرو برای 
فروش 110 هزار دستگاه، کارتهای اعتباری 10 میلیونی برای خرید 
کالا و همچنین وام کالاهای واسطه ای بحث نشده و ابعاد دیگر بسته 
مورد توجه باشد؛ اما واقعیت چیزی جز این نیست و در چند ماه گذشته 
از اجرایی شدن بسته تاکنون می توان این طرح را در مجموع در سه 
سیاست اعتباری بانک مرکزی خلاصه کرد. آن هم در شرایطی که از 
بین همین سه طرح هم فقط وام 25 میلیون تومانی خودرو با هزینه 

ای حدود 2500 میلیارد تومان به اجرا درآمده است. 
آنطور که سیف، در نشست تشریح بسته اقتصادی اعلام کرده بود 
کارتهای اعتباری 10 میلیون تومانی نیز جزو دیگر سیاستهای بانک 
مرکزی است که قرار بود در قالب صدور کارت با اولویت کارکنان بخش 
های دولتی و حتی خصوصی با بازپرداخت دوساله و سود 12 درصد 
برای خرید کالای داخلی اجرایی شود. اما در مدتی که از این اعلام 
گذشته تاکنون بارها سیاست اجرایی این طرح تغییر کرده و هنوز هم 
کاملا مشخص نیست که اقشار هدف کدامند، اعتبار لازم چقدر بوده 
و قرار است که اجرای آن تا کجا پیش برود. حتی با وجود اینکه اعلام 
شده تعدادی از کارتها چاپ و بزودی توزیع خواهد شد، نمی توان زمان 
دقیقی برای آن متصور بود چراکه بارها زمان مدنظر تغییر کرده و از 

هفته ای به هفته دیگر منتقل شده است. 
این در حالی است که حتی بانک مرکزی در دوره ای به این نتیجه 
رسید که گستره توزیع و کاربرد کارتهای اعتباری را افزایش داده و در 
کنار امکان خرید کالای ایرانی با سود 12 درصد ، شرایط خرید کالای 
خارجی با سود 21 درصد را فراهم آورد که البته این موضوع با وجود 

اینکه در نشست خبری معاون فن آوری اطلاعات بانک مرکزی اعلام 
شد در مدتی کوتاه از سوی رئیس کل بانک مرکزی مورد تایید قرار 
نگرفت و وی در جمع خبرنگاران اعلام کرده که چنین اخباری برداشت 
اشتباه عده ای است!  به هر حال اگر هم به قول سیف، برداشت اشتباهی 
رخ داده بود ، تولید کنندگان اصلا ورود کالای خارجی به طرح کارت 
اعتباری را نپذیرفته و حتی از کاهش دوره بازپرداخت که از دوسال 
مصوب در شورای پول و اعتبار به 12 ماه رسیده بود نیز به شدت 
انتقاد کردند. هر چند که بانک مرکزی بازهم اعلام کرد که هیچ گاه 
دوره بازپرداخت دوساله به طور جدی مورد بحث و تایید نبوده است! 

اما آخرین موضع بانک مرکزی حاکی از صدور کارتهای اعتباری و 
آمادگی برای توزیع آن است؛ اما این بار با گروه هدف جدید. حکیمی 

– معاون فن آوری اطلاعات بانک مرکزی – از شناسایی گروههای 
هدف سخن گفته و اعلام کرده است که جمع بندی ما برای اجرای 
این طرح اکنون برای افرادی است که تازه ازدواج کرده اند، هر چند که 
حکیمی به چگونگی اجرای آن اشاره ای نکرده که این هم باز تغییر 
جهتی دیگر در توزیع کارتهای اعتباری محسوب می شود چرا که 
همین چندی پیش بود که بانک مرکزی اعلام کرد کارت ها عام بوده و 
گروهای خاص را دربر نمی گیرد، و به نظر می رسد با اولویت زوجهای 

جوان، بازنشستگان و کارمندان دولت اجرایی می شود. 
حکیمی اما با بیان اینکه مشخص کردن گروه های هدف و چانه 
زنی نمایندگان تولیدکنندگان روی نرخ کالاها مشکلات تاخیر دو ماهه 
اجرای طرح کارت اعتباری است اعلام کرد که زیرساختهای صدور 

کارت اعتباری فراهم است.  به هر حال این عدم ثبات و تصمیات 
متفاوت طی دو ماه برای اجرای یک طرح موجب شده تا طهماسب 
مظاهری –رییس کل اسبق بانک مرکزی – به صراحت اعلام کند که 

این طرح از ابتدا ایده ای پشت سر نداشته و بدون برنامه بوده است. 
وی همچنین با اشاره اینکه در مجموع طرح کارت اعتباری می تواند 
در رونق اقتصادی تاثیرگذار باشد از اعلام طرحی که هنوز ساماندهی 
نشده و سیاستهای آن تعیین نشده بود، انتقاد کرده و گفته که آن 
زمانی که این طرح اعلام شد یک ایده بود و نه یک طرح ساماندهی 
شده و نظام مند و اکنون نیز ساز و کاری برای اجرای طرح کارت 

اعتباری وجود ندارد. 
مظاهری البته نسبت به توزیع همگانی کارتهای اعتباری هم انتقاد 
و تاکیده کرده است که دولت از انجام این کار به وسیله کارت اعتباری 
بگذرد و اگر خانوارهای نیازمند را شناسایی کرد طرح تسهیلات خرید 

لوازم خانگی را در همان کارت های معمولی اجرا کند. 
در عین حال که طحان پور-رییس اتحادیه لوازم خانگی- هم با 
اعلام اینکه ساز و کار طرح توزیع کارت های اعتباری نادرست و بدون 
هماهنگی است در میزگردی که به بررسی این طرح اختصاص داشت 
عنوان کرد که تاکنون هیچ کارت اعتباری ای به شخصی داده نشده 
است. از سویی دیگر بانک مرکزی برای پرداخت تسهیلات خرید لوازم 

خانگی با سود 12 درصد سر مردم منت می گذارد. 
طحان پور با بیان اینکه لوازم خانگی صنعت خودرو نیست و تولید 
این لوازم اکنون در رکود است گفت که اینکه می گویند برای هفتاد 
هزار بازنشسته کارت خرید تهیه شده نادرست است، زیرا فقط 13 هزار 
بازنشسته از این طرح استقبال کرده اند و معلمان نیز انصراف داده اند. 
به هر حال آنطور که میدری- معاون اقتصادی وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی – اعلام کرده است، 70 هزار کارت چاپ شده که احتمالا  این 
هفته در میان بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی توزیع می شود. هر 
چند که باید منتظر بود و دید که آیا این مانند "هفته های آینده" وعده 
های قبلی است و یا اینکه در نهایت یکی دیگر از سیاستهای بسته رونق 
اقتصادی به اجرا در خواهد آمد. طرحی که به اعتقاد برخی کارشناسان 
اقتصادی منفعت بیشتر برای بانکها در نظر گرفته شده و از سویی دیگر 
فایده ای برای اقشار ضعیف ندارد، چرا که نمی توانند از عهده بازپرداخت 

این تسهیلات برآیند. 

کارشناس بازار کار مطرح کرد؛ 

بدون تعریف خط فقر دستمزد بالا نمی رود 
یک کارشناس بازار کار معتقد است: تا زمانی که خط فقر به عنوان یکی از موضوعات 
محوری همچون تورم در تعیین دستمزد پذیرفته نشود نمی توان افزایش دستمزد فراتر از 

تورم را انتظار داشت. 
حمید حاج اسماعیلی اظهار کرد: تا امروز مباحث مربوط به دستمزد با محوریت نرخ تورم 
و سبد معیشت خانوار پیگیری شده است و هیچ شیوه و مکانیسم جدیدی که جایگزین 
شرایط قبلی در شورای عالی کار شود پیشنهاد نشده است.  وی ادامه داد: طبعا اگر قرار است 
سبد هزینه خانوارهای کارگری تعریف شود باید برای آن شاخص ایجاد کنیم یعنی اینکه 
دولت مقیاسی برای معیشت خانوارها بپذیرد که این مقیاس بتواند بر اساس شرایط معیشت، 
دستمزد را افزایش دهد.  کارشناس بازار کار پیشنهاد کرد: برای مولفه دوم ماده 41 قانون کار، 
دولت خط فقر را به عنوان یک موضوع محوری نظیر تورم در شورای عالی کار بپذیرد.  وی 
افزود: طبعا اگر دولت بپذیرد می توانیم به عنوان شاخص دوم بعد از نرخ تورم در شورای عالی 
کار پیگیری کنیم ولی دولت تا امروز قبول نکرده است که تعریف خط فقر را در شورای عالی 
کار بر اساس اظهارات رسمی مسوولان ارائه دهد و مادامی که این اتفاق نیفتد نباید انتظار 
داشت دستمزد فراتر از نرخ تورم افزایش پیدا کند.  حاج اسماعیلی تصریح کرد: چطور نرخ 
تورم در ماده 41 قانون کار دولت و کارفرمایان را وادار می کند که حول نرخ تورم، دستمزد 
کارگری را تعیین کند اگر خط فقر به عنوان یک دستورالعمل برای اجرایی کردن مولفه 
دوم ماده 41 قانون کار پذیرفته شود کارفرمایان مجاب به تعریف دستمزد فراتر از نرخ تورم 
می شوند.  به گفته این کارشناس بازار کار بر اساس قانون اساسی دولت مکلف شده در شرایط 
بحرانی از نیروی کار حمایت کند ولی این موضوع طی سالهای اخیر دیده نشده است.  وی 
پیشنهاد کرد: با توجه به نامساعد بودن شرایط در سال آینده، دولت اعطای وام ودیعه مسکن 
و سبد کالا به صورت مستمر و ماهانه را در دستور کار قرار بدهد.  این فعال کارگری تاکید 
کرد: اگر تعریف خط فقر و حمایتهای دولتی در جهت افزایش قدرت خرید کارگران صورت 
نگیرد، تنها مذاکرات دو جانبه میان کارگر و کارفرما است که نقش تعیین کننده در دستمزد 
خواهد داشت.  به گفته حاج اسماعیلی مذاکرات مزدی کارگران و کارفرمایان باید به گونه ای 
باشد که هر دو از روند فعالیت کارگاه منتفع شوند، هم کارگر زندگی اش تامین شود و هم 

کارفرما سود و بهره وری مناسب را ببرد. 

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,141,000یک مثقال طلا

955,950یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,320,000سکه بهار آزاد ی

9,330,000سکه امامی

4,720,000نیم سکه

2,620,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

کارت های اعتباری بالاخره چاپ شد 

سیاست چندگانه اما بدون ایده! 

مدیرکل توسعه تجارت وزارت جهاد کشاورزی گفت: کشورهای 
عربی قطع کننده روابط دیپلماتیک با ایران سهم بسیار ناچیزی 
در صادرات و واردات محصولات کشاورزی از نظر وزنی دارند 
که مسلما نمی تواند تاثیری روی بازرگانی کشاورزی ایران داشته 
باشد.  سید جمال مدرسی اظهار کرد: انواع محصولات کشاورزی 
عمدتا به کشورهایی مانند عراق، ترکیه، افغانستان، پاکستان، 
آذربایجان و ارمنستان صادر می شود و برای ایران پس از این 
کشورهای همسایه بازار صادراتی اروپا در اولویت است، بنابراین 
باید تلاش شود تا سهمی در بازارهای جهانی و کشورهای اروپایی 

داشته باشیم.  وی افزود: تنها کالایی که می توان گفت در شرایط 
قطع روابط دیپلماتیک این کشورها با ایران می تواند تا حدودی 
نگران کننده باشد صادرات دام زنده سبک )گوسفند( است، چرا 
که این محصول عمدتا به کویت و امارات صادر می شد که البته تا 
شش ماه آینده دام زنده ای دیگر برای صادرات نداریم و می توانیم 
عراق را جایگزین این کشورها کنیم.  مدیر کل توسعه تجارت 
وزارت جهاد کشاورزی در پاسخ به سوالی مبنی بر این که اگر 
امارات پس از کاهش سطح روابط دیپلماتیک اش با ایران بخواهد 
در ایفای نقش واسطه گری اش برای ترانزیت کالاها و محصولات 
کشاورزی خللی ایجاد کند چه تاثیری بر بازار کشاورزی ایران 
خواهد گذاشت، گفت: امارات کشوری است که تولید محصولی 
ندارد و حیات اش به ایفای همین نقش واسطه گری وابسته است، 
چرا که یک ترمینال صادراتی بزرگی در این کشور تامین کننده 
منافع زیادی برای آنهاست و منطقا باید به آن توجه کند که 
خللی در آن ایجاد نشود.  مدرسی تصریح کرد: اگر امارات بخواهد 
در پی مسائل سیاسی و دیپلماتیکی که در روزهای اخیر پیش 
آمده در زمینه ی ترانزیت کالاها و محصولات کشاورزی با ایران 
مشکلی ایجاد کند، در واقع آن ترمینال بین المللی را باید تعطیل 
کند، چرا که دیگر بازاری بزرگ تر از ایران برای این کشور وجود 

نخواهد داشت. 

 عضو هیات مدیره کانون سراسری انبوه سازان معتقد است: در 
صورت تحقق وام های 40 و 60 ساله کمک شایانی به توان خریداران 
مصرفی مسکن می شود، اما نمی توان انتظار کاهش درصد بهره های 

بانکی را داشت. 
ایرج رهبر در گفت وگو با خبرنگار ایسنا اظهار کرد: هرچه مدت 
زمان بازپرداخت تسهیلات بالاتر باشد توان متقاضیان بخش مسکن 

نیز تقویت می شود؛ چرا که مبلغ ماهیانه تسهیلات کاهش می یابد. 
وی افزود: چنین تسهیلاتی در ایران وجود ندارد و سقف مدت 
زمان بازپرداخت تسهیلات مسکن 12 سال است. اما طی روزهای 
اخیر صحبت هایی از سوی مسوولان وزارت راه و شهرسازی درباره 
تسهیلات 40 و 60 ساله برای خرید مسکن مطرح شده که باید 
ببینیم تامین چنین منابعی از سوی بانک های خارجی انجام می شود 

یا بانک های داخلی. 
عضو هیات مدیره کانون سراسری انبوه سازان تصریح کرد: اگر قرار 
است تامین منابع از بانک های داخلی باشد که باید گفت بانک های 
داخلی چنین منابعی در اختیار ندارند و تمایلی هم به پرداخت وام های 
درازمدت نشان نمی دهند. اما تحقق این طرح با کمک بانک های 

خارجی امکان پذیر است. 
رهبر با بیان این که میانگین سود بانکی در کشورهای توسعه یافته 
بین 3 تا 5 درصد است، گفت: ممکن است بانک های خارجی تمایل 

به پرداخت تسهیلات با سود 3 تا 5 درصد داشته باشند، اما با توجه به 
بهره های بالای بانکی در ایران چنین مساله ای غیر ممکن است؛ چرا 
که واسطه هایی در داخل کشور پیدا می شوند که پول های خارجی را 
با بهره های پایین می گیرند و با بهره های بالا به متقاضیان می دهند. 

وی تاکید کرد: با این حال تاثیری که تسهیلات بلندمدت خارجی 
می توانند در بخش مسکن ایجاد کنند، تنها به مدت بازپرداخت وام ها 
برمی گردد که این مساله افزایش توان خرید متقاضیان با استفاده از 

درآمدهای آتی را در بر خواهد داشت. 

وزارت کشاورزی اعلام کرد؛

بی تاثیری تحریم عرب ها در کشاورزی ایران 
عضو هیات مدیره کانون انبوه سازان مطرح کرد 

تاثیر وام های 60 ساله بر بخش مسکن 
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لزوم جلوگیری از یک اتفاق تکراری؛

هفته آخر لیگ برتر فوتسال و چالش 
بطری های دردسرساز

 هفته پایانی لیگ برتر فوتسال درحالی روز یکشنبه برگزار می شود که سناریوی 
تکراری پرتاب بطری های آب ممکن است قهرمانی را تحت تاثیر خود قرار دهد. قبل از 

این نیز شاهد چنین اتفاقاتی بوده ایم. 
به گزارش خبرنگار مهر، هفته پایانی لیگ برتر فوتسال روز یکشنبه پیش رو برگزار 
خواهد شد و سه تیم تاسیسات دریایی، مس سونگون و گیتی پسند که هر کدام 49 
امتیازی هستند و به ترتیب در رده های اول تا سوم قرار دارند، به مصاف حریفان خود 
خواهند رفت. تاسیسات در مشهد میهمان فردوسی است؛ مس در تبریز از میثاق 

پذیرایی می کند و گیتی پسند در اصفهان به مصاف شرکت حفاری خواهد رفت.
شانس یکسان قهرمانی سه تیم، اهمیت و حساسیت هفته آخر را چند برابر کرده 
است و هر تیم قطعا مسابقه دو حریف دیگر را هم مانیتور خواهد کرد تا بتواند شرایط 
بازی خود را بر آن اساس پیش ببرد. تجربه هفته های پایانی لیگ فوتسال در سال های 
اخیر نشان داده است که تیم های مختلف برای رسیدن به هدف خود دست به هر 
کاری زده اند؛ از جمله این کارها می توان به ورود تماشاگران به زمین مسابقه و یا پرتاب 
بطری های آب در مقاطع زمانی مختلف در داخل زمین اشاره کرد که با هدف توقف 
بازی صورت گرفته است. این شائبه طی سال های گذشته بوده است که عوامل وابسته 
به بعضی از تیم ها با انجام این کارها از روی سکوها، قصد داشته اند تا داور را مجبور به 
توقف بازی کنند و این فرصت را به تیمشان بدهند تا در تعیین نتیجه بازی نسبت به 
رقبایشان اختیار عمل بیشتری  داشته باشند. اتفاقی که گفته می شد چند سال پیش 

باعث سقوط یک تیم به لیگ دسته اول هم شد.
هرچند امسال و قبل از برگزاری هفته پایانی لیگ برتر فوتسال، تکلیف تیم های 
سقوط کننده مشخص شده است و دیگر شاهد این اتفاق حداقل در دیدار تیم های 
انتهای جدولی نیستیم ولی شرایط در صدر جدول کاملا برعکس است و امکان تکرار 
چالش بطری آب وجود دارد. در هر حال می طلبد که کمیته فوتسال و مسئولان اجرایی 
و انضباطی مسابقات در هفته آخر لیگ که به منزله خان آخر برگزاری مسابقات است، 
توجه و دقت بیشتری روی این مسئله داشته باشند و مانع ایجاد حواشی جدید شوند.

سایت کمیته بین المللی پارالمپیک: 

سیامند رحمان در اندیشه شکستن رکورد
 300 کیلوگرم در ریو

سایت کمیته بین المللی پارالمپیک از سیامند رحمان به عنوان وزنه برداری یاد کرد 
که قصد دارد بالاتر از 300 کیلوگرم در پارالمپیک ریو 2016 وزنه بزند. 

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از سایت کمیته ملی پارالمپیک، سیامند رحمان 
به عنوان ورزشکاری معرفی شده که تماشای عملکرد وی در بازی های پارالمپیک ریو 
2016 به علاقمندان توصیه شده است. سایت کمیه بین المللی پارالمپیک در خصوص 
وزنه بردار دسته به اضافه 107 کیلوگرم ایران نوشت: قوی ترین پارالمپین جهان می 
خواهد بالای 300 کیلوگرم در ریو 2016 وزنه بزند. وی که مدافع عنوان قهرمانی 
جهان و پارالمپیک است هر بار که در دسته فوق سنگین به رقابت پرداخته تقریبا یک 
رکوردشکنی داشته است. سیامند رحمان در پارالمپیک 2012 لندن با مهار وزنه 2۸0 
کیلوگرمی و 3۸ کیلوگرم بالاتر از فریس العجیلی عراقی به مدال طلا دست پیدا کرد. 

تلاش وی برای مهار وزنه 301 کیلوگرمی با ناکامی همراه بود.

توافق نفت برای جدایی مهاجم کامرونی

 نانگ شاگرد قلعه نویی می شود؟
باشگاه نفت تهران اجازه داده تا باشگاه های دیگر از جمله تراکتورسازی با مهاجم کامرونی 

این تیم مذاکره کنند. 
به گزارش خبرنگار مهر، باشگاه نفت تهران را باید یکی از باشگاه هایی دانست که اکثر 
تیم های حاضر در لیگ برتر در تعطیلات نیم فصل خواهان بازیکنانش شده اند؛ از پیشنهاد 
پرسپولیس به علیرضا بیرانوند و وحید امیری گرفته تا بازیکنانی مثل»آلویس نانگ« و سید 
جلال حسینی. هرچند نفت تا الان با جدایی امیری و بیرانوند مخالفت کرده است ولی 

برای بعضی دیگر از بازیکنانش مجوز مذاکره با سایر باشگاه ها را صادر کرده است.
نانگ و سیدجلال حسینی دو بازیکنی هستند که از باشگاه های تراکتورسازی و فولاد 
خوزستان پیشنهاد دارند و احتمال دارد در نیم فصل دوم در یکی از این تیم ها توپ 
بزنند؛ بخصوص آلویس نانگ که حتی مذاکرات جدی با تراکتورسازی داشته و مبلغ 
درخواستی را هم به مسئولان این باشگاه ارائه کرده است. امیر قلعه نویی که به شدت 
پیگیر حضور نانگ در تیم تراکتورسازی است، خواهان به خدمت گرفتن این بازیکن شده 
است. سعید عباسی مدیرعامل باشگاه تراکتورسازی در این خصوص به خبرنگار مهر، گفت: 
ما با مدیربرنامه نانگ صحبت کردیم ولی لازمه حضور نانگ در تراکتورسازی این است 
که قیمت پیشنهادی خود را تعدیل کنند. عباسی درباره اینکه آیا باشگاه نفت مشکلی با 
مذاکره شما با نانگ ندارد؟ تصریح کرد: گویا نانگ با باشگاه نفت برای جدایی به توافق 

رسیده و این باشگاه به وی اجازه داده است تا با باشگاه های دیگر مذاکره کند.

پدیده لیگ سوئد در تمرین استقلال
بازیکن لیگ سوئد برای نشان دادن قابلیت های خود به مسئولان باشگاه استقلال در 

تمرین روز پنجشنبه این تیم حضور پیدا کرد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران ، این روزها مسئولان باشگاه استقلال در صدد هستند تا به 
بهترین شکل نقل و انتقالات باشگاه را انجام دهند و تا به اینجای کار مسئولان این باشگاه 

توانسته اند با بازیکنان مورد نیاز برای نیم فصل دوم وارد مذاکره شوند.    
در این میان یک بازیکن ایرانی که سابقه بازی در لیگ سوئد را دارد در تمرین امروز آبی 
پوشان حضور پیدا کرده تا از این رو وضعیت وی مورد بررسی قرار بگیرد. ماهان بغدادی 
بازیکن فوتبال ایرانی -سوئدی است که برای تیم والسالندس در لیگ برتر فوتبال سوئد 
بازی کرده است. این بازیکن در لیگ جوانان سوئد توانسته با گل و پاس گل های خود 
درخشش خوبی را آغاز کند و در حال حاضر این بازیکن با توجه به علاقه زیادی که به 
باشگاه استقلال دارد به ایران آمده و در تمرینات استقلالی ها حاضر شده تا به نوعی همراه 
با آبی پوشان به تمرین بپردازد و قابلیت های خود را مسئولان استقلال نشان دهد تا آنها 
نیز تصمیم گیری کنند. بغدادی در پست های گوناگونی از جمله هافبک نفوذی، فوروارد 
و پیستون چپ و راست بازی می کند و این بازیکن تنها با ارائه تمرینات قابل قبول و ثابت 
کردن بازی خوب خود می تواند به چشم مسئولان استقلال بیاید و یکی از استقلالی های 
این فصل محسوب شود. بنابراین باید منتظر ماند تا ببینیم آیا این بازیکن می تواند قابلیت 

خود را به مسئولان استقلال نشان دهد و وارد باشگاه حرفه ای استقلال شود یا خیر؟

اوبامیانگ مرد سال آفریقا شد 
مهاجم بوروسیا دورتموند به عنوان بهترین بازیکن سال قاره آفریقا انتخاب شد. 

به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، مراسم انتخاب بهترین بازیکن سال آفریقا برگزار 
شد که طی آن پیر امریک اوبامیانگ، ستاره گابنی دورتموند آلمان موفق شد جایزه 
بهترین بازیکن سال آفریقا را به دست آورد.  در این رای گیری اوبامیانگ از یحیی توره، 
ستاره ساحل عاجی منچسترسیتی انگلیس سبقت گرفت و عنوان بهترین بازیکن سال 
کنفدراسیون فوتبال آفریقا را به دست آورد. در چهار سال گذشته این جایزه به توره رسیده 
بود. او هم اکنون به همراه ساموئل اتوئو، ملی پوش پیشین کامرون، رکورددار دریافت این 
جایزه است.  اوبامیانگ در این رقابت با 143 امتیاز اول شد و توره با 136 امتیاز دوم شد. 
آندره آیو، هافبک غنایی سوانزی سیتی انگلیس هم با 112، امتیاز سوم شد.  هرو رنارد نیز 
که به همراه ساحل عاج قهرمان جام ملت های آفریقا شده بود، به عنوان بهترین سرمربی 

سال لقب گرفت. او هم اکنون در باشگاه لیل فعالیت دارد. 

آنری: مسی مرد سال 2015 می شود 
مهاجم پیشین تیم ملی فوتبال فرانسه می گوید لیونل مسی را باید بهترین بازیکن سال 

فوتبال جهان در سال 2015 دانست. 
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، در آستانه مراسم برترین های فوتبال جهان، 
واکنش های کارشناسن و بازیکنان و مربیان به این مراسم و برنده احتمالی آن به سوژه ای 
داغ تبدیل شده است.  تیری آنری در گفت وگویی اختصاصی با تلویزیون بارسلونا گفت: 
مسی در فرم بی نظیری قرار دارد. در گذشته اگر یک بازیکن، فصلی 25 گل به ثمر می 
رساند، می گفتند فوق العاده است اما امروزه مسی این توانایی را دارد تا در عرض سه ماه، 
به این آمار دست یابد. این بسیار رویایی و فوق د العاده است. همیشه عاشق بازی دنیس 
برکمپ بودم و زمانی که او فوتبال بازی می کرد، فکر می کردم مثل او کسی نخواهد آمد 
اما در حال حاضر به این می اندیشم که آیا مسی انسانی معمولی است؟ به نظرم مسی 
یک انسان معمولی نیست. تنها کاری که می توانیم انجام دهیم این است که از بازی مسی 
لذت ببریم. او کاری هایی انجام می دهد که طبیعی نیست. اگر توپ طلای امسال به مسی 
نرسد، می تواند جنون آور باشد. او سزاوار این جایزه است چرا که در کسب سه گانه بارسلونا 
بسیار تاثیرگذار بود. چیزی که من آن را درک نمی کنم این است که چرا لوییس سوارس 
در لیست نهایی توپ طلا نیست.  مهاجم فرانسوی پیشین بارسلونا درباره مدعی قهرمانی 
در لیگ قهرمانان نیز گفت: با وجود تیم های قدرتمند زیادی چون بایرن مونیخ و پاری 
سن ژرمن، تصور میکنم بارسلونا این قدرت را دارد تا از عنوان قهرمانی سال گذشته اش 

در این رقابت ها دفاع کند. 

 رییس سازمان لیگ می گوید که استقلال تهران با رقم 1۸ میلیارد 
تومان، پرهزینه ترین تیم لیگ برتر است. 

به گزارش ایسنا مهدی تاج با اعلام این خبر اظهار کرد: استقلال 
با 1۸ میلیارد تومان، سپاهان با 17.9 میلیارد تومان و پرسپولیس 
با 16.5 میلیارد تومان، پر هزینه ترین تیم های لیگ و استقلال 
خوزستان با 6 میلیارد و سایپا هم با 9 میلیارد تومان از کم هزینه ترین 

تیم های لیگ برتر در فصل جاری هستند. 
وی همچنین درباره اتفاقات پیش آمده توسط فوتبال عربستان، 
بیان کرد: هم اکنون توجیه منظقی برای محروم کردن ایران در قوانین 

AFC وجود ندارد. 
رییس سازمان لیگ با اشاره به اینکه میانگین سنی لیگ در حال 
حاضر 25.2۸ سال است نیز گفت: این در حالی است که میانگین تیم 
امید هم 21.97 است و بیش از 50 درصد بازیکنان این تیم در لیگ 
برتر بازی می کنند. آن ها 25 گل در نیم فصل اول زده اند و 37 کارت 
زرد گرفته اند که باید در ارتباط با کارت زرد آن ها تدابیری اتخاذ شود. 
چشمی، پهلوان، کنعانی زادگان از جمله بازیکنانی بودند که حدود 

1200 دقیقه در تیم خود بازی کردند. 
توجیه منطقی برای محرومیت ایران در لیگ قهرمانان وجود ندارد 
تاج همچنین از جلسه با چهار باشگاه ایرانی حاضر در لیگ قهرمانان 
آسیا خبر داد و گفت: اگر باشگاه های عربی با این شرایط در ایران 
حاضر نشوند، سه بر صفر بازنده خواهند بود. تراکتورسازی پنج 
اسفندماه در تبریز و ذوب آهن 11 اسفندماه در اصفهان به مصاف 
حریفان عربستانی خود می روند. به دنبال تشدید تنش نیستیم و این 
مساله را به AFC اعلام کرده ایم. آن ها توجیه منطقی برای محروم 
کردن ایران با توجه به قوانین AFC ندارند. علاوه بر این در بندهایی از 
قانون کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام شده که باید از دخالت سیاست 
در فوتبال پرهیز کرد. ما عنوان کرده ایم امنیت لازم را در ارتباط با 
برگزاری بازی ها می توانیم انجام دهیم. اگر آن ها نمی توانند امنیت را 

فراهم کنند، این دیگر مساله مجزایی است.بنابراین توجیه منطقی در 
ارتباط با این مسئله وجود ندارد. 

وی ادامه داد: تا آن زمان باید تلاش کنیم و باشگاه ها را بیش از پیش 
تقویت کنیم. نفت و تراکتور از جمله باشگاه هایی هستند که مشکل 

مالی دارند. در تلاش هستیم بتوانیم به این باشگاه ها کمک های لازم 
را بدهیم. از جمله اینکه اگر فراهم بود مجوز برخورداری از برخی 
بازیکنان را برای آن ها بگیریم اما این مسئله تنها در لیگ قهرمانان 

آسیا خواهد بود. 

رییس سازمان لیگ همچنین در پاسخ به اینکه گفته می شود شما 
در ارتباط با انتقال بیرانوند به پرسپولیس تاثیرگذار بوده اید هم اظهار 
کرد: در ارتباط با این مساله با قنبرزاده و طاهری صحبت کردم اما 
اینکه اصراری داشته باشم، خیر. هرچند این موضوع با توجه به شرایط 
دروازه پرسپولیس مطرح شد. اعتقادم این است اگر پرسپولیس و 

استقلال قوی باشند این مسئله به سود فوتبال ایران است. 
به عنوان کاندید ریاست  آیا  اینکه  به  پاسخ  تاج همچنین در 
فدراسیون در مجمع انتخاباتی پیش رو شرکت خواهید کرد یا خیر 
گفت: از هم اکنون صحبت کردن در ارتباط با این مسئله زود است 

هرچند باید فضا را فراهم کنیم تا همه افراد شرکت کنند. 
وی همچنین درباره اینکه گفته می شود اسلامیان قرار است در 
انتخابات فدراسیون فوتبال به عنوان نامزد انتخاباتی شرکت کند گفت: 

من چنین مسئله ای را از خود او نشنیدم. 
رییس سازمان لیگ در پاسخ به این سوال که گفته می شود گزارش 
حسابرسی مالی در مجمع این سازمان مطرح نشده است هم اظهار 
کرد: نباید حسابرسی را در مجمع سازمان لیگ مطرح کنیم. این 
گزارش در کنار گزارش های دیگر کمیته های فدراسیون فوتبال تلفیق 
می شود و به مجمع این فدراسیون می رود. از طرفی ما از باشگاهی 
مانند سایپا خواسته ایم که حسابرسی های خود را در هر فصل فوتبالی 
ارائه کند. هرچند این کار برای شرکتی مانند سایپا سخت است اما 
آن ها سعی می کنند که حسابرسی را از مرداد تا سال آینده انجام 

دهند. 
او درباره بی احترامی به داوران بین المللی فوتبال ایران در ماه های 
گذشته گفت: پول داوران را ما می دهیم و عملکرد آن ها با کمیته 
داوران است. اما همه باید احترام آن ها را حفظ کنیم. علیرضا فغانی 
10 سکه ای را که به عنوان پاداش به او اهدا شده بود، به فرزند یک 
شهید هدیه داد. این حرف را نباید در اینجا مطرح می کردم اما داوران 

افراد بزرگی هستند و آن ها هم مثل ما اشتباه می کنند. 

رییس سازمان لیگ  اعلام کرد:

استقلال تهران پر هزینه ترین تیم لیگ است 

 تیم فوتبال امید قطر در میان حریفان ایران در مرحله 
گروهی مسابقات قهرمانی آسیا بهترین آماده سازی را در 
ماه های گذشته داشته و بازی های تدارکاتی زیادی را برگزار 

کرده است. 
به گزارش خبرنگار مهر، مسابقات فوتبال زیر 23 سال 
قهرمانی آسیا و انتخابی المپیک ریو از روز سه شنبه در کشور 
قطر آغاز می شود که تیم ایران در این مسابقات با تیم های 

قطر، چین و سوریه همگروه است.
ایران در اولین دیدار خود در این مسابقات به مصاف سوریه 
خواهد رفت و چین و قطر هم دومین دیدار گروه نخست 
را برگزار می کنند. قطری ها امیدوارند با استفاده از شرایط 
میزبانی و با اتکا به حضور تماشاگران در ورزشگاه ها، شانس 

خود را برای صعود به عنوان تیم اول گروه افزایش دهند.
تیم قطر که سرمربی اسپانیایی را بالای سر خود دارد، از 
ماه جولای 2015 موفق شد 11 دیدار تدارکاتی با تیم های 

مختلف برگزار کند و یکی از آماده ترین تیم ها از این نظر باشد. 
بازی با تیم های اسپانیایی، تیم ایرلند، آمریکا، استرالیا و امارات 

بخشی از این بازی های تدارکاتی بوده است.
قطری ها همچنین در ماه دسامبر به مصاف تیم صربستان 
رفتند که با سه گل شکست خوردند. آنها سپس به دوحه 
برگشتند و مقابل ازبکستان با یک گل باختند. یمن، دیگر 
حریف تدارکاتی قطر بود که دیدار این دو تیم در دوحه برگزار 

شد و عنابی ها با یک گل یمن را شکست دادند.
این تیم هفته گذشته برای برپایی آخرین اردوی تدارکاتی 
خود راهی آنتالیای ترکیه شد ولی شرایط بد آب و هوایی و 
سرمای بی سابقه آنتالیا، باعث شد تا اردوی قطری ها نیمه 
کاره بماند و این تیم حتی بازی با ایسلند را به خاطر این 
مشکلات لغو کند. قطر روز سه شنبه گذشته به دوحه 
برگشت و روز پنجشنبه در آخرین دیدار تدارکاتی خود به 
مصاف یک باشگاه بلژیکی رفت و به برتری رسید. به این 

ترتیب قطری ها با این کارنامه از بازی های تدارکاتی خود را 
برای بازی با چین آماده کرده اند.

 عنابی ها که علاوه بر حمایت تماشاگرانشان از حمایت ستاره 
سابق بارسلونا یعنی ژاوی هرناندز هم برخوردارند، امیدوارند در 

حضور این بازیکن بتوانند به مراحل بالاتر صعود کنند.
تیم سوریه، دیگر حریف ایران در مرحله گروهی است. 
سوری ها شرایط عجیبی را در هفته های منتهی به مسابقات 
تجربه کردند. آنها که برای برپایی اردوی تدارکاتی عازم کشور 
امارات شده بودند، حتی یک بازی تدارکاتی با تیم امید 
ازبکستان انجام دادند اما به یکباره و با نظر مسئولان ورزش 
امارات، از این کشور اخراج شدند. این در حالی بود که تیم 
سوریه قرار بود با تیم کُره و اردن هم بازی کند.  موضوعی که 
انتقاد رئیس فدراسیون فوتبال سوریه را هم در پی داشت و 
وی به شدت به کنفدراسیون فوتبال آسیا و مسئولان امارات 

حمله کرد.
سوریه بعد از امارات راهی بحرین شد و چند روز در این 
کشور تمرین کرد. این تیم سپس با کمک کنفدراسیون 
فوتبال آسیا هفته گذشته راهی قطر شد تا اردوی خود را 
در کشور میزبان مسابقات برگزار کند. سوریه در آخرین دیدار 
تدارکاتی قبل از مسابقات قهرمانی آسیا به مصاف ژاپن رفت و 

برابر این تیم هم شکست خورد.
»مهند الفقیر« سرمربی تیم فوتبال امید سوریه در این 
خصوص گفت: نتیجه بازی با ژاپن خیلی مهم نیست. ما در 
حال حاضر روی بازی با ایران که سخت ترین دیدار و حریف 
ما در مرحله گروهی است تمرکز کرده ایم. پیروزی مقابل ایران 
اعتماد به نفس را به بازیکنان ما بر می گرداند و از لحاظ روحی 

و روانی ما را آماده مسابقات بعدی می کند.
تیم امید چین هم که آخرین حریف تیم امید ایران در 
مرحله گروهی است، با دو شکست برابر تیم عراق و مصر 
راهی مسابقات خواهد شد. قطعا شناخت کادر فنی تیم امید 
ایران از تیم چین به خاطر بازی مقابل قطر و سوریه بیشتر 

خواهد شد.

رئیس فدراسیون کشتی می گوید علیرضا حیدری همواره در کنار کشتی خواهد بود.
رسول خادم در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا(، درباره 
استعفای علیرضا حیدری از سمت نایب رییسی فدراسیون کشتی، اظها ر کرد: علیرضا حیدری 
دوست و قهرمان عزیز کشتی ایران است و همواره در کنار کشتی بوده و خواهد بود. همان طور 
که خود او نیز اعلام کرده هر زمانی که کشتی ایران به او نیاز داشته باشد آماده کمک است. من 

لحظه ای او را جدای از کشتی نمی بینم. جایگاه او در کشتی نیازی به حکم ندارد.
رییس فدراسیون کشتی در ادامه درباره وضعیت تمرینات تیم  ملی کشتی آزاد، گفت: اردوی 
پنجم مقدماتی را سپری می کنیم و یکسری از کشتی گیر انی که باید در جام تختی شرکت 
کنند، تمرینات سبکی را پشت سر می گذارند تا آماده حضور در جام تختی شوند. سایر 
کشتی گیر انی که در جام تختی به عنوان ر قا بت های مرحله اول انتخابی تیم  ملی شرکت 
می کنند، از هفته  بعد در اردو خواهند بود. سایر کشتی گیر انی هم که باید در مسابقات تدارکاتی 

بعد از جام تختی هم حضور پیدا کنند نیز در حال تمرینات استقامتی هستند.
سرمربی تیم  ملی کشتی آزاد درباره میزان مصدومیت کشتی گیر انی همچون حسن 
رحیمی، حسن یزدانی، رضا یزدانی و علیرضا کریمی در اردوی تیم  ملی، خاطر  نشان کرد: 
این مصدومیت ها طبیعی است. در ورزشی چون کشتی مصدومیت موضوعی عادی محسوب 
می شود. به دلیل همین مصدومیت این کشتی گیر ان از تمرینات صبح امروز )چهارشنبه( تیم 
 ملی معاف شدند و به آنها استراحت دادیم تا مصدومیتشان تشدید نشود. برخی هم مصدومیت 

قدیمی دارند که با آنها مراعات می کنیم تا بتوانند خود را به آمادگی مطلوب برسانند.
خادم در پاسخ به این سوال که آیا نگرانی از بابت این مصدومیت ها جهت حضور در المپیک 
دارد یا خیر؟ تصریح کرد: مصدومیت ها در این حد طبیعی است و خو شبختا نه مصدومیت 
کشتی گیر ان آزادکاران در حدی نیست که باعث نگرانی کادرفنی شود. امیدوارم که در ادامه 
نیز شاهد مصدومیت جدی در کشتی گیر ان نباشیم و همه نفرات از زیر بار فشار تمرینات به 
سلامت عبور کنند. خو شبختا نه کشتی گیر ان روال عادی کار خود را انجام می دهند و به سمت 

جلو حرکت می کنند.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد با تاکید بر این که ما از جام تختی وارد المپیک می شویم، بیا ن  
کرد: همه نفرات تیم  ملی به غیر از کمیل قاسمی و نفرات اعزامی به فرانسه باید در ر قا بت های 
جام تختی به عنوان مرحله اول انتخابی تیم  ملی شرکت کنند. تکلیف در این باره کاملا روشن 
است و حضور کشتی گیر ان در جام تختی اجباری است. ما از همین ر قا بت های جام تختی تیم 
اعزامی به مسابقات آسیایی را انتخاب خواهیم کرد و همچنین نفرات نهایی حاضر در انتخابی 

تیم  ملی مشخص خواهند شد.

خادم با تاکید بر این که مرحله نهایی انتخابی تیم  ملی با تعداد بسیار محدود کشتی گیر ان 
برگزار خواهد شد، اظها ر کرد: شرایط المپیک با دیگر مسابقات کاملا متمایز است و به همین 
دلیل مرحله نهایی انتخابی تیم  ملی طبق فرایند با حضور حداقل دو کشتی گیر و حداکثر چهار 
کشتی گیر در هر وزن برگزار خواهد شد. به همین دلیل تمامی کشتی گیر ان باید در جام تختی 
هر چه که دارند را رو کنند، چرا که فرصت چندانی برای عرض اندام خود جهت شانس حضور 

داشتن در المپیک را ندارند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا کمیل قاسمی به عنوان نفر انتخاب شده برای کسب سهمیه 
المپیک در نظر گرفته شده است یا خیر، گفت: فعلا کمیل را برای گزینشی اول برای کسب 
سهمیه المپیک انتخاب کرده ایم ضمن این که جام تختی هم می تواند به عنوان یکی از مبناهای 
انتخاب سنگین وزن تیم  ملی برای کسب سهمیه المپیک در مسابقات قزاقستان مدنظر باشد.

رییس فدراسیون کشتی در پایان درباره شرایط تیم  ملی کشتی فرنگی نیز گفت: کشتی 
فرنگی هم برنامه های خود را به صورت منظم برگزار می کند. محمد بنا هم خیلی دقیق کارها 
را دنبال می کند. حرکت در مجموع در کشتی فرنگی به سمت جلو است و کادر فنی کشتی 

فرنگی نیز در جام تختی ارزیابی های فنی خود را خواهند داشت. 

می گوید  پر سپولیس  فو تبا ل  تیم  د ر وازه بانان  مربی 
گزینه های مختلفی را برای حضور در دروازه پر سپولیس 

مدنظر دارد.
ایگور پانادیچ درباره حضور احتمالی علیرضا بیرانوند در تیم 
فو تبا ل پر سپولیس اظها ر کرد: می دانم بیرانوند د ر وازه بان تیم 
ملی ایران است. بنا بر این بدون شک د ر وازه بان خوبی است 
اما نباید فراموش کنیم در حال  حاضر همه چیز در حد یک 
مذاکره بوده و بحث انتقال او به پر سپولیس قطعی نشده 
است. به همین دلیل از نظر من، او فعلا د ر وازه بان تیم  فو تبا ل 

نفت تهران است.
وی در ادامه درباره مشکلاتی که برای سوشا مکانی به 
وجود آمده است نیز توضیح داد: مسلم است که همیشه 
از سوشا مکانی حمایت کردم. هنوز هم فکر می کنم او یکی 
از بهترین د ر وازه بانان ایران است ولی واقعیت این است که 
هیچ وقت نمی توان روی زندگی شخصی اش تاثیری داشته 
باشم. می دانم سوشا مکانی در حال حاضر روزهای سختی 
را سپری می کند اما امیدوارم هر چه  ز و د تر از این شرایط 
خارج شود. البته او باید بیشتر مراقب باشد و در آینده با 

هوش تر عمل کند.
مربی د ر وازه بانان تیم فو تبا ل پر سپولیس در پاسخ به این 
سوال که آیا دقیقا می داند سوشا مکانی به چه دلیل به زندان 
رفته است نیز گفت: فقط می دانم او در زندان است. علت این 

موضوع را نمی دانم ولی همان طور که گفتم امیدوارم هر چه  
ز و د تر از زندان بیرون بیاید.

او درباره واکنش برانکو ایوانکوویچ نسبت به بازداشت سوشا 
مکانی هم تصریح کرد: برانکو از این موضوع عصبانی نشد 

ولی پس از شنیدن این خبر، واقعا شگفت زده بود.
پانادیچ در ادامه صحبت هایش در پاسخ به این سوال که 
آیا به غیر از بیرانوند گزینه ای دیگر برای حضور در دروازه 
پر سپولیس مدنظر دارید یا خیر هم خاطر  نشان کرد: بعد 
از مشورت با مدیریت باشگاه به این نتیجه  رسیدیم که در 
پست د ر وازه بانی، گزینه های مختلفی را در اختیار داریم که 
می توانیم آنها را جذب کنیم. قطعا بهترین گزینه ممکن را 

جذب خواهیم کرد.
به  بیرانوند  انتقال  اگر  که  سوال  این  به  پاسخ  در  او 
پر سپولیس منتفی شود، واکنش شما چه خواهد بود نیز 
گفت: مسلما نام های زیادی را در اختیار داریم که نمی خواهم 
درباره آنها صحبت کنم. برای هر دو د ر وازه بان اول و دوم 

گزینه هایی داریم.
مربی د ر وازه بانان تیم فو تبا ل پر سپولیس در پایان درباره 
آینده تیم فو تبا ل پر سپولیس هم خاطر  نشان کرد: به آینده 
امیدوار و به تیم فو تبا ل پر سپولیس خوشبین هستم. با کمی 
شانس می توانیم قهرمان لیگ برتر ایران شویم و خوشحالی 

را به دل هو اد ا ران بیاوریم. 

قطر و »فقیر« مدعی صعود!

ورود امیدهای ایران به میدان سرنوشت  ساز

خادم: انتخابی المپیک در هر وزن بین 2 تا 4 نفر است

پانادیچ: بیرانوند نیاید، گزینه های زیادی برای دروازه بانی پر سپولیس داریم
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دفاع میناوند از سوشا:

 به جوانی  مکانی رحم کنید 
بازیکن پیشین پرسپولیس می گوید پرداختن به حواشی بازیکنان، باعث زده شدن 

مردم از فوتبال می شود. 
مهرداد میناوند در گفت وگو با ایسنا ، در خصوص اتفاقات رخ داده برای سوشا مکانی، 
دروازه بان ملی پوش پرسپولیس گفت: در کشوری هستیم به نام جمهوری اسلامی 
ایران. پس همه ما موظفیم بر اساس قوانین شرعی حاکم بر کشور فعالیت کنیم و حد 
و مرزها را رعایت کنیم. کارهایی هم که سوشا مکانی انجام داده، قابل دفاع نیست و 

اشتباه بوده  است. 
وی با تاکید بر اهمیت بخشش و حفظ آبروی افراد در اسلام تصریح کرد: نباید 
فراموش کنیم که روایات زیادی در خصوص اهمیت حفظ آبروی افراد گناه کار در 

دین مان داریم. سوشا کسی است که در محرم، برای امام حسین)ع( سینه می زد. 
میناوند خاطرنشان کرد: خواهش من از تمامی مسئولان مربوطه این است که به 
استعداد و جوانی این بازیکن خوب رحم کنند. هرکس یک دقیقه برای پرسپولیس 
زحمت کشیده باشد، تا همیشه جزئی از خانواده پرسپولیس است و وظیفه همه ماست 

که برای ختم به خیر شدن این ماجرا تلاش کنیم. 
بازیکن سابق پرسپولیس و اشتورم گراتس اتریش گفت: پس از ماجرایی که برایم 
به وجود آمد، پنج تا 6 سال نمی توانستم عادی زندگی کنم و شرایط سختی داشتم. 
خواهش من این است که به سوشا کمک شود تا دوباره به زندگی عادی برگردد و زیر 
پرچم جمهوری اسلامی ایران، به انجام وظیفه بپردازد. با مادر سوشا صحبت کردم. حال 
وی و خانواده سوشا اصلا خوب نیست. امیدوارم مکانی را ببخشند. برای اینکه بازیکنی 
در حد و اندازه سوشا ساخته و آماده شود، کل خانواده فوتبال زحمت زیادی کشیده  
است. میناوند گفت: رخ دادن این اتفاقات و بیان آن به این شکل علیه خانواده فوتبال، 
جز دور شدن و زده کردن مردم از فوتبال عایدی دیگری برای جامعه نخواهد  داشت. 

کاش دلسوزان وارد شوند و اتفاق تلخ رخ داده را هرچه سریع تر ختم به خیر کنند. 

ماشین پورشه پانامرا کار دست سوشا داد؛

صاحب ماشین از سوشا شکایت کرده است
براساس تازه ترین اطلاعات از پرونده سوشا مکانی شاکی خصوصی وی صاحب یک 

خودروی پورشه پانامرا است.
به گزارش خبرنگار قضایی فارس از چند روز گذشته ماجرای احضار سوشا مکانی به 

دادسرای تهران بر سر زبان ها افتاد.
این فرد سه روز قبل پس از مراجعه به دادسرای فرهنگ و رسانه بازداشت شد و پس 
از 24 ساعت به زندان اوین منتقل شد. سوشا مکانی در بدو ورود به زندان اوین همچون 
افرادی نظیر محمدرضا رحیمی علی اکبر جوانفکر محمد مایلی کهن و خیلی های دیگر 

به قرنطینه زندان اوین رفت.
اما با پایان یافتن مدت زمان نگهداری سوشا در قرنطینه این فرد به بند عمومی زندان 
اوین منتقل شد جایی که سوشا در سلولی 15 نفره نگهداری میشود. درباره علل مفتوح 
شدن پرونده قضایی برای سوشا مکانی و همچنین دلیل بازداشت موقت وی حرف های 
ضد و نقیضی مطرح می شد تا جایی که حتی پای انتشار چند عکس هم به میان آمد. اما 
برای مشخص شدن علت زندانی شدن سوشا مکانی خبرنگار قضایی فارس به سراغ افراد 
مطلع رفته و مشخص شد در حالی که گفته می شود شکایت شاکی خصوصی از سوشا 
مکانی به خاطر یک ماشین لکسوز بوده این موضوع صحت ندارد. شاید بتوان گفت پای 
یک ماشین در این پرونده در میان است اما شاکی سوشا صاحب ماشین پورشه پانامرایی 

است که حدود سه سال پیش نزد سوشا بوده است.

بازی رسانه ای برای بیرانوند؛

 باید منتظر اتفاق جدیدی باشیم؟
در حالی که مدیرعامل باشگاه نفت صحبت از منتفی شدن حضور دروازه بان این 

تیم در پرسپولیس می کند، اما به نظر می رسد تا فردا اتفاقات دیگری رخ خواهد داد.
به گزارش  فارس، بحث انتقال علیرضا بیرانوند به تیم فوتبال پرسپولیس موضوعی 
است که این روزها بازار نقل و انتقالات زمستانی تیم های لیگ برتری را به شدت تحت 

شعاع قرار داده و هر روز خبرهای جدیدی در خصوص این بازیکن به گوش می رسد.
موضوع مسئولان باشگاه نفت اما در این باره متفاوت است؛ آنها اعتقاد دارند چون این 
بازیکن از نوجوانی در این باشگاه بوده هم باید حق رشد وی به این باشگاه برسد و هم 
اینکه آنها به دنبال انتقال قرضی بیرانوند به پرسپولیس هستند تا از نظر مالی منتفع 
شوند. این در حالی است که مسئولان باشگاه پرسپولیس باب مذاکره را برای انتقال 
قطعی این دروازه بان باز کرده و هنوز به دنبال آن هستند آن هم در حالی که مدیرعامل 
باشگاه نفت در یک بازی رسانه ای عنوان می کند که بحث انتقال بیرانوند به پرسپولیس 
منتفی است اما رایزنی های پشت پرده حکایت از آن دارد که تا فردا اتفاقات دیگری رخ 
خواهد داد. قنبرزاده در حالی در یک بازی رسانه ای مدعی می شود که انتقال بیرانوند به 
پرسپولیس منتفی شده که به نظر می رسد پرونده این انتقال هنوز بسته نشده و تا فردا 
اتفاقات دیگری رخ خواهد داد. مسئولان باشگاه پرسپولیس تلاش زیادی می کنند تا با 
توجه به اتفاقاتی که درباره سوشا مکانی دروازه بان اول این تیم رخ داده و جدایی ایمان 
صادقی دروازه بان دوم سرخپوشان دو دروازه بان جدید جذب کند که بیرانوند گزینه 
اصلی آنهاست. همچنین در کنار این دروازه بان مسئولان پرسپولیس قصد دارند یک 
دروازه بان خارجی را هم به جمع خود اضافه کنند. به هر حال باید تا فردا منتظر ماند تا 

شاید اتفاقات جدیدی رخ بدهد.

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای علی پورمعمار با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که اسناد مالکیت 
مربوط به پلاک 10402/211 اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم در صفحه 6۸ دفتر 135 بنام 
محمد باقر صفری ثبت و سند صادر شده است سپس مقدار سه دانگ مشاع از ششدانگ 
به موجب سند قطعی 41573 مورخه 1352/1/15 دفتر 3 قم به عباس اجودانی اسکوئی 
منتقل شده که ذیل صفحه 5۸4 دفتر 152 ثبت و سند صادر شده سپس مع الواسطه 
طی سند 60531 مورخه 1367/11/30 دفتر 6 قم تمامی ششدانگ به غلامرضا پور معمار 
نسبت به چهار دانگ مشاع و محمد تقی پور معمار و بانو بشری قربانگلی هر کدام نسبت 
به یک دانگ مشاع سپس غلامرضا به موجب دادنامه حصر وراثت 757 مورخه 13۸0/6/۸ 
شعبه چهار م دادگاه قم فوت نموده که وراث وی عبارتند از علی – حسن – حسین- 
محمد تقی – زهرا )فرندان ( همگی پور معمار و خانم بشری قربانگلی همسر متوفی به که 
اسناد بعلت جابجائی مفقود گردیده و تقاضای صدور اسناد مالکیت المثنی را نموده است 
لذا مراتب باستناد تبصره یک  اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به 
تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا 
به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس 
از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.

جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 



علمی و سلامت

چند نکته درباره التهاب لوزالمعده 
یک فوق تخصص بیماری های گوارش و کبد گفت: بیماری پانکراتیت حاد در 10 
درصد موارد به درمان پاسخ نداده و کشنده است و معمولا مصرف مسکن و داروهای آنتی 
اسید برای بیماران ضروری است.  دکتر پژمان علوی نژاد اظهار کرد: پانکراتیت یا بیماری 
التهاب لوزالمعده )پانکراس( به صورت حاد و مزمن بروز می کند که پانکراتیت حاد ناشی از 
سنگ های صفراوی است و در گروه سنی 41 تا 50 سال بیشترین شیوع را دارد.  وی ادامه 
داد: مواردی چون الکلیسم مزمن، بیماری های مجاری صفراوی، سنگ کیسه صفرا، تومورها، 
ضربه یا جراحی شکم، مصرف بعضی از داروها مانند گروه سولفا، کلروتیازید یا داروهای 
کورتونی، بعضی از عفونت ها مانند عفونت ویروسی اوریون، هیپرلیپیدمی،  هیپرپاراتیروئیدی، 
واسکولیت، هیپرکلسمی)میزان بیش  از حد کلسیم در خون(، نارسایی مزمن کلیه و دیالیز، 
در ابتلا به بیماری پانکراتیت تاثیر دارند و از علل این بیماری محسوب می شوند.  این فوق 
تخصص بیماری های گوارش و کبد مرکز آموزشی درمانی امام خمینی)ره( اهواز افزود: 
درد شکمی شدید، تهوع، استفراغ، تعریق، درد عضلانی، تورم و نفخ شکم، بی حالی، تب، 
افت فشارخون و حتی شوک نیز از علائم پانکراتیت حاد است.  علوی نژاد درباره درمان 
این بیماری گفت: دادن استراحت کامل به لوله گوارش )محدودیت مصرف غذا و مایعات( 
از درمان های پانکراتیت حاد غیرصفراوی است و اغلب برقراری تغذیه وریدی، بستری در 

بیمارستان و کنترل عفونت احتمالی نیز در درمان این بیماری به کار گرفته می شود. 

از عوارض اکستنشن مو و مژه چه می دانید؟ 
یک متخصص پوست و مو و زیبایی اظهار کرد: اکستنشن برخلاف زیبایی ظاهری که برای 
فرد ایجاد می کند، عوارض متعدد و جبران ناپذیری را ممکن است در طولانی مدت برای 
فرد ایجاد کند. دکتر احسانی گفت: اکستنشن مو در واقع روشی است که آرایشگران جهت 
پرپشت تر و ضخیم تر نشان دادن موهای سر استفاده می کنند.  وی ادامه داد: انجام این کار در 
درازمدت عوارض متعددی در پی خواهد داشت که از جمله آن می توان به افزایش ریزش مو و 
آسیب دیدگی آن اشاره کرد.   این متخصص پوست و مو با بیان این که شکنندگی موها پس 
از مدت طولانی عارضه ی دیگری از اکستنشن موها  است، افزود: اکستنشن مو در واقع روشی 
است که آرایشگران جهت پرپشت تر و ضخیم تر نشان دادن موهای سر استفاده می کنند.  وی 
ادامه داد: انجام این کار در درازمدت عوارض متعددی در پی خواهد داشت که از جمله آن 
می توان به افزایش ریزش مو و آسیب دیدگی آن اشاره کرد.  احسانی به عوارض اکستنشن 
مژه نیز اشاره کرد و تصریح کرد: انجام اکستنشن مژه نیز باعث آسیب دیدگی و حساسیت 
چشمی می شود، همچنین این عمل با فشاری که به مژه ها وارد می کند باعث ریزش مژه های 
طبیعی خود فرد هم خواهد شد .  وی در پایان خاطرنشان کرد: اصولاً انجام اکستنشن توسط 
پزشکان متخصص توصیه نمی شود اما بهتر است در صورت انجام، مدت زمان آن کوتاه باشد.  
احسانی پیرامون تبلیغات آرایشگاه مبنی بر اکستنشن بدون عوارض توصیه کرد: این تبلیغات 

به هیچ عنوان مورد تأیید نبوده و عمل و توجه به آن توصیه نمی شود.

پروبیوتیک ها مفیدترند یا آنتی بیوتیک ها؟ 
یک متخصص عفونی  گفت: پروبیوتیک ها تقویت کننده طبیعی سیستم ایمنی بدن و 

مبارزانی برای جلوگیری از ورود میکروب های بیماری زا به بدن هستند.
حمید عمادی با اشاره به اینکه باکتری های پرو بیوتیک ها مبارزان اصلی برای جلوگیری از 
ورود میکروب های بیماری زا، بروز انواع عارضه ها و بیماری ها و تقویت کننده سیستم ایمنی 
بدن هستند اظهار کرد: در بدن ما در برخی از نقاط مانند دهان و در طول روده باکتری هایی 
وجود دارند و عامل تقویت کننده سیستم ایمنی بدن و مبارزان اصلی برای جلوگیری از 
ورود میکروب های بیماری زا و بروز انواع عارضه ها و بیماری ها هستند. اما معده به دلیل 
ترشح زیاد اسید به مقدار بسیار بالا فاقد وجود باکتری های مقید یا پروبیوتیک ها هستند. 

 وی افزود: به طور معمول در هر گرم بزاق دهان صد هزار باکتری مفید یا پروبیوتیک ها 
و در روده در دو گرم مواد زائد 100 میلیارد باکتری مفید وجود دارد.   عمادی تصریح کرد: 
اگر باکتری های پروبیوتیک ها در جای خود قرار بگیرند نه تنها بیماری زا نیستند بلکه عاملی 
برای پیشگیری از ورود میکروب های بیماری زا هستند.اما اگر وارد نقاط دیگر بدن شوند 
و در جای اصلی خود قرار نگیرند خود نیز جزو گروه بیماری زا محسوب می شود.   این 
متخصص عفونی تاکید کرد: باکتری پروبیوتیک ها محیطی موازی ایجاد می کنند و باعث 
ترشح اسید های چرب و آزاد شدن هوا یا گاز می شوند تا باکتری هایی که وارد بدن می شوند 
نتوانند زمینه بروز بیماری ها را مهیا سازند.تا زمانی که فلور نرمال به طور طبیعی در بدن 
وجود داشته باشد و در حقیقت به دلیل وجود باکتری های پروبیوتیک ها فرد دچار عفونت 
نخواهد شد. اما اگر باکتری ها نباشند فرد دچار عفونت های مختلف می شود.   وی افزود: 
برخی از باکتری ها آنقدر مفید هستند که سیستم ایمنی بدن را تقویت می کنند.باکتری های 
پروبیوتیک ها بیشتر در ماست های پروبیوتیکی وجود دارد و به دلیل وجود باکتری های 
موازی مخمر قند شیر را تخلیه و باعث آزاد شدن گاز می شوند.هرچه ماندگاری ماست و 
دوغ بیشتر باشد اثر ضد میکروبی و تقویت کنندگی سیستم ایمنی بدن نیز بیشتر می شود. 

زنگ خطری در پشت کابوس های شبانه 
یک روان پزشک اظهار داشت : بیشتر افراد به ویژه کودکان کابوس های شبانه دارند که 
استمرار آن نشان دهنده زنگ خطری از وجود برخی مشکلات برای فرد است. دکتر ابراهیمی 
مقدم گفت: کابوس ها جزو طبقه اختلالات خواب و اختلالات خواب جزو اختلال های روانی 
محسوب می شود، بنابراین کسانی که در دوران کودکی و چه بعد از آن مداوم کابوس های 
شبانه دیده اند مشکلات مرتبط با مسائل روانشناسی زیادیرا  تجربه می کنند. وی افزود: 
کابوس های شبانه نشان دهنده مشکلاتی است که فرد در طول زندگی با آن ها دست به 
گریبان بوده است نظیر ناکامی، اضطراب های خانوادگی، عقده ها، مسائل تربیتی و مسائل 
دیگر که جزء این موارد به حساب می آید. این روان پزشک بیان کرد: بدیهی است در صورتی 
که این کابوس ها برطرف نشوند به تدریج فرد به سمت مسائل روانی شدیدتر کشیده می شود، 
به عبارت دیگر این کابوس ها به عنوان اختلالات جزئی تر و به عنوان نشانه اختلال های روانی 
محسوب می شود و اگر فرد به آن ها بها ندهد و برای درمان ریشه ای آن اقدام نکند احتمال 
وقوع اختلال های روانی شدیدتری در آینده برای فرد وجود دارد. وی در پایان خاطرنشان 
کرد: کابوس ها فقط خاص دوران کودکی و نوجوانی نسبت و در تمام عمر وجود دارد و به 
عنوان یک چراغ خطر هستند که وقتی روشن می شود باید در برطرف کردن آن اقدام نماییم 

در غیر این صورت بی توجهی به آنها می تواند منجر به اتفاقات جدی تر و شدیدتر شود.

بهشتی از خواص زیرپای این میوه ها 
یک متخصص تغذیه  بیان کرد: برخی از میوه ها همچون سیب به دلیل خواص و اثرات 

مثبت فراوانی که برای بدن دارند به میوه بهشتی معروف هستند.
دکتر صفوی گفت: سیب، انار، انجیر، خرما، زیتون، انگور خواص زیادی دارند و به 
میوه های بهشتی معروف می باشند. از بین این میوه ها سیب پرخاصیت تر است و 30 گونه 
خوشبو و خوش طعم دارد و پوست آن معده را پاکیزه می کند.  وی افزود: قند سیب قرمز 
از سیب سبز بیشتر است. سیب سبز برای درمان بیماری نقرس، جلوگیری از خون دماغ، از 
بین بردن تب مفید است. آب سیب ضدعفونی کننده و شستشو دهنده معده کود می باشد.  
این متخصص تغذیه در خصوص دیگر خواص سیب تصریح کرد: سیب فسفر دارد و وقتی 
صبح ناشتا خورده شود از اسهال جلوگیری می کند، همچنین درمان گرفتگی صدا و چاقی 

و مؤثر بودن برای کیسه صفرا و بیماری های دیابت از دیگر خواص مفید سیب است. 
 وی در پایان با اشاره به خواص دیگر میوه های بهشتی خاطرنشان کرد: انار سرشار از 
ویتامین، پتاسیم ضدسرماخوردگی است و برای از بین بردن بوی دهان، تقویت کبد و 
خونسازی برای آن، درمان سرطان و فشارخون مفید است، همچنین انجیر برای تصفیه 
خون و بیماری های قلبی و عروقی، انگور با ویتامین های A.B.C و مقداری منیزیم و 

کلسیم و آهن و فسفر پتاسیم و غیره از دیگر میوه های بهشتی مفید محسوب می شوند.

کم خونی هدیه ای برای گیاهخواران مطلق 
یک متخصص تغذیه  اظهار داشت :گیاه خواران مطلق در معرض کمبود آهن و کم خونی 
ناشی از کمبود B12 قرار دارند. دکتر نادری متخصص تغذیه گفت: در علم تغذیه استفاده 
متعادل و متنوع از همه مواد غذایی توصیه شده و کسانی که صرفاً گیاه خوارای را ترجیح 
می دهند با کمبود برخی از ویتامین ها و مواد مغذی مواجه می شوند.   وی افزود: دسته ای 
 D  از گیاهخواران لبنیات هم مصرف نمی کنند، به همین دلیل با کمبود کلسیم و ویتامین
مواجه خواهند شد و باید این کمبودها را با کمک مکمل ها جبران نمایند، البته گیاه خوارانی 
هم که لبنیات مصرف می کنند، باید به این نکته توجه کنند که گیاه خواری مانع جذب کلسیم 
در بدن می شود.  دکتر نادری در خصوص دیگر دسته گیاه خواران تصریح کرد: عده ای از 
  B12 گیاه خواران مصرف تخم مرغ را کنار نمی گذارند که این افراد می توانند از طریق تخم مرغ
و آهن مورد نیاز بدن خود را جذب کنند اما افرادی که تخم مرغ را  حذف می کنند، باید تحت 
نظر متخصص تغذیه یا پزشک خود از مکمل های آهن و B12 استفاده کنند.  وی بیان کرد: 
اگزالات یک نوع اسید ارگانیک طبیعی در ساختار گیاهان است که با قسمت اعظم کلسیم 
ترکیب می شود و مانع جذب این ماده مفید خواهد شد. گیاه خواران مطلق با کمبود آهن 
مواجه می شوند و علاوه بر آن احتمال کم خونی ناشی از کمبود B12 در آن ها بیشتر است زیرا 
B12 فقط در منابع حیوانی مثل گوشت، خاویار و... وجود دارد یا بخش کمی از آن از طریق 
پنیر و تخم مرغ قابل جبران است.  این متخصص تغذیه در پایان خاطرنشان کرد: گیاه خواران 
رژیمی کم پروتئین تر از رژیم همه چیز خواری است که می توان پروتئین مورد نیاز بدن را 
با مغزها و یا حبوبات جبران کرد. در گیاه خواری همزمان با کاهش پروتئین، کاهش دریافت 
چربی هم داریم و این رژیم لاغری را برای فرد در پی دارد اما توصیه می شود افراد تا حد 
امکان از همه گروه های غذایی استفاده کنند و رژیم گیاه خواری طولانی مدت نداشته باشند.
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یک شرکت چینی اولین نمونه از خودروی برقی افسانه ای با قدرت 1000 اسب بخار را در 
نمایشگاه تکنولوژی لاس وگاس به معرض نمایش گذاشت.

 سوپراسپرت برقی چینی با برخورداری از شاسی قابل تنظیم می تواند طیف گسترده ای از 
باتری های پرظرفیت را در خود جای دهد.

نیک سامپسون، مدیر تحقیقات و توسعه شرکت سازنده سوپراسپرت برقی FFZERO1 در 
مورد ویژگی های فنی این خودرو عنوان کرد: این سوپراسپرت مانند نمونه های تولیدی شرکت 

تسلا، تمام انرژی حرکتی خود را از باتری هایی با ظرفیت بالا دریافت می کند.
وی در ادامه افزود: طبق برنامه ریزی های انجام شده اولین نمونه از این خودرو تا دو سال آینده 

وارد بازار خواهد شد.
شرکت سازنده با انجام آزمایش های گوناگون بر روی نمونه اولیه به دنبال کاهش ضریب 
مقاومت در برابر باد و تست میزان کارایی کانال های هوای ورودی از جلو برای خنک کردن 

باتری ها است.
شرکت سازنده همچنین مدعی شده سوپراسپرت جدید برقی قادر است تا با 1000 اسب  بخار 
انرژی تولیدی از موتورهای الکتریکی در کمتر از سه ثانیه به سرعت 100 کیلومتر در ساعت 

دست یابد و حداکثر سرعت آن نیز 321 کیلومتر در ساعت است. 

تهیه تصاویر ام آرآی ریه با گاز مغناطیسی استنشاقی

تولید نانو ساختارهایی با سرعت عملیاتی تراهرتز

تولید نخستین تصویر چاپ جوهرافشان دو بعدی

ساخت هواپیمای جنگنده با سوخت کار آمدتر

محققان دانشگاه پلی تکنیک فدرال لوزان در فرانسه از ایده تصاویر هولوگرافی سه  بعدی که 
طی آن با کج کردن تصویر، یک تصویر دیگر نمایش داده می شود، الهام گرفته و آن را با یک 
روش چاپ جوهرافشان دو بعدی ارتقا دادند تا وقتی ماده  صاف نگهداشته می شود، یک تصویر 

را نشان داده و در صورت چرخاندن، تصویر دیگری را به نمایش بگذارد.
این فناوری از چاپ جوهرافشان بهره برداری کرده که از نقطه های کوچک جوهر با رنگ های 
متفاوت برای ساخت یک تصویر تونال استفاده می کند. در روش محققان فرانسوی، جوهر بر 
روی خطوطی روی ورقهای فلزی چاپ می شود که بسته به چگونگی نگهداشتن فلز، رنگهای 
مختلف را نشان می دهند. زمانی که نور از خطوط جوهر چاپی عبور می کند، برخی از رنگها به 
دلیل وجود سایه به شکل رنگهای قوی ظاهر می شوند و سایرین که در سایه نیستند به شکل 
رنگهای ضعیف دیده می شوند. زمانی که صفحه فلزی چرخانده می شود، سایه ها تغییر کرده و 
رنگهای ضعیف، قویتر دیده شده و بالعکس. این تفاوت در الگوهای رنگ به محققان اجازه داد 
تا دو تصویر را روی یک قطعه فلز چاپ کنند. آن ها الگوریتمی را تولید کردند که الگوی رنگی 
ظاهر شده در هر زاویه دید متفاوت را پیش بینی می کند. این الگوریتم به عنوان هسته نرم افزار 
چاپ عمل خواهد کرد که به محققان اجازه می دهد با استفاده از چاپگر استاندارد جوهرافشان 
روی ورقهای فلزی چاپ کنند.این روش یک تصویر مرئی و یک تصویر پنهان را روی یک تکه 
کاغذ تولید می کند. این روش چاپ تنها روی فلز کار می کند که می تواند در زمان برخورد نور با 
صفحه، سایه های جهت دار تولید کند. این فناوری بر روی کاغذ که نور را در جهات زیادی پخش 

کرده و امکان ایجاد سایه را از بین می برد، قابل استفاده نیست.
محققان بر این باورند که می توان از این فناوری بر روی گذرنامه یا پول های چاپی برای افزایش 

امنیت آنها بهره برد. 

محققان نشان داده اند که بافت نانولوله های نیترید بور 
بسیار نازک اما قوی، می تواند به ساخت هواپیماهای جنگنده 
و سفینه های فضایی سبک تر و از لحاظ سوختی کارآمد تر 

کمک کند.
 نانولوله های نیترید بور یک نوع نانوساختار یک بعدی 
هستند و محققان قدرت اتصال بین نانولوله های نیترید 
بور و اپوکسی و پلیمر های دیگر را تعیین کردند. محققان 

دریافتند که نانولوله های نیترید بور در شکل متاکریلات پلی 
)PMMA( اتصالات بسیار قوی تر در مقایسه با لوله های 
کربنی با پلیمر مشابه دارند. علاوه بر این، اتصال نانولوله های 
قوی تر  هستند.اتصال  نیز  قوی تر  اپوکسی  و  بور  نیترید 
بدان معنی است که یک "بار" بزرگتر می تواند از پلیمر به 
نانولوله ها منتقل شود که این یک ویژگی مهم برای عملکرد 
مکانیکی برتر برای مواد کامپوزیت است. بال  هواپیما و بدنه 

فضاپیماهای آینده از این مواد کامپوزیت ساخته خواهد شد 
که سبک تر بوده و از لحاظ سوختی کارآمدتر است و در عین 
حال از قدرت مورد نیاز برای مقاومت در برابر سختی های 
پرواز برخوردار خواهد بود. نانولوله های نیترید بور می تواند مانع 
بهتری برای پرتوهای فضایی نسبت به نانولوله های کربنی رایج 
باشد که این امر آنها را به یک ماده ایده آل برای ساخت و ساز 

فضاپیما تبدیل می کند. 

ساخت بزرگترین پهپاد قادر به حمل سرنشین
یک شرکت چینی اولین نمونه از پهپادهای بزرگ قادر به حمل یک سرنشین با حداکثر 
سرعت 100 کیلومتر در ساعت را در نمایشگاه فناوری لاس وگاس در معرض دید عموم قرار داد.

 این شرکت چینی مدعی شده است که از پهپاد جدید می توان در تاکسی هوشمند و انتقال 
مصدومان به مراکز امدادی استفاده کرد.

پهپاد جدید به چهار بازوی متحرک مجهز شده که برای هر بازو دو موتور الکتریکی پرقدرت 
در نظر گرفته شده است.

با اینکه سازمان هوانوردی فدرال هیچ مجوزی برای پرواز نسل جدید پهپاد های سرنشین دار 
صادر نکرده است، اما شرکت سازنده مدعی شده است که اولین نمونه تجاری پهپاد با قابلیت 

حمل سرنشین تا سال آینده میلادی به بازار عرضه خواهد شد.
اولین نمونه از نسل جدید پهپاد های قادر به حمل سرنشین با نام تجاری 1۸4 با قابلیت پرواز 
هوشمند در سالن تجهیزات هوایی نمایشگاه فناوری های جدید لاس وگاس رونمایی شده است.

شرکت سازنده مدعی شده که پهپاد جدید کاملا خودکار و هوشمند است و سرنشین آن تنها 
باید درون محفظه تعبیه شده بنشیند و از پرواز خودکار تا مقصد لذت ببرد.

هازی هو، مدیر شرکت سازنده پهباد 1۸4 در مورد موارد ایمنی لحاظ شده در پهپاد جدید 
اظهار کرد: با توجه به اهمیت کاربری و شرایط سخت اخذ مجوزهای لازم جهت پروازهای 
سرنشین دار از سازمان هوانوردی ایالات متحده، این پهپاد به کلیه سیستم های ایمنی و 
پشتیبانی مجهز شده و در سخت ترین شرایط مسافر درون کابین می تواند آن را با اهرم تعبیه 

شده کنترل کند. 

رونمایی از خودرو برقی افسانه ای 
با قدرت 1000 اسب بخار

در آینده نه چندان دور بیماران می توانند با استنشاق یک گاز 
مغناطیسی تصاویر MRI از ریه خود داشته باشند. این کار به 
تشخیص بهتر بیماری هایی همچون آسم، بیماری های مزمن 

ریوی و مواردی از این دست کمک می کند.
 برای این منظور به روش هایی نیاز است تا گازهایی که بیمار 
تنفس می کند را مغناطیسی کنند تا امکان تصویربرداری به 
روش MRI فراهم شود. محققان دانشگاه میشیگان توانسته اند 

بر این مشکل غلبه کنند.
این محققان با گاز زنون و هلیوم کار می کنند تا کارایی این 
گازها را برای استفاده در روش های تشخیص بیماری های ریوی 
افزایش دهند. آنها می گویند برای تصویربرداری از فضاهای 
توخالی موجود در ریه به منبعی نیاز داریم که پیام ها را از آنجا به 
دستگاه منتقل کند. گاز زنون یا هلیوم مغناطیسی شده همین 
منبع مورد نظر است. در MRI معمولی آب موجود در بدن به 
عنوان منبع این سیگنال ها مورد استفاده قرار می گیرد، اما در 

شش ها آب بسیار اندکی وجود دارد و لازم است ماده جایگزینی 
برای آن پیدا شود.این گازها برای تشخیص بیماری های ریوی 
که در آنها اختلال در شش ها مانع از عبور هوا از بخش هایی 
از ریه می شود یا بیماری هایی که اکسیژن موجود در شش ها 

نمی توانند وارد جریان خون شوند، بسیار مفید است.
مشکل اینجاست که این گازها ماهیتا غیرمغناطیسی هستند 

و همین امر مانع از تشکیل تصاویر به کمک آنها می شود.
به منظور مغناطیسی کردن گازها، آن ها را با مقادیر اندکی 
معرض  در  سپس  و  می کنند  مخلوط  ناخالص  اتم های  از 
نور لیزر قرار می دهند. لیزر اتم های ناخالص را مغناطیسی 
می کند و متعاقبا از طریق برخوردهای اتمی، اتم های گازی 
نیز مغناطیسی می شوند.در حال حاضر این دو گاز تنها در 
تحقیقات و اهداف اختراعی در دانشکده های رادیولوژی مورد 
استفاده قرار می گیرند و محققان امیدوارند که بزودی آنها را به 

ابزار تشخیصی مفید در پزشکی تبدیل کنند. 

پژوهشگران دانشگاه اراک در تحقیقات خود موفق به تولید نانوساختارهایی با سرعتی 
عملیاتی تراهرتز شدند.

با تکمیل مطالعات و امکان تولید این نانوساختارها در مقیاس صنعتی، کاربرد ویژه آنها 
در صنایع الکترونیک، مخابرات و حتی حوزه پزشکی خواهد بود.

مطالعه و بررسی ویژگی های اپتیکی در ساختارهایی با ابعاد نانو، مبنای دو علم نانو 
اپتیک و نانو فوتونیک است، پیکربندی های اپتیکی به ابزارهایی نیازمند است که علاوه 
بر افزایش میزان ظرفیت ذخیره و سرعت پردازش داده ها، حجم کمی داشته و همچنین 

توان مصرفی آنها اندک باشد.
به گفته دکتر حسین صادقی محقق این طرح، یکی از محدودیت های موجود در علم 
الکترونیک، گستره سرعت عملیاتی آن است که حداکثر آن مگاهرتز است؛ اگرچه ابزار 
مورد استفاده در این حوزه نانومتری هستند، از طرفی در حوزه فوتونیک نیز با وجود 
سرعت عملیاتی بالا، کوچکی اندازه ابزار نهایتا در محدوده میکرومتر است. به همین دلیل 
ساختارهایی مورد توجه هستند که از نظر اندازه در محدوده نانومتری بوده، اما سرعت 
عملیاتی بالاتر از مگاهرتز داشته باشند، این ساختارها در صورت برخورداری همزمان از 
این دو ویژگی می توانند برای خطوط انتقال، فرستنده ها و گیرنده های امواج در نواحی 

تراهرتز قابلیت کاربرد داشته باشند.

وی افزود: با توجه به مطالب ذکر شده، در این طرح به دنبال ایجاد ترکیبات نانوساختاری 
بودیم که از متوسط سرعت های عملیاتی بالایی برخوردار بوده و در محدوده تراهرز عملیاتی 
شوند، برای این منظور ترکیب های مختلف از مواد فلزی و مواد چلکوگونید )نوعی عایق( 
مد نظر قرار گرفته اند. به عبارتی ساده تر، خواص نوری نانوساختارهایی متشکل از ترکیب 

چند نیمه رسانای چلکوگونید/ فلز بررسی و شبیه سازی شده اند.
به گفته وی در صورت تولید انبوه این نانوساختارها در کشور، صرف نظر از کاربردهای 
صنعتی مربوط به دستگاه های گیرنده و فرستنده و نانو آنتن ها، می توانند در ساخت 
حسگرهای زیستی در تشخیص توده های سرطانی در بافت های معیوب و تغییرات در 

محیط های حامل باکتری نیز استفاده شوند.
به گفته این محقق، مهمترین خاصیت این ترکیبات که در روند مطالعات مورد ارزیابی 
قرار گرفته، پدیده پلاسمون سطحی در فرکانس های بالا بوده است. این رفتار مربوط 
به ساختارهای پلاسمونیکی نظیر ترکیب چلکوگونید با فلزات است که از یک طرف 
ابعادی زیر 100 نانومتر و از طرف دیگر همانند مواد فوتونیک، که ابعادی بالای میکرومتر 
دارند، سرعت بالایی دارند.این تحقیقات حاصل همکاری دکتر حسین صادقی، دکتر سید 
عبدالعلی ذوالانواری- اعضای هیأت علمی دانشگاه اراک- و روجا نوروزی و آیرین رنجگر- 

دانشجویان دکترای فیزیک این دانشگاه- است. 

شش نکته برای درمان سریع شوره سر
 شوره سر شما ممکن است خفیف یا بسیار شدید باشد؛ بنابراین ممکن است، با رعایت 
چند نکته موفق به درمان شوره سر شوید. ولی در برخی مواقع، شوره سر می تواند نشانه یک 
مشکل اساسی باشد. شوره سر شما ممکن است خفیف یا بسیار شدید باشد. بنابراین ممکن 
است، با رعایت چند نکته موفق به درمان شوره سر شوید. ولی در برخی مواقع، شوره سر 
می تواند نشانه یک مشکل اساسی باشد. چگونه شوره سر را سریعا درمان کنیم: معمولا 
به پوست سر خود توجه نمی کنیم، مگر اینکه مشکلی داشته باشد. برای مثال وقتی که سر 
شوره می زند و دچار خارش و پوسته پوسته شدن ناشی از آن می شود، به محض ظاهر شدن 
این علائم، دلیلی می شود برای فکر کردن. در واقع تحقیقات اخیری که توسط بنیاد پوست 
انگلیس انجام شده است، نشان می دهد، یک سوم از مردم به دلیل مشکل شوره سر از حضور 
در اجتماع پرهیز می کنند. لذا متخصصان چند توصیه علمی برای نگهداری از موهایتان و 
سلامت نگهداشتن پوست سرتان دارند، تا شما در هر موقعیتی اعتماد به نفس بیشتری 
داشته باشید. زمان بیشتری برای شامپو کردن بگذارید: کسانی هستند که چند روز به 
حمام نمی روند، اما به محض ظاهرشدن پوسته بر روی سر شان بیش از حد معمول برای 
حل این مساله دوش می گیرند. در موارد خفیف، یک قاعده برای خودتان بگذارید، به این 
معنا که درحالی که موهایتان را تمیز نگه می دارید، حواستان به حفظ تعادل پوست سرتان 
هم باشد. از شامپوی Anti-Dandruff استفاده کنید. در مواردی که شوره ها بیشتر 
هستند، از شامپوهای DHS Zinc استفاده کنید. این شامپوها سطح بالاتری از روی را 
شامل می شوند که، در کنترل مشکل شما بسیار خوب عمل می کنند. البته که تنها اینکه 
کف شامپو، زمان بیشتری روی سرشما بماند باعث درمان شوره سر شما نمی شود، اما کمک 
زیادی می کند. البته بسته به نوع پوست سر شخص برای افراد مختلف متفاوت است، اما هر 
نوعی که باشد اگر به دلیلی منظم شسته نشود، مانند اکستشن، بافت، استفاده از کلاه گیس 
)به ویژه بدون تمیز کردن پوسته سر( اغلب می تواند باعث شوره سر شود. تمرین یوگا: شوره 
سر را به لیست طولانی از بیماری هایی که ما می توانیم استرس را در ایجاد آنها مقصر بدانیم، 
اضافه کنید. طبق آخرین تحقیقات بودن در یک فضای ذهنی منفی می تواند باعث بدتر 
شدن بیماری های پوستی شود، این قانون شامل مشکلات پوست سر هم می شود. کمک 
گرفتن از ورزش یک راه ثابت شده برای از بین بردن استرس شماست، تا شما را آرام کند. 
این کار همانطور که روی حالت شما تاثیر دارد بر روی شوره سر شما هم تاثیر دارد. مراقب 
رژیم غذایی خود باشید: همانطور که خوردن غذاهای متعادل به تنهایی کمک نمی کند، 
تا شما وزن متعادلی داشته باشید و نیاز به ورزش کردن هم دارید. همچنین ورزش کردن 
می تواند به طرز شگفت انگیزی شما را در حفظ سلامت سر و موهایتان کمک کند. در رژیم 
غذایی خود چربی های بد به ویژه شکلات و لبنیات را کاهش دهید. مواد غدایی که چربی 
بیشتری دارند، شوره سر را هم تشدید می کنند. به رژیم غذایی خود استفاده از مواد غذایی 
که ویتامین B )کمبود آن باعث ایجاد شوره می شود( دارند و غذاهایی که چربی های خوب 
دارند، مانند سبزیجات سبز رنگ، حبوبات و پروتئین، را اضافه کنید. محیط زندگی خود 
را در نظر بگیرید: درحالی که شوره می تواند نتیجه خشکی پوست سر باشد، آب و هوای 
مرطوب هم می تواند باعث خراب شدن موی وسط سر شما شود، زیرا گرما و رطوبت باعث 
تعریق و درنهایت چرب شدن پوست شما می شود، که باعث می شود مو نیاز به شستشوی 
بیشتری داشته باشد. آن روی سکه هم این است که، زمستان و آب وهوای خشک باعث کم 
آبی بدن می شود، که استفاده از ماسک های پوست سر مانند ماسک روغن زیتون می تواند 
به سادگی مشکلات کوچک پوست سر را حل کند. پوست سرتان را ماساژ دهید: شاید 
شما بدانید که ماساژ صحیح چه محاسنی می تواند برای بدن شما داشته باشد. پوست سر 
شما نیز اگر از شوره آزرده باشد، می تواند از مزایای ماساژ بهره مند گردد. از روغن های 
طبیعی مثل نارگیل، بادام وجوجوبا )درختچه ای است که بومی برای بیابان سونورا است، و 
در موهاوی و باخا کالیفرنیا، بیابان آریزونا، کالیفرنیا، و مکزیک یافت می شود(، با قطره چکان 
یا قلموی رنگ مو مستقیما به پوست سرتان بزنید و به آرامی ماساژ دهید. این درمان آرامش 
بخش، به ازبین رفتن پوسته های سر و تسکین پوست سرتان کمک می کند. فقط مراقب 
باشید که پوست سرتان را خراش ندهید یا خیلی محکم ماساژ ندهید. آزمایش خون 
بدهید: در برخی مواقع، شوره سر می تواند نشانه یک مشکل اساسی باشد. مانند کمبود 
ویتامین یا مشکل سیستم ایمنی. آخرین تحقیقات نشان می دهد که، شوره سر می تواند 
نشانه پسوریازیس پوست سر )بیماری پوستی مزمن خودایمنی است. این بیماری هنگامی 
رخ می دهد که سیستم ایمنی بدن سیگنال های اشتباهی می فرستد. این سیگنال ها باعث 
افزایش سرعت چرخه رشد سلول های پوست می شود؛ یعنی افزایش بیش از حد سلول های 
پوستی از میزان ریختن آن ها. پسوریازیس مسری نیست( باشد. اگر شرایط بهتر نمی شود یا 
حتی بدتر می شود، شما باید با یک متخصص صحبت کنید تا بتواند یک تشخیص قطعی 
درباره شرایط شما داشته باشد. تجویز آزمایش خون توسط متخصص به دلیل اختلالات 

موجود، می تواند شما را در کشف علت این شوره ها کمک کند.

رعایت این نکات ساده در زمان سلامتی می تواند باعث 
پیشگیری از بیماری ها و در زمان بیماری، موجب بازگشت 

سلامتی و تسریع روند درمان شود. 
زمان غذا خوردن

انسان باید در زمان اشتهای واقعی اقدام به غذا خوردن کند 
و بدون اشتهای صادق غذا نخورد. این زمانی است که غذای 
قبلی کاملا هضم شده است و ادرار نضج پیدا کرده است. 
یعنی رنگ آن از بی رنگی به سمت ترنجی و پررنگ شدن 
رفته است. همچنین شکم از زیر سینه با ناف سبک شده 
است، بوی غذای قبلی در بادگلو نیست، نبض کوتاهتر شده 
است، حواس ظاهری تیزتر شده است و احساس تشنگی به 

وجود آمده است.
زمان دست کشیدن از غذا

قبل از این که کاملا سیری اتفاق بیافتد، باید دست از غذا 
خوردن کشید؛ چرا که غذا برای هضم شدن نیاز به فضای 
بیشتری دارد و اجزا آن از هم فاصله می گیرند. حال اگر حجم 
معده کاملا پر شده باشد، باعث تشویش و اختلال هضم و بروز 

نفخ و سوءهاضمه خواهد شد.
جویدن غذا و طول مدت غذا خوردن

لقمه های غذایی باید کوچک برداشته شوند تا بتوان آن ها 
را به خوبی جوید. جویدن کامل غذاها باعث پیشگیری از 
سوءهاضمه، نفخ، یبوست و بسیاری از اختلالات دیگر خواهد 
شد؛ چون هضم غذا از دهان آغاز می گردد. این کار باعث طول 
کشیدن بیشتر غذا خوردن شده و از پرخوری نیز پیشگیری 

می کند.
نوع غذاهای مصرفی و غذا 
برحسب مزاج های مختلف

هر چیزی خوردنی که وارد بدن می شود و وارد فعل و 
انفعال با بدن می شود، یا شبیه بدن می شود و جایگزین 
بافت و مواد از دست رفته از بدن می گردد که به آن غذای 
مطلق می گویند، یا اصلا قابلیت غذایی برای بدن ندارد و بدن 
را تحت تاثیر خود قرار می دهد و کیفیتش را تغییر می دهد؛ 
مثلا بدن را گرمتر یا سردتر از حد معمول خودش می کند 
که دوای مطلق نام دارد، مثل زنجبیل و کافور و سیاه دانه و...

این قانون می گوید فردی که سالم است و سوءمزاجی 
ندارد، نباید بطور روزمره به غیر از غذاهای مطلق، غذایی 
دریافت کند. چرا که در درازمدت باعث بروز سوءمزاج )خارج 
شدن از حالت اعتدال مزاج و سلامتی( خواهد شد. بهترین 
غذاهای مطلق شامل نان گندم خوب پخته شده، گوشت های 
معتدل مثل گوسفند و بز و گوساله و ماهی، شیرینی های 
ملایم و طبیعی، میوه هایی مثل انجیر و انگور است. اکثر 
غذاهای مطلق، طبع معتدلی دارند و برای کسانی که سالم 
هستند و مزاجشان خیلی از اعتدال دور نیست، مناسب است. 
اما کسانی که مزاجشان از اعتدال فاصله دارد و با خوردن 
غذاهای گرم یا سرد اذیت می شوند، باید غذاهای ضدمزاج 
خودشان را دریافت کنند. یعنی از غذاهای دوایی و در مرحله 
بعد دواهای غذایی استفاده کنند. اگر کسی دارای غلبه سردی 
است و با خوردن ماست، ترشی ها، کاهو، خیار و گوجه دچار 
سستی بدن، آبریزش دهان، پرخوابی و کندی ذهن می گردد؛ 
اولا باید میزان مصرف این مواد را کاهش دهد )نه این که کلا 
حذف کند( و ثانیا مُصلحات مناسب آن- ها را به کار ببرد، 
مثلا ماست را با اندکی نعناع یا پونه یا زنیان میل کند و ثالثا در 
هر گروه غذایی غذاهای مناسب طبع خودش را انتخاب کند. 

 سکون بعداز غذا
بعد از خوردن غذا لازم است که بدن در حالت آرامش قرار 
بگیرد تا هضم به درستی صورت بگیرد. بدترین چیز برای 
هضم غذا، حرکت های شدید است؛ یعنی ورزش بعد از غذا 
مناسب نیست. اما حرکت های خفیف که باعث انحدار )پایین 

رفتن( غذا و قرار گرفتن آن در قعر )تهَ( معده می شوند، کمک 
به هضم بهتر غذا می کنند. به همین منظور توصیه شده است 
که بعد از غذا چند قدم راه رفته شود و سپس چند دقیقه به 
پهلوی راست و بعد مدت طولانی تری به پهلوی چپ دراز 
کشیده شود. موقع برخاستن نیز از پهلوی راست بلند شوید. 

مراعات عادت و لذت در امر تغذیه
به تعبیر حکمای طب سنتی، عادت حکم طبیعت ثانویه 
را دارد و توجه به آن در هر امری لازم و ضروری است. در 
بحث تغذیه نیز اگر فردی به غذایی عادت دارد و با میل و 
رغبت فراوان آن را می خورد، طبیعت بدنش آن را بهتر هضم 
و جذب می کند. البته دو نکته در این جا هست؛ یکی این 
که فرد عادت به مصرف غذاهای بد داشته باشد که طبق این 
قاعده فکر می کند تکرار همین روش خوب است! که در این 

جا باید به مرور عادتش را تغییر دهد. 
لذیذ و  افراد در مقابل غذای  اکثر  این که معمولا  دوم 
خوشمزه، کنترل شهوت خود را از دست می دهند و پرخوری 
می کنند که خود باعث بروز عوارضی می گردد. در مجموع 
اگر دو غذا موجود بودند که هر دو کیفیت خوبی داشتند، بهتر 
است غذایی که فرد از آن لذت بیشتری می برد، بخورد؛ به 

شرط افراط نکردن در مصرف!
عدم مداومت بر یک نوع غذا و رعایت 

تنوع غذایی در زمان صحت
دریافت زیاد غذاهای شور باعث خشکی بدن و مشکلات 
چشمی می گردد، زیاد خوردن غذاهای ترش موجب پیری 
زودرس و کم خونی می شود، مصرف زیاد شیرینی ها باعث 
انسداد کبدی )مثل کبد چرب( و رخوت و سستی معده 

می شود.
هرچه غذای موجود در هر وعده ساده تر باشد، هضم آن 
بهتر صورت می گیرد؛ ولی در وعده های مختلف باید تنوع 
غذایی رعایت گردد. برای نمونه برخی خوراکی ها هستند که 
یک مدت محدودی در سال هستند و بعد از آن فصلشان 
می گذرد و بهتر است در همان موقع دریافت شوند. مخصوصا 
که برای تهیه آن ها از مواد شیمیایی زیادی استفاده می شود. 
مثل خیار درختی تولید شده در زمستان که پر از سموم و 

مواد شیمیایی است!
پرهیز از پرخوری

از طرفی هم دریافت زیاد غذا و عادت به این امر، انسان را 
از صفای دل و روحانیت خارج کرده و به سمت بهیمیت می 

برد. در روایت هست که خدا از هیچ چیز به اندازه شکم پر 
بدش نمی آید!

رعایت ترتیب در غذاها
یک نوع دیگر تقسیم بندی غذاها در طب سنتی ایرانی، 
تقسیم آن ها به غذاهای لطیف و کثیف است. غذاهای لطیف 
اجزای از هم فاصله دارتری دارند و به راحتی هضم می شوند 
و زودتر هم در بدن تحلیل می روند. اما غذاهای غلیظ بافت 
متراکم تری دارند و همین طور بافت سفت و محکمی در بدن 
تولید می کنند و دیرتر تحلیل می روند. کسانی که بیشتر 
کارهای فکری دارند و فعالیت بدنی کم تری دارند، باید بیشتر 
غذاهای لطیف مصرف کنند، دچار سوءهاضمه و مشکلات 
دیگر می گردند. ولی ورزشکاران و افراد دارای فعالیت بدنی 
زیاد مانند کارگردان باید غذاهای غلیظ بیشتری دریافت کنند 

تا دچار ضعف  جسمانی نشوند.
 رعایت ناسازگاری های غذایی

در طب سنتی ایرانی بعضی غذاها با هم ناسازگارند؛ یعنی 
نباید همزمان مصرف شوند. اگر کسی یک بار این ها را با 
هم مصرف کرد و عارضه ای برایش پیش نیامد، در صورت 
تکرار این عادت، باید منتظر بروز عوارض جبران ناپذیری باشد. 
برای نمونه مصرف همزمان گوشت ها به ویژه گوشت طیور 
با لبنیات )مثل ماست( به شدت نهی شده است و تکرار این 
عادت غذایی موجب بروز بیماری های پوستی مثل ویتیلیگو 

)برص( و دردهای مفاصل می شود.
رعایت حال معده

بعضی افراد هستند که حجم معده شان کم بوده و توانایی 
دریافت غذای زیاد در یک وعده را ندارند. بنابراین باید حجم 
غذای هر وعده را کاهش داده و بر تعداد وعده ها بیافزایند. از 
طرفی برخی افراد می باشند که حرارت معده شان بالاست و 
غذاهای لطیف در معده آن ها می سوزد. این افراد باید غذاهای 

غلیظ بیشتری مصرف کنند. 
افرادی که معده سستی دارند و غذا در آن نمی ماند تا هضم 
کامل بیابد و سریع عبور می کند؛ باید قبل از غذا مقداری 
قابضات )مثل رب به یا سیب یا انار( میل کنند. کسانی هم 
که معده ضعیفی دارند و هر غذایی بخورند، بلافاصله دچار 
نفخ و سنگینی و احساس پری معده می شوند، باید بعد از 
غذا مقداری از شربت های مقوی معده بنوشند؛ مثلا مقداری 
شربت جالینوس )یا سکنجبین سفرجلی( که از عصاره میوه 

به، زنجبیل، عسل و سرکه درست شده است.

قانون های طلایی طب سنتی برای غذا خوردن 
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اجتماعی 6

کارکردهاي اجتماعي در امنیت پایدار

تفاهم اجتماعي
تفاهم در لغت به معناي فهمیدن و درک سخنان متقابل 
است. به این کیفیت که افراد هر جامعه همدیگر را به خوبي 
احساس کرده و با یکدیگر مفاهمه منطقي داشته باشند. 
امروزه بسیاري از مشکلات جامعه و نا امني هاي دورني آن، 
مانند اختلافات خانوادگي، قومي، صنفي و جنسي که منجر به تعارضات افراطي و نهایتاً 
بي انضباطي و درگیري در اجتماع مي شود، محصول بي توجهي به اصل تفاهم و نداشتن 
درک صحیح برخي افراد نسبت به هم نوعان خود و ابراز احساسات فزاینده یا کاهنده به 
آن ها است. متأسفانه اکثر گفتار و رفتار افراد ماهیتي خطي و یک طرفه داشته و از فضاي 
تعاملي خوبي برخوردار نیست و این یعني انتخاب موضعي هجومي و تحمیل ادعاي خود 
به دیگران. تحقق این امر اگرچه ممکن است در کوتاه مدت افراد را ارضاء و آن ها را پیروز 
میدان مبارزات کلامي و لفظي نماید، ولي در دراز مدت روح همدلي و صمیمیت را از 
جامعه مي گیرد. زندگي اجتماعي نیازمند آرامش و اطمیناني برگرفته از معیارهاي دیني 
و قانوني است که با درک و تفاهم متقابل، زیبا و دلنشین مي گردد. اما این کارکرد مهم 
مانند سایر اقدامات پسندیده، داراي آفاتي است که به اقتضا و اختصار به نمونه هایي از 

آن ها اشاره مي گردد.
الف( یکي از آفت هاي مهم تفاهم، تفاوت سني است. یعني عده اي به خاطر بالا بودن 
سن شان براي افراد دیگري که در طیف هاي پایین تر قرار دارند، احترام قائل نشده و حاضر 
به مفاهمه و ارتباط منطقي با آن ها نیستند. اصولاً این افراد، کوچکترها را هم کلام مناسبي 
براي خود نمي دانند و این براي افراد کم سن و سال، سخت و آزاردهنده است و موجبات 
و زمینه گسست بین نسلي را فراهم مي سازد. فاصله افتادن میان جسم افراد، یعني جدایي 
قلب و اندیشه ها و این یعني قطعه قطعه شدن جامعه و روي آوردن به منافع فردي و 
شخصي که عاقبت آن چیزي به جز ناهماهنگي و به هم ریختگي نظامات اجتماعي 

نخواهد بود.
ب( کوبیدن بر طبل تفاوت جنسي یکي دیگر از آفات تفاهم در اجتماع است، به 
گونه اي که مردان جامعه در نگاهي افراطي، خود را جنس برتر شمرده و از توجه به اناث 
و حرمت گذاري به آن ها اجتناب مي نمایند. هرچند که این دیدگاه ریشه در قرون وسطي 
دارد، ولي متأسفانه هنوز در برخي کشورها و اقوام، رگه هایي از آن مشاهده مي شود. آنچه 
مهم است دیدگاه روشن و تعیین کننده اسلام مبني بر جایگاه مردان و زنان جامعه و 
پایبندي به محدوده هاي آن است که اگر به خوبي مورد توجه قرار گیرد، جلوي زیاده 
خواهي هاي متقابل مردان و زنان و ظلم و ذلتي که به واسطه اینگونه رفتارها پدید مي آید 

گرفته شده و به جاي آن بساط تفاهم، صمیمیت و نهایتاً امنیت فراگیر برپا مي گردد.
ج( دشمن سوم تفاهم، غناي مالي است، به شکلي که افراد پول دار و متمکن به جهت 
پول دار بودنشان به فقیران جامعه بي توجهي کرده و ارتباط با آن ها را ننگ آور مي دانند. 
یعني دقیقاً موضعي خلاف اسلام و انسانیت را به کار گرفته و بر آن اساس رفتار مي نمایند. 
این عملکرد مي تواند علاوه بر گناه خود بزرگ بیني، جماعت هاي فقیر را به عبور از مرزهاي 
قانوني و نهایتاً هجوم به راه هاي حرام سوق دهد. در صورتي که اگر یک درک صحیح و 
مفاهمه منطقي در بین فقیر و غني در جهت رفع مشکلات و کاهش اختلاف طبقاتي 
حاکم شود، نتیجه اي معکوس داده و از گرایش برخي تهیدستان به تخلف و گناه که 

زمینه ساز ناامني است، جلوگیري مي گردد.
د( مورد دیگري که به تفاهم لطمه وارد مي کند استکبار علمي است و این مربوط به 
عالم نماهایي است که پس از اینکه به مدارج بالاي علمي دست پیدا مي کنند، مغرور شده 
و به جاي کمک به افراد کم سواد و بي سواد، به روي گرداني از آن ها مي پردازند. ایجاد 
این فاصله نه به نفع عالم است و نه به نفع جاهل. زیرا در این حالت، عالم از وظیفه خود 
که گسترش و انتشار علم و معرفت است بازمانده و جاهل به دلیل ناآگاهي، به تخلف و 
قانون شکني روي مي آورد که هر دو شکل آن ناصواب و آب به آسیاب ناامني ریختن است. 
سوابق دلالت بر این دارد که سهم قابل توجهي از تخلفات جامعه مربوط به عالمان بي عمل 

یا عاملان بي علم است.
ه( ناسازگاري بعدي مربوط به قدرت جسمي است. در این حالت عده اي بدون توجه به 
منشأ قدرت ها، یعني پروردگار عالم، دچار غرور شده و از مفاهمه و حمایت افراد ضعیف باز 
مي مانند. متأسفانه این انحراف فکري در بسیاري از اوقات موجب مي شود تا جسم اینگونه 
افراد در مسیري غیر از اصول دیني و انساني به حرکت درآمده و از تفاهم و کمک به 
دیگران این قدرت که همانند شکر این نعمت است عقب بمانند. به همین خاطر مشاهده 
خواهد شد که قدرت از کنترل عقل و اندیشه خارج گردیده و ترس و تهدید حاکم 
مي شود. همیشه باید همیشه از قدرت هایي که در قلمرو عقلانیت سیر نمي کنند واهمه 
داشت و براي مهار آن ها برنامه ریزي نمود. چرا که یکي از عوامل ایجاد ناامني و تضاد در 

جامعه خواهند بود.
و( یکي دیگر از تهدیدات تفاهم، مربوط به موقعیت شغلي است. به این صورت که 
برخي افراد ضعیف النفس که ظرفیت دریافت مسئولیت هاي دولتي را ندارند، پس از قرار 
گرفتن در این پست ها، به تکبر روي آورده و از دیگران فاصله مي گیرند. این اتفاق به دلیل 
اینکه تولید واگرایي و بدبیني مي کند، بزرگترین آسیب را به پیکره کشور وارد مي سازد، 
در صورتي که مي توان این خطر بزرگ را با تواضع و تفاهم دفع کرده و به امنیت فراگیر 
در جامعه مبدل نمود. بنابراین با توضیحات کوتاه آورده شده در متون فوق به این نتیجه 
مي رسیم که در سایه این کارکرد اجتماعي، یعني تفاهم، مي توانیم شاهد پیشرفت هاي 
بلندي در حوزه هاي  یاد  شده  بوده  و  با کمترین هزینه  به  بیشترین  موفقیت ها  دست  پیدا کرد. 
فرماندهی انتظامی استان قم

چگونه خوشبخت شویم؟

10 راهکار برای رسیدن به خوشبختی
رسیدن به خوشبختی آرزوی اصلی همه ماست و برای رسیدن به آن راه های مختلف 
و متفاوتی را تجربه می کنیم. در این مقاله شمارا با 10 راه ساده برای رسیدن به احساس 

شادی و خوشبختی آشنا خواهیم کرد :
1. با کسانی باشید که لب خند بر لب تان می آورند: مطالعات نشان می دهند وقتی از 
همیشه خوش حال تریم که کنار کسانی باشیم که خوش حال هستند، به آن هایی بچسبید 

که شاد هستند و شادی را به شما انتقال می دهند.
2. به ارزش های تان پایبند باشید: آن چه درست می دانید، آن چه منصفانه می پندارید، 
و آن چه که به آن اعتقاد دارید همه ارزش های شما محسوب می شوند. با گذر زمان، هرچه 
بیش تر به آنها افتخار کنید، نسبت به خودتان و چیزهایی که دوست دارید احساس بهتری 

پیدا خواهید کرد.
3. خوبی را بپذیرید: به زندگی تان نگاه کنید و آن چه را که کارساز است انتخاب کنید، 
و هیچ چیز را فقط به خاطر آن که کامل نیست کنار نگذارید. وقتی چیزهای خوب اتفاق 

می افتند، حتی چیزهای خوب خیلی کوچک، آنها را با آغوش باز بپذیرید.
4. بهترین ها را تصور کنید: از پرداختن به آن چه واقعا می خواهید نترسید و خودتان را 
مالک آن تصور کنید. بسیاری از آدم ها از این فرآیند اجتناب می کنند چون نمی خواهند در 
صورت شکست در دست یابی به خواسته ی شان دچار ناامیدی بشوند. حقیقت این است که 

تصور رسیدن به آن چه می خواهید بخش بزرگی از رسیدن به آن است.
5. کارهایی را انجام بدهید که دوست دارید: شاید نشود هر روز کایت سواری کنید 
یا هر فصل به مسافرت بروید، ولی مادامی که کارهای مورد علاقه ی تان را هرازگاهی انجام 

دهید، احساس خوشبختی بیش تری خواهید کرد.
6. هدف داشته باشید: کسانی که معتقدند دارند به خوشبختی نوع بشر کمک می کنند 
نسبت به زندگی شان احساس بهتری دارند. بیشتر آدم ها دوست دارند بخشی از یک چیز 

بزرگ تر از خوشان باشند، فقط چون به آنها احساس رضایت و خوشبختی می بخشد.
7. به ندای قلب تان گوش بسپارید: شما تنها کسی هستید که می داند چه چیزی 
سرشارتان می کند. شاید خانواده و دوستان تان فکر کنند در چیزی مهارت دارید که در 
عمل کمکی به شما نخواهد کرد. دنبال سعادت رفتن می تواند پیچیده باشد. فقط باهوش 

باشید، و کار هر روزتان را همان روز انجام دهید.
8. به خودتان فشار بیاورید، نه به دیگران: کار راحتی است که احساس کنید 
شخص دیگری مسئول انجام کارهای شما است، ولی واقعیت این است که این در حقیقت 
وظیفه ی خودتان است. وقتی این موضوع را درک کنید قدرت آن را خواهید داشت که 
به هرجایگاهی که دوست دارید برسید. از شماتت دیگران و دنیا دست بردارید، و آن وقت 

بسیار بسیار زود پاسخ تان را خواهید گرفت.
9.از تغییر استقبال کنید: حتی اگر حس خوشایندی نداشته باشد، بازهم تغییر یکی 
از چیزهایی است که می توانید به آن تکیه کنید. تغییر رخ خواهد داد، پس برای احتمال 

وقوع آن برنامه ریزی کنید و برای این تجربه آماده باشید.
10. از دلخوشی های ساده لذت ببرید: کسانی که دوست تان دارند، خاطرات گران بها، 
لطیفه های خنک، روزهای گرم، و شب های پرستاره- این ها رشته های پیوند ما با دنیا و 
موهبت هایی هستند که بی وقفه به ما ارزانی می شوند. خوشبختی ورضایت دست یافتنی 
است، منتها فقط بعضی وقت ها کمی از دسترس ما دور می شود. درک این که چه چیزی از 
همه برای شما بهتر است نخستین قدم برای یافتن چیزهای دیگر و چیزهای بیش تر است.

کاظم   مجتبایی

توصیه های انتظامی پلیس:
نوع پوشش ما در اجتماع بر 
روح و روان دیگران و حتی 
در رفتار آنان تاثیر می گذارد.
اداره آموزش همگانی معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم 
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با  و  بزرگ  حماسه  یادآور  ماه،  دی  نوزدهم  روز 
شکوهی است که برگ دیگری از کتاب زرین انقلاب 
اسلامی را رقم زد. 19 دی سالروز قیام خونین مردم 
قم است؛ همان روزی که در تاریکی استبداد و ستم 
روزنه ها را به سوی روشنایی گشود و روند انقلاب را 
به گونه ای شکل داد که طومار دو هزار و پانصد ساله 
نظام شاهنشاهی در مدت زمان کوتاهی در هم پیچیده 
شود. این روز بزرگ و به یاد ماندنی را گرامی می داریم 
و بر شهیدان و ایثار گران این حماسه جاوید درود می 

فرستیم .
شهر قیام و انقلاب 

شهر مقدس قم در تاریخ انقلاب همواره به عنوان 
پایگاه اصلی و سازمان دهنده قیام و مبارزه علیه نظام 
ستم شاهی به شمار می رفته است. وجود حوزه علمیه 
و روحانیت متمرکز دراین شهرنیزدراین مهم تاثیر 
بسزایی داشته است. آغاز مبارزه و شکل گیری آن و 
نیز رهبری مردم توسط حضرت امام خمینی )ره( در 
همین شهر صورت پذیرفت. پس از قیام خونین 15 
خرداد 42 نام قم به عنوان مرکز اصلی و هدایت کننده 
مبارزات بر سر زبان ها افتاد و پس از چهارده سال، قیام 
19 دی 56 که آن را »جرقه انقلاب«نیز نامیده اند بار 
دیگر موجب قیامی همگانی و مبارزاتی گسترده شد. 

ذخیره الهی 
در  قم  شهر  جایگاه  درباره  رهبری  معظم  مقام 
پیروزی انقلاب اسلامی می فرماید: »برای ساختن یک 
بنا، اول باید پایه های محکم آن را کار گذاشت. هر چه 
بنا بزرگ تر و سنگین تر و ماندگارتر باشد، پایه های 
آن محکم تر و قوی تر و شکست ناپذیرتر خواهد بود. 
اگر ما مبارزه ملت ایران را که به طور عمومی و تعیین 
کننده، از سال پنجاه و شش آغاز شد به یک بنای رفیع 
و مستحکم تشبیه کنیم، پایه های قوی و شکست 
ناپذیر و ماندگارِ این بنای مستحکم، در قم نشانده و 
کار گذاشته شد. قم یک ذخیره الهی برای اسلام بود.« 

جرقه قیام 
در روز هفدهم دی ماه سال 56 مقاله ای با عنوان 
»استعمار سرخ و سیاه«، با امضای احمد رشیدی 
مطلق در روزنامه اطلاعات درج گردید. نویسنده این 
مقاله، که در سالروز کشف حجاب به چاپ رسید، به 
حضرت امام خمینی )ره( اهانت کرده بود. با این که 
برای اولین بار نبود که عوامل نظام به حضرت امام )ره( 
اهانت می کردند و این بار حتی اهانت به طور صریح 
صورت نگرفته بود، امّا جرقه ای در شهر مقدس قم 
زده شد که به قیامی خونین و تاریخ ساز مبدل گردید. 
این مقاله احساسات و عواطف مردم را نسبت به رهبر و 
مقتدایشان - که در تبعید به سر می برد - برانگیخت 

و خشم و انزجار عمومی از نظام را به همراه داشت 
لقب امام خمینی)ره(

از عواملی که در شکل گیری قیام نوزده دی و تسریع 
شکل گیری انقلاب نقش مهمی داشت، شهادت فرزند 
گران قدر امام بود. شهادت سید مصطفی خمینی 
)ره( موجی از انزجار و نفرت را نسبت به نظام در بین 
مردم برانگیخت ؛ چرا که آن را اقدامی از سوی نظام 
و به دستور شاه می دانستند. به همین دلیل مجالس 
گرامی داشت حاج آقا مصطفی به صحنه های مبارزه 
علیه نظام و حمایت از امام تبدیل می شد. در همین 
محافل بود که مردم به پاس مجاهدت ها و رنج هایی 
که رهبرشان متحمل گردیده بود، به او لقب »امام« 
دادند. پیام ها و سخنان امام )ره( در آن ایام شعله های 
انقلاب را فروزان تر و مردم را بیدارتر نمود. نظام که از 
روی آوردن همه جانبه مردم به رهبرشان خشمگین 
شده بود در اقدامی عجولانه، با چاپ مقاله ای توهین 
آمیز شخصیت حضرت امام )ره( را زیر سؤال برد.این 
اقدام تاوان سختی برای نظام به همراه داشت و به قیام 

بزرگی علیه حکومت جور انجامید.
نویسنده مقاله اهانت آمیز »ارتجاع سرخ وسیاه« در 
روزنامه اطلاعات که خشم و انزجار عمومی مردم را 
بر انگیخت »رشیدی مطلق« معرفی شده بود. درباره 
این نویسنده حرف های فراوانی به میان آمده است. 
ولی آنچه از اسناد و مدارک و اعترافات کارگزاران نظام 
پلید پهلوی بر می آید، این است که شاه در چاپ 
آن نقش اساسی داشته است. محافل مطبوعاتی آن 
را به داریوش همایون، وزیر اطلاعات وقت نسبت می 
دهند. وی در خاطرات خود می گوید: »مقاله از وزارت 
دربار سرچشمه می گرفت. این مطلب که شاه روایت 
اولیه مقاله را نپسندید و گفت باید تندتر بشود، درست 

است«.
شعله های قیام

اولین حرکت اعتراض آمیزدربرابرانتشارمقاله موهن 
در روزنامه اطلاعات،توسط روحانیت ومردم قم،فردای 
انتشار آن یعنی روز هیجدهم دی ماه شکل گرفت. 
در این روز دروس حوزه تعطیل شدومراجع نیز درس 
خودراتعطیل نمودند. پس از آن بازار قم هم به حوزه 
ملحق گردید ومردم به همراه علما و روحانیان به منزل 
مراجع می رفتندوآمادگی خودرابرای اقدام علیه این 
حرمت شکنی اعلام می نمودند .مراجع هم با سخنان 
خود، ضمن آرام ساختن مردم وروحانیت وتسلی دادن 
اقدام  این  برمحکوم ساختن نظام در  آنها،علاوه  به 
توهین آمیز بر ادامه مبارزه واعتراض ها تاکید نمودند.

سخنان آیت الله گلپایگانی )ره(
مردم و علما صبح روز هجدهم دی ماه به سمت 

منزل آیت الله گلپایگانی حرکت کردند. خیلی زود 
محوطه درونی و بیرونی منزل ایشان از جمعیت پر شد. 
آیت الّله گلپایگانی با چهره ای غمگین و افسرده وارد 
می شوند. پس از این که ایشان آیه استرجاع )انا لله و انا 
الیه راجعون( را می خواند بغض مردم می ترکد وصدای 
گریه از هر سو بلند می شود .آیت الّله گلپایگانی ادامه 
می دهند: »ما هم از وارد شدن این ضایعه بزرگ بر 
جامعه روحانیت و بر فقه و اجتهاد خبردار شدیم. این 
ها اشتباه می کنند ؛ این ها فکر نکنند، ما دیگر سکوت 
کرده ایم و چیزی نخواهیم گفت و دست بر می داریم. 
این ها باید بدانند که اگر سر نیزه را حتی به زیر گلوی 

ما بگذارند، ما حرفمان را می زنیم«. 
دیدار با علما 

صبح روز نوزدهم دی ماه 1356 ) برابر با بیست و 
نهم محرم 139۸(، با تعطیل شدن بازار قم در حمایت 
از حوزه و محکوم کردن اقدام نظام و نیز ادامه تعطیلی 
دروس حوزه، جمعیت زیادی در مسجد اعظم گرد 
آمدند. رفتن به منازل آیات پی گرفته شد و به ترتیب 
آقایان آیت الله میرزا هاشم آملی، علامه طباطبائی، 
آیت الله وحید خراسانی و آیت الله مکارم شیرازی 
برای مردم سخنرانی و از حضرت امام خمینی )ره( 

حمایت نمودند.
فریادهای خاموش 

در بعد از ظهر نوزدهم دی ماه 56 آیت الله نوری 
همدانی سخنرانی کردند. مردم پس از سخنان ایشان 
آرام و بی سر و صدا به طرف منزل آیت الله مشکینی به 
راه افتادند. جمعیتی بیش از ده هزار نفر که در آن ایام 
خفقان و اضطراب جمعیت بسیار زیادی بود، با عزمی 
راسخ و اراده ای پولادین بر آن بودند تا قدرت پوشالی 
نظام شاهنشاهی را در زیر گام های استوارشان خرد 
کنند. مردم به توصیه آیات و مراجع، آرام راهپیمایی 
می کردند و فریادها در حنجره ها به دنبال راه گریزی 
می گشت. بعدها سخنرانان مذهبی از این سکوت بهره 
برده، رژیم را آماج حملات خود قرار دادند که چرا به 

روی مردمی که حتی شعار نمی دانند آتش گشود.
آغاز درگیری 

ساعت حدود 30:4 بعد از ظهر نوزده دی، مأموران 
شهربانی و ساواک که در یکی از میادین قم راه مردم 
را سد کرده بودند به دنبال یک برنامه ساختگی، با 
شکستن شیشه بانک به سوی مردم بی دفاع که حتی 
شعار هم نمی دانند، آتش گشودند. مردم نیز که ترسی 
به دل نداشتند با چوب و پرتاب سنگ، در برابر تیر و 
گلوله شجاعانه مقاومت کردند. با مشاهده اولین شهید، 
خشم و نفرت مردم نسبت به نظام بیش از پیش شد 
و ترس و وحشت از دل ها رخت بر بست . جمعیت 

با شعار »الّله اکبر« و »لا اله الا الّله« و با در دست 
داشتن سنگ و چوب به سوی عمّال شاه سرازیر شد و 

درگیری به اوج خود رسید.
غروب غم انگیز 

غروب روز نوزدهم دی ماه، شفقْ سرخ و گلگون بود 
و فضای شهر پر از غم و غربت شده بود. همه جا پر از 
مأموران شهربانی بود و تظاهر کنندگان پراکنده شده 
بودند. تنها چیزی که در منطقه درگیری به چشم می 
خورد عبا، عمامه و کفش هایی بود که از روحانیان 
و مردم به جا مانده و آغشته به خون بود. مردم به 
خیابان های اطراف رفته، این شعار را سر می دادند 
»از جان خود گذشتیم، با خون خود نوشتیم، یا مرگ 
یا خمینی«. این شعار زیبا در پایان آن روز غم انگیز، 
عشق بی کران مردم را به رهبر محبوب خویش نشان 

می داد. 
شهدا و مجروحین نوزده دی 

در مورد شهدا و مجروحان قیام 19 دی آمار دقیقی 
در دست نیست .آن گونه که از گفته ها و نوشته های 
شاهدان عینی برداشت می شود خیلی از مجروحان 
از ترس ساواک به بیمارستان مراجعه نکرده بودند؛ 
زیرا در آن زمان، ساواک،تظاهر کنندگان زخمی را با 
زنجیر به تخت بیمارستان می بست تا پس از بهبودی 
آنها را به ساواک منتقل نمایند. در مورد شهدا نیز غیر 
از چند نفر که به طور یقین در آن روز به شهادت 
رسیده اند سخن از شهید دیگری به میان نیامده است. 
البته احتمال این که خانواده شماری از شهدا از ترس 
ساواک شهدای خود را مخفیانه به خاک سپرده باشند، 

ضعیف نیست.
حضور همه اقشار

ویژگی خاص قیام نوزده دی شرکت و همکاری همه 
اقشارمردم بود. این قیام نیز همچون همیشه با رهبری 
روحانیت شکل گرفت، اما اگر حمایت و پیوستن مردم 
به روحانیت نبود، به پیروزی نمی رسید. پس از این 
که علما دروس حوزه را تعطیل کردند، اقشار مختلف 
مردم نیز به آنان پیوستند. بازاریان با تعطیل کردن 
بازار قم، نقش عمده ای در اعتراض به اقدامات نظام 
داشتند. مردم نیز پیرو جوان وارد صحنه مبارزه شدند 
و در حمایت از امام خمینی)ره( و روحانیت با علما و 

طلاب همراهی کردند.
واکنش مطبوعات و رسانه ها 

مطبوعات و رسانه های آن زمان ابتدا با قضیه 19 
دی بسیار گذرا برخورد کرده، آن را تحقیر نمودند. آنها 
تلاش کردند که قیام را بسیار کوچک جلوه دهند و 
وانمود کنند که هیچ اتفاقی رخ نداده است. همچنین 
تظاهر کنندگان را مشتی افراد معلوم الحال لقب دادند 
که از این شهر به آن شهر در حال ترددند. »سرکوب 
اغتشاش قم« تعبیری بود که در رسانه ها درباره قیام 
به کار برده شد. ولی پس از آن از تیترهایی نظیر: 
»تظاهرات قم به خاک و خون کشیده شد« استفاده 
کردند و این، نشان می داد که در رسانه ها، افکار روشن 
و طرف دار حضرت امام)ره( و انقلاب، یافت می شود. 
به هر حال این قیام بر روند انقلاب تأثیر بسیار گذاشت 
و سانسورهای خبری و تحقیرها نتوانست جلو قیام و 

انتشار خبر آن را در سراسر کشور بگیرد
فریادی که آسمان ایران را شکافت 

مقام معظم رهبری مدظله عالی در زمان ریاست 
جمهوری خود در سال روز قیام 19 دی پیامی صادر 
کردند که بخشی از آن چنین است: »نوزدهم دی 
ماه یادآور قهرمانی های مردم ایثارگر قم، شهر قیام و 
شهادت، و روز آغاز مبارزه قاطع و مستمر امت اسلامی 
با رژیم منحوس پادشاهی است. در نوزدهم دی ماه 
هزار و سیصد و پنجاه و شش و در اوج قدرت رژیم 
شیطانی پهلوی، در روزهایی که استبدادِ به جنون 
کشیده شاه خائن ،کار عمال و کارگزاران رژیم را به 
گستاخی و وقاحت کشانده و اختناقِ حاکم همه 
خفه  سینه  در  را  دربند  و  محروم  ملت  فریادهای 
کرده بود یک باره فریاد پرخروش و هماهنگ مردم 
قم آسمان ایران را شکافت و خواب دژخیمان پهلوی 
را بر آشفت. مقاله توهین آمیزی که به دستور شاه 
خائن علیه امیر مستضعفان و مرجع شیعیان جهان به 
چاپ رسیده بود، همچون جرقه ای باروتِ خشم مردم 

مسلمان قم را منفجر ساخت. رژیم نامردمی حاکم نیز 
بنا به ماهیت ضد خدایی و ضد خلقی خویش دستور 
داد تا مزدورانش به روی مردم بی دفاع آتش گشودند و 
خون پاک و مطهر مسلمانان مبارز را به زمین ریختند. 
قیام دلیرانه مردم قم نقطه شروع مبارزه ای بی امان بود 
که تا لحظه سقوط حکومت رجّالگان رژیم پهلوی ادامه 
یافت و پس از آن نیز تا امروز در جبهه های داخلی و 

خارجی ادامه دارد و خواهد داشت«.
آثار و نتایج قیام 19 دی 

قیام 19 دی با مظلومیت شهدا و حرکت روحانیت 
و مردم به بار نشست و حرکت ساز شد. پیام حضرت 
امام )ره( روح تازه ای در کالبد مجروح ملت دمید و 
انقلابْ آهنگ و شتاب تازه ای به خود گرفت. مبارزه 
علیه رژیم طاغوت شکل همه جانبه ای پیدا کرد و 
خون تازه ای در رگ نهضت جوشیدن گرفت. به دنبال 
قیام 19 دی، نهضت به شهرهای دیگر کشیده شد 
و حماسه چهلم ها شکل گرفت. تبریز، یزد، جهرم، 
تهران، مشهد و شهرهای دیگر کشور شاهد قیام هایی 
خونین در گرامی داشت شهدا بودند. ابتدا تبریز در 
چهلم شهدای قم به خاک و خون کشیده شد و پس از 
آن شهرهای دیگر به همین ترتیب شاهد حماسه هایی 
جاوید بودند. حماسه چهلم ها نهضت را به ثمر رساند 
و با بازگشت امام خمینی )ره( به کشور به پیروزی 
در  نقطه عطفی  انجامید. 19 دی  اسلامی  انقلاب 
نهضت اسلامی مردم به رهبری امام خمینی)ره( بود 
که مشعل انقلاب را شعله ور ساخت و پیروزی علیه 

حکومت طاغوت را به ارمغان آورد.)15(
تاثیر قیام بر نظام طاغوت 

نظام شاهنشاهی تا پیش از قیام مردم در 19 دی، 
مسئله مبارزه و خشم و نفرت مردم از حکومت طاغوت 
را جدّی تلقی نمی کرد. فراگیر شدن نهضت و قیام های 
پی در پی، پایه های کاخ و بیداد ستم شاهی را به لرزه 
در آورد و نظام دریافت که در معرض خطر جدّی نابودی 
قرار دارد. لذا تمام توان خود را برای سرکوب مبارزات و 
قیام ها به کار گرفت. اما در این کار توفیقی به دست 
نیاورد ؛ چرا که خون شهدا و روحی که امام )ره( در ملت 
دمید کار خود را کرده بود و هیچ سدی نمی توانست 
سیل خروشان نهضت را تاب بیاورد. نظام با تمام قدرت 
به میدان آمد و روحانیت و مردم نیز به رهبری امام )ره( 
و با توکل به خدای متعال، به مقابله با حکومت پرداختند.

رسالت نسل نوزده دی 
بس  ای  وظیفه  و  رسالت  نوزده دی  نسل  امروز 
سنگین و مهم بر دوش دارد. این نسل علاوه بر درک 
دوران مبارزه و جهاد علیه طاغوت، آفریننده زیباترین 
جلوه های ایثار و فدا کاری در هشت سال دفاع مقدس 
بوده و علاوه بر آن مدیریت و گردش امور اجرائی نظام 
را از آغازین روزهای پیدایش حکومت اسلامی بر عهده 
داشته است. انتقال روحیه و انگیزه های مبارزاتی و 
اعتقادی که باعث آفرینش قیام 19 دی و پیروزی 
انقلاب گردید، به نسل امروز و جوانان نسل سوم، اصلی 
ترین و مهم ترین وظیفه نسل 19 دی می باشد. بی 
شک بقای آینده نظام اسلامی در گرو انتقال تاریخ پر 

شکوه گذشته انقلاب به نسل آینده است.
مژده فتح 

انقلاب همچون  نوزده دی ماه در میان روزهای 
خورشیدی در آسمان نیلگون می درخشد؛ خورشیدی 
که در فصل سرما نهضت را گرمایی دوباره بخشید و 
امید به فتح را در دل ها زنده کرد. نوزدهم دی ماه 
جاری شدن آیه »انِاّ فَتَحْنا لکََ فَتْحَا مُبینا«)1۸( بر لب 
های تفتیده انقلاب بود. قیام 19 دی، در ماه محرم، ماه 
پیروزی خون بر شمشیر، مژده فتح دیگری را برای 
اسلام به ارمغان آورد. درخت سرخ انقلاب جوانه زد و 
شکوفه های استقلال و آزادی سبز شد تا در بهمن 57 
به بار بنشیند. اینک سالروز آن حماسه هاست و امروز 
یاد آور جلوه های ایثار و شهادت است. نوزده دی ماه 
یادآور تکبیرهایی است که در برابر شلیک هر گلوله، 
فضای کفرآلود آن زمان را می شکافت و چون تیری بر 
قلب طاغوت می نشست. یاد شهدای مظلوم و گلگون 
کفن قیام 19 دی و تمامی شهدای اسلام و انقلاب را 
گرامی می داریم و خالصانه ترین درودها را به روان 

پاکشان تقدیم می کنیم.

قیام 19 دی مردم قم
 سرمنشاء نهضت اسلامی مردم ایران 

1. نظرتان را اعلام نمی کنید
چه در جلسات چه هنگامی که در راهرو از کنار یک مدیر ارشد اجرایی رد می شوید و می دانید 
باید با او ملاقات کنید، چیزی بگویید و از افسوس خوردن برای فرصت های از دست رفته دست 
بردارید. در وضعیت های کم ریسک تمرین کنید-به جای جلسات مهم در سالن شهر که همه ی 
اعضای شرکت در آن حضور دارند، در جلسه ی هفتگی تیم تان سوالی بپرسید. خودتان را به 
همتایان تان در بخش های دیگر شرکت معرفی کنید تا قبل از رسیدن به مدیر ارشد صدای تان 

را صاف کنید.
2. حد و مرزهای تان را رعایت نمی کنید

اگر یک همکار از شما کمک می خواهد در حالی که خودتان کار دارید، یا وقتی نیاز به تمرکز 
دارید هم کارتان با شما صحبت می کند، فقط بگویید نه. مودب اما محکم باشید. برای دوستی که 
درخواست های رک و بی پرده دارد نقش بازی کنید-همه ی ما فردی را می شناسیم که در چنین 

اوضاع دشواری فوق العاده عمل می کند و می توانیم از او بیاموزیم!
3. وقت شناس نیستید

حتی اگر دیر نمی کنید اما احساس می کنید باید عجله کنید، وقت شناس نیستید. حتی اگر در 
یک ضرب الاجل کاری را به اتمام برسانید اما برای خودتان وقت کافی برای کنترل کارتان باقی 
نگذاشته اید، کارتان را سروقت انجام نداده اید. کنترل دوباره و اصلاح کار باید بخشی از فرآیند 
باشد. برای پروژه ها ضرب الاجلی زودتر از موعد تعیین کنید تا کارتان را بازبینی کنید و ایده های 
جدید را در آن اعمال کنید. زمان قرارهای تان را روی ساعتی تنظیم کنید که باید حرکت کنید، 

نه زمانی که قرار ملاقات آغاز می شود، بنابراین یک علامت واضح دارید که وقت رفتن است.
4. کار را کامل نمی کنید

بازبینی کارتان. وقت گذاشتن برای ویرایش و ایده های جدید برای توسعه ی کار. اعمال 
ایده های آدم های دیگر هنگامی که منطقی است، برای رسیدن به اجماع. کنترل کار با 
رییس تان)یا هرکسی که حامی پروژه است( برای اطمینان از این که اهداف تان در یک راستا 
است. این ها مثال هایی از کامل کردن کار است. تشخیص بدهید کجا ممکن است در فرآیند 

کارتان کوتاهی کرده باشید تا برای پروژه های پیش رو وقت بیش تری فراهم کنید.
5. برای واکنش های منفی آماده نیستید

بخش دیگری از کار کامل آمادگی برای سوال های معمولی و سوال های بسیار سختی است 
که انرژی منفی می دهند. بدانید منبع داده هایی که استفاده می کنید چه چیزی است. باید 
بتوانید محاسبات ابتدایی را قدم به قدم شرح دهید، نه فقط نتیجه ی نهایی را. آماده باشید 
توضیح دهید چگونه به این نتیجه  رسیدید. به نتایج جایگزین، و نیز ایده های منطقی، فکر کنید 
و آماده باشید توضیح دهید چرا آنها را انتخاب نکردید. تمرین کنید خنثی باشید و حالت تدافعی 

به خودتان نگیرید.
6. مذاکره نمی کنید

مذاکره صورتی از واکنش منفی است. همه ی مذاکرات با یک عدم توافق شروع می شوند)اگر 
با طرف مقابل در همه ی موارد توافق داشتید نیازی به مذاکره نبود! (. اگر فردی هستید که 
عدم توافق را دوست ندارید، ممکن است از مذاکره صرف نظر کنید-این یک اشتباه حرفه ای 
است. مذاکره فقط درباره ی افزایش حقوق یا پاداش یا مذاکرات مالی دیگر نیست. وقتی برای 
یک پروژه وقت اضافه می خواهید درمورد ضرب الاجل مذاکره می کنید. وقتی برای یک پروژه 
اعضای تیم بیش تری می خواهید درمورد منابع مذاکره می کنید. وقتی از همتایتان در بخشی 
دیگر می خواهید گزارش را فقط برای شما آماده کند درمورد اطلاعات مذاکره می کنید. اگر 
موضع پیش فرض تان این است که مذاکره نکنید، ممکن است ضرب الاجل های پرشتاب، منابع 
کم تر، و دسترسی محدود تر خواهیدداشت، و باعث می شوید کارتان سخت تر از معمول باشد. 
درست مانند اعلام نظر، در وضعیت های کم ریسک تمرین کنید-برای یک پروژه یک ساعت یا 
یک روز وقت اضافه بخواهید، حتی اگر فکر می کنید نیازی به آن ندارید. همیشه می توانید آن 
را زودتر تحویل بدهید، اما تجربه می کنید چگونه باید چیزهای بیش تر را درخواست کنید و دنیا 

به آخر نمی رسد!
7. بهترین ساعات تان را بیهوده می گذرانید

بیش تر آدم ها بهترین عملکرد را در آغاز روز دارند. در پایان روز، انرژی تان تحلیل می رود، و 
بیش تر تمایل دارید به خاطر وقفه های غیرمنتظره ای که در طول روز پیش می آیند از کارتان 
عقب بمانید. آیا از آن ساعات ارزشمند آغازی محافظت می کنید؟ روی تقویم تان در فواصل 
زمانی قاعده مند زمانی را خالی بگذارید، تا هنگامی که باید به کارهای خلاقیتی، مقایسه ای، 
یا کارهای سخت تر بپردازید زمان داشته باشید. این زمان خالی را در آغاز روز قرار دهید تا 

حساس ترین وظایف تان را به انجام برسانید.
8. کارهایی می کنید که مهم نیستند

البته، وقتی می دانید حساس ترین وظایف تان چه هستند، به انجام رساندن شان آسان تر است. 
آخرین بار که با رییس تان اهداف کلیدی تان نقش تان در شرکت صحبت کردید چه وقت بود؟ 
اهداف کسب وکار هر 3 ماه، یا به احتمال کم تر، هر سال تغییر می کنند. ممکن است شغل تان 
از زمان آغاز کارتان خیلی تغییر کرده باشد، و شما هم چنان در حالت خودکار عمل می کنید و 
روی چیزهای اشتباه تمرکز می کنید. یکی از مراجعان شرکت من یک فرآیند بازبینی عملکرد را 
گذراند که طی آن مدیر و فرد مورد بازبینی 3 هدف کلیدی شغل او را ذکر کردند- آن 3 مورد 
ذکر شده اصلا با هم هم خوانی نداشتند! تصور نکنید همه چیز در فهرست کارهای تان باید باقی 
بماند. تصور نکنید دارید همان کاری را می کنید که رییس تان انتظار دارد. باصراحت بپرسید 

اولویت های امسال کسب وکار چه چیزهایی هستند.

9. به خودتان وقت استراحت نمی دهید
وقتی انجام کارهای غیرمهم را متوقف می کنید، شادی پی ببرید واقعا می توانید وقت نهار 
داشته باشید، یک روز را تعطیل کنید، و یک مرخصی واقعی داشته باشید. داشتن وقت استراحت 
بهره وری تان را بالا می برد. وقت نهار روابط اجتماعی تان را تقویت می کند، چون می توانید با 
هم کاران تان معاشرت کنید، با آدم های بیرون شرکت تان ملاقات کنید، یا حتی تماس ها و 
ایمیل های شخصی را پاسخ دهید تا خارج از شغل تان به زندگی تان برسید. حتی اگر نمی خواهید 
در آغاز سال برنامه ی مرخصی های تان را دقیقا مشخص کنید، حداقل حالا برای وقت نهار 
زمان بندی کنید و هر 3 ماه برای وقت هایی که می خواهید درخواست مرخصی بدهید زنگ 

هشدار تنظیم کنید.
10. روی خودتان سرمایه گذاری نمی کنید

زمان فراغت از کار یک سرمایه گذاری روی تجدید نیروی خودتان است. زمان برقراری 
روابط اجتماعی یک سرمایه گذاری روی بنیان موقعیت حرفه ای تان است. سرمایه گذاری های 
دیگر شامل این موارد است: تقویت مهارت ها، به روزرسانی بازاریابی برای خودتان)مثل رزومه، 
شناخت نامه ی برخط(، یادگیری چیزی جدید، و فعالیت بیرون شغل. همان طور که در جهت 
اولویت های فعلی شرکت تان کار می کنید)مورد ۸ را ببینید! (، باید اولویت های فعلی حرفه تان را 
هم پایه گذاری کنید. این اولویت های نباید با اولویت های شغل فعلی تان یکسان باشند. شغل تان 
فقط یک بخش از حرفه تان است. شما باید بیرون از شغلی که درحال حاضر دارید، روی خودتان 

و حرفه تان سرمایه گذاری کنید.

10اشتباه شغلی که مانع موفقیت شماست!
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ثبت نامی های خبرگان پنجم ۸01 نفر بودند و از این تعداد، به 
گفته سخنگوی شورای نگهبان و دیگر اعضا، بیش از 500 نفر باید 
در آزمون علمی خبرگان شرکت می کردند. آزمون در روز 15 دی ماه 
از ساعت 9 صبح آغاز شد و بعد از دو بار تمدید در ساعت 15 و 
30 دقیقه به پایان رسید. از لحظه آغاز آزمون تا لحظه پایانی، همه 

رسانه ها در انتظار چهره های سرشناس ماندند.
تنها کسانی که مشمول سه بند اطلاعیه شورای نگهبان باشند، 
اعضای فعلی مجلس   ـ می  توانستند در آزمون شرکت نکنند؛  1
 ـکسانی که در گذشته در آزمون خبرگان که از طرف  خبرگان، 2
شورای نگهبان برگزار شده شرکت نموده و از نظر علمی تأیید شده اند 
 ـکسانی که در آزمون پانزدهم شهریور 1394 شرکت نموده اند،  3
اعم از آنان که تأیید شده اند یا خیر. شورای نگهبان همچنین تأکید 
کرده بود،  کسانی که فاقد تحصیلات حوزوی بوده و ثبت نام کرده اند 

نمی توانند در آزمون شرکت کنند.
این حال،  روز 15 دی ماه، در میدان رسالت قم، در محل  با 
دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری، خبری از برخی داوطلبان نامی 

و سرشناس نبود.
طبق اطلاعیه شورای نگهبان، با احتساب سه گزینه ای که از 
آزمون علمی معاف بودند، بیش از 100 نفر، غایب آزمون 15 دی ماه 
خبرگان رهبری بودند؛  جمعیتی که اگرچه از نظر کمی، تعدادشان 
بسیار کمتر از شرکت کننده هاست اما از نظر کیفی و وزن علمی و 

سیاسی، قابل توجه هستند.
نکته جالب تر اینکه، در میان غایبان آزمون سه شنبه، چهره هایی با 
گرایش های مختلف فکری و سیاسی، به ویژه از فهرست های جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم و همچنین چهره هایی نزدیک به جبهه 

پایداری به چشم می خورند که حائز اهمیت است.
چهره هایی از جمله سیدمحمد غروی عضو جامعه مدرسین که در 
لیست تهران جامعه است، سید محمد سعیدی امام جمعه و تولیت 
آستان قم، علیرضا اعرافی رئیس جامعه المصطفی العالمیه، مرتضی 
آقاتهرانی، سید رضا تقوی، سید احمد حسینی خراسانی، محسن 
فقیهی، سیدمهدی میرباقری )نزدیک به جریان پایداری و نامزد 
جامعه مدرسین در البرز(، محمود امجد، محمد سروش محلاتی، 
سیدرضا برقعی )از شاگردان امام خمینی( و سید ضیا مرتضوی که 
همگی دعوت به آزمون شده بودند، در کنار سید حسن خمینی و 
سید محمد موسوی بجنوردی در آزمون شرکت نکرده اند. در جمع 
این افراد نیز، هستند افرادی که از امام)ره( حکم مسئولیتی داشته اند 
که لازمه تصدی آن سمت، داشتن اجتهاد است و مشخص نیست 
چرا از این افراد نیز برای شرکت در آزمون علمی دعوت به عمل 

آمده است.
طبق شنیده ها، برخی مراجع تقلید و علمای تراز اول، نسبت به 
دعوت برخی چهره ها به آزمون علمی شورای نگهبان و نحوه برگزاری 
آزمون علمی ابراز نگرانی کرده اند. ضمن آنکه، برخی ناظران نیز از 
ایرادات اطلاعیه شورای نگهبان بر مبنای قانون انتخابات مجلس 

خبرگان رهبری و آیین نامه اجرایی آن سخن گفته اند.
با این وصف، حتی صرف نظر از این شنیده ها، به نطر می رسد 
جایگاه علمی و همچنین گرایش های برخی غایبان آزمون علمی 
خبرگان، راهی باقی نمی گذارد جز اینکه شورای نگهبان به سبک 
دوره های گذشته، از ابزار دیگری نیز برای احراز صلاحیت علمی 

داوطلبان بهره بگیرد.
در چهار دوره گذشته انتخابات خبرگان، همواره شورای نگهبان، 
به تأییدات مراجع و شهادت اعضای وقت خبرگان درباره داوطلبان به 
چشم راهی جدی برای احراز صلاحیت علمی شماری از روحانیون 
کم سابقه تر در درس و بحث یا کم سن تر می نگریستند. ضمن آنکه 
آزمون علمی نیز در گذشته به قوت امروز نبوده و هر دوره نسبت به 

دوره قبل جدی تر و چارچوب دارتر برگزار شده است.
تشخیص  خبرگان،  مجلس  انتخابات  برگزاری  قانون  طبق 
صلاحیت علمی داوطلبان برعهده فقهای شورای نگهبان است و در 

این میان، سخنی از برگزاری آزمون به میان نیامده است.
مخالفان و حامیان عضویت سیدحسن خمینی 

در مجلس خبرگان چه می گویند؟ 
سیدحسن خمینی که تا دو ماه پیش تنها گاه گاهي به جهت 
سخنانش درباب خط امام و انحراف از آن در صفحه نخست رسانه 
ها دیده مي شد به جهت نامزدي در انتخابات پنجمین دوره مجلس 
خبرگان رهبري، نقل محافل سیاسي و رسانه اي کشور شده است. از 
همان زماني که شایعاتي درباره نامزدیش مطرح بود تا ثبت نامش در 
این انتخابات و نحوه احراز اجتهادش به عنوان شرط تداوم نامزدیش. 

موضوعي که این روزها حتي بر حمایت یا عدم حمایت از نامزدي 
آیت الله هاشمي رفسنجاني از سوي جامعتین نیز سایه افکنده و 

مهمتر جلوه کرده است.
پس از هفته ها گمانه زني سیاسي و رسانه اي، بالاخره سیدحسن 
خمیني به دعوت حامیانش و حتي جمعي از مراجع، لبیک گفت و 
عزمش را براي نامزدي در انتخابات خبرگان جزم کرد. بر خلاف برخي 
چهره هاي سرشناسي که نماینده شان را براي ثبت نام در انتخابات 
خبرگان فرستاده بودند، او شخصا براي این منظور در وزارت کشور 
حضور یافت که با استقبال خبرنگاران رسانه ها و صلوات حاضران در 
وزارت کشور روبرو شد. او به منتقدان نامزدیش در انتخابات خبرگان 
گفت که »برای تحکیم انقلاب، از آبرویم گذشتم«. یادگار امام اظهار 
داشت: امام به ما آموختند برای حفظ و تحکیم این انقلاب از همه 
چیز خود بگذریم و من نیز برای انقلاب از آبروی خود خواهم گذاشت. 
او همچنین تاکید کرد که به شکل »مستقل« نامزد انتخابات خبرگان 
شده است. استقلالي که به گفته حجت الاسلام حسین ابراهیمي 
به  را  خاکستری  جمعیت  مبارز،می تواند  روحانیت  جامعه  عضو 
انتخابات بیاورد. علي مطهري هم ورود افرادی که جاذبه قوی دارند را 
موجب پدید آمدن شور و شوق بیشتر و رقابت جدی تر دانست برخي 
رسانه ها نیز با این عنوان که »سیدحسن از جنس خمینی است«، به 

استقبال از نامزدي وي رفتند.
اما از همان روز هجمه ها به سیدحسن خمیني براي ورودش به 
آزمون خبرگان آغاز شد. توهین مسئول دفتر آیت الله مصباح یزدی 
به او از یکسو و مقاله مطول کیهان با عنوان »بازی با نام  ها اسم رمز 
تخریب و تحریف امام )ره(« از سوي دیگر، مقدمه اي بود براي ورود 
دوباره و اظهارنظرهاي کساني که مدعي بودند خاندان امام خمیني 
)ره( بنا بر توصیه ایشان نباید به عرصه هاي سیاسي ورود یابند. ماجرا 
تا آنجا پیش رفت که حتي برخي آرزو کردند که سیدحسن از نامزدي 

در انتخابات خبرگان منصرف شود
گام بعدي براي ممانعت از حضور وي در این عرصه هم حدس و 
گمانه هایي بود که برخي رسانه ها به آن دامن مي زدند و آن پیش بیني 
رد صلاحیت سیدحسن خمیني بود. اقدامي که از منظر دیگران، تنها 
برآمده از اهداف سیاسي اي مي توانست باشد که بي طرفي شوراي 
نگهبان را زیر سوال مي برد.  اما پاسخ سیدحسن خمیني به همه این 
هجمه ها تنها یک کلام بود و آن اینکه »سخن و راه درست هزینه 

دارد؛ مسیر روزی پلو دارد و روزی ناسزا شنیدن«.
سید حسن و دو راهي شرکت در آزمون اجتهاد

فاز بعدي در مانع تراسي براي حضور سیدحسن خمیني در 
انتخابات خبرگان، در هفته گذشته کلید خورد. از ابتداي هفته این 
سوال در رسانه هاي مختلف مطرح مي شد که سیدحسن خمینی به 
شرکت در آزمون خبرگان دعوت شده است یا نه؟ و هریک متناسب 
با موضع خود به آن پاسخ مي دادند. برخي به استناد سخنان آیت الله 
مؤمن که گفته بود »کسی که ... در حوزه تدریس می کند، نوارهای 
جلسات درس او نیز موجود است، خوب هم درس می دهد، ملا است 
و در مسائل سیاسی هم اظهارنظر کرده و مواضعش روشن است؛ 

این فرد نیازی به امتحان اجتهاد ندارد« بر این باور بودند که آیت الله 
سیدحسن خمیني نیازي به حضور در آزمون اجتهاد ندارد.  علاوه 
بر این رییس شورای استفتائات مقام معظم رهبری هم گفته بود که 
»سیدحسن همه شرایط علمی، سیاسی و اعتقادی برای خبرگان را 
دارد«. سایت جماران به عنوان رسانه نزدیک به سیدحسن خمیني 
با این استدلال نوشت: این سیره در دوره هاى گذشته به قدرى قوى 
بوده که تقریبا هیچ یک از اعضای ادوار گذشته مجلس خبرگان در 
امتحان شرکت نکرده اند. از آن زمره می توان با اسامی آیات هاشمی 
رفسنجانی، یزدى، جنتی، مومن، شاهرودى، مشکینی، منتظرى، 
امینی، موسوى اردبیلی، جوادى آملی، فاضل لنکرانی، سید احمد 
خمینی، راستی کاشانی، ملکوتی، صانعی، موسوى خوینی، رى 

شهرى و...اشاره کرد.
به گزارش خبرآنلاین، گمانه هاي رسانه اي تا آنجا ادامه یافت که 
سام سوادکوهي عضوشورای نگهبان در گفت و گو با خبرآنلاین اعلام 
کرد که از آقایان امجد و خمینی برای آزمون خبرگان دعوت شده 
است.  خبري که بلافاصله از سوي نزدیکان این دو نفر تکذیب شد. 
چه آنکه حجت الاسلام سید علی خمینی گفت: براى حاج حسن 
آقا دعوتنامه آزمون خبرگان ارسال نشده است؛ اما سیامک ره پیک 
رئیس هیات نظارت بر انتخابات هم گفت که دعوت از نامزدهاي 
خبرگان براي شرکت در این آزمون از طریق سامانه پیامکي شوراي 
نگهبان بوده است. خبرگزاري تسنیم در خبري نوشت: پیامک دعوت 

برای سیدحسن خمینی ارسال شده  است.
سخنگوي شوراي نگهبان هم که گفته بود دعوت نامه شخصی 
برای هیچکس نفرستادیم، اما پیامک برای همه ارسال شده است؛ در 
گفت و گو با خبرآنلاین، اعلام کرد که »شرکت نکردن دعوت شدگان 
به آزمون خبرگان، به مثابه عدم احراز صلاحیت آنهاست«. اتمام 
حجت نهایي ابراهیمیان با نامزدهاي انتخابات خبرگان آنجا بود که 
او از اظهارنظر درباره هر نامزدي خودداري کرد و همه را به اطلاعیه 
شوراي نگهبان ارجاع داد که اگر مشمول آن هستند، باید در آزمون 
شرکت کنند. بر اساس این اطلاعیه تنها »اعضای  فعلی مجلس 
خبرگان«، »کسانی که در گذشته در آزمون خبرگان تأیید شده اند« 
و »کسانی که در آزمون پانزدهم شهریور 1394 شرکت نموده اند« از 
حضور در این آزمون مستثني شده بودند. اگرچه پاسخ ابراهیمیان 
شفاف نبود اما از آنجا که سیدحسن خمیني در زمره هیچ یک از این 
استثناها نبود، به نظر مي رسید که تلویحا از سوي شوراي نگهبان به 

شرکت در آزمون فراخوانده شده است.
اما او در آزمون روز سه شنبه که در دبیرخانه مجلس خبرگان 
در قم برگزار شد، شرکت نکرد. همزمان کانال تلگرامي سیدحسن 
خمینی تصویری را منتشر کرده که نشان میداد او در زمان برگزاری 
آزمون شورای نگهبان به تدریس مشغول بوده است. همان شب 
نجات الله ابراهیمیان سخنگوی شورای نگهبان درباره عدم حضور 
سیدحسن خمینی و بیش از 100 داوطلب مجلس خبرگان رهبری 
در آزمون تشخیص اجتهاد، در یک برنامه تلویزیوني گفت: عدم حضور 
این اشخاص راه احراز اجتهاد را مسدود کرد و آنها احراز صلاحیت 

نمي شوند. سخناني که از روز بعد در برخي رسانه ها به منزله انصراف 
سیدحسن خمیني از حضور در رقابت هاي خبرگان تلقي شد اما باز 

هم منابع نزدیک به وي اعلام کردند که او انصراف نداده است.
راه هاي احراز اجتهاد سیدحسن خمیني

سخنان سخنگوي شوراي نگهبان درباره عدم احراز صلاحیت 
نامزدهایي که در آزمون اجتهاد حضور نیافتند، بار دیگر فضاي 
سیاسي و رسانه اي کشور را با این سوال مواجه کرد که بالاخره 
سیدحسن خمیني امکان حضور در رقابت هاي پنجمین انتخابات 

خبرگان را خواهد یافت یا نه؟
انتخابات خبرگان،  در  به جز شرکت  مواردي  در  که  آنجا  از 
اجتهاد روحانیون باید به تایید مراجع عظام تقلید برسد، برخي 
چهره هاي سیاسي به اعلام اسامي علمایي پرداختند که صلاحیت 
علمي سیدحسن خمیني را تایید کرده اند. عبدالواحد موسوی لاری، 
وزیر کشور دولت اصلاحات، اعلام کرد که سیدحسن اجازه اجتهاد 
خود را از طرف آیت الله وحید خراسانی دریافت کرده است. فرزند 
آیت الله  نوشت:  اینستاگرام خود  در صفحه  آهنگران هم  صادق 
موسی شبیری زنجانی، آیت الله امینی، آیت الله محقق داماد، آیت الله 
سیدجعفر کریمی و آیت الله غضنفری خوانساری از جمله آیاتی هستند 
که اجتهاد سیدحسن را تأیید و امضا کرده اند. آیت الله حاج شیخ 
عباس محفوظي هم او را صاحب مدارج علمي دانشگاهي در مباحث 
فلسفه و الهیات و غیره برشمرد. آیت الله سیدعلي محقق داماد هم 
اعلام کرد که »سیدحسن« به رتبه اجتهاد و قدرت استنباط نائل 

آمده است.
چهار راه تشخیص اجتهاد

آیت الله هاشم هاشم زاده هریسي عضو مجلس خبرگان رهبري 
نیز در گفت و گو با خبرآنلاین، از چهار راه تشخیص اجتهاد از سوي 
شوراي نگهبان خبر داد که عبارت بودند از »شهرت به اجتهاد«، 
»کتب تحقیقي نشان دهنده اجتهاد«، »کلاس هاي درس نشان 
دهنده اجتهاد« و »آزمون«. او که از دعوت سیدحسن خمیني به 
آزمون اجتهاد بي اطلاع بود، افزود: شوراي نگهبان بر اساس کتب و 
کلاس هاي درس او نیز مي تواند اجتهاد وي را تایید کند، مگر آنکه آن 
را کافي نداند. محسن غرویان، دیگر چهره اي بود که به استناد سخنان 
آیت الله مومن مي پنداشت برای احراز صلاحیت چهره هایی مانند 

سیدحسن خمینی راه هایی به جز آزمون هم وجود دارد.
کاندیداهای  احرازصلاحیت  نحوه  باره  در  ابهامات جدی  بروز 
خبرگان؛ این سوال را آفرید که اساسا اظهارات سخنگوی شورای 
نگهبان درباره اینکه عدم شرکت در آزمون خبرگان، منجر به عدم 
احراز صلاحیت نامزدها مي شود، قابل استناد است یا نه؟ چرا که 
علاوه بر سیدحسن خمیني چهره هاي دیگري همچون مرتضي 
آقاتهراني و سیدمحمد غروي عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 

نیز در این آزمون شرکت نکرده اند.

امکان احراز اجتهاد در ادامه بررسی های شورای نگهبان
سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه پیامکی برای غایبان آزمون 
خبرگان رهبری مبنی بر انصراف از داوطلبی ارسال نشده است، گفت: 
داوطلبانی که چنین پیامکی را دریافت کرده اند می توانند شماره 
ارسال کننده این پیامک را برای پیگری های بعدی در اختیار شورای 

نگهبان قرار دهند. 
به گزارش جماران، نجات الله ابراهیمیان افزود: انصراف از داوطلبی 
مقررات خاص خود را دارد؛ براساس تبصره دو ماده 23 آیین نامه 
انتخابات مجلس خبرگان رهبری، داوطلبانی که قصد انصراف دارند 
باید درخواست کتبی خود را شخصا یا از طریق نماینده قانونی به 
فرمانداری های حوزه ثبت نامی اعلام کنندوی در پاسخ به این پرسش 
که آیا شرکت نکردن در آزمون خبرگان به معنی رد صلاحیت است 
یا خیر؟ گفت: بنا بر اعلام نظر آیت الله مومن عضو فقهای مجلس 
خبرگان رهبری، ممکن است در ادامه بررسی صلاحیت ها، داوطلبی 
که در آزمون شرکت نکرده است، شرایط اجتهادش محرز شود و 

بتواند در ادامه مسیر انتخابات حضور داشته باشد. 
به گزارش ایرنا، روزهای گذشته برخی رسانه ها اعلام کردند که 
پیامکی به برخی از داوطلبان مجلس خبرگان ارسال شده که شرکت 
نکردن آنان در آزمون خبرگان رهبری به منزله انصراف آنان تلقی 
می شود. دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی همزمان 
با انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری هفتم اسفندماه 
برگزار می شود؛ 12 هزار و 123 نفر در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی و ۸01 نفر در انتخابات مجلس خبرگان رهبری نام نویسی 

کرده اند.

 یک نماینده اصولگرای مجلس شورای اسلامی با ارائه تحلیلی از 
آرایش سیاسی انتخاباتی دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا ، ابراز کرد 

که در این دوره از انتخابات جریانات مختلفی شکل خواهند گرفت.
آرایش  روند  ادامه  می رسد  نظر  به  کرد:  اظهار  حسین طلا  
انتخاباتی به این شکلی که توسط برخی از جریان ها یا گروه ها گفته 
می شود نبوده و تغییراتی را در پی خواهد داشت و حتی وحدت ها هم 

ممکن است با اما و اگرهایی همراه شود.
وی با بیان این که »جریان اصولگرایی تمام سعی خود را دارد تا 
گروه ها کنار هم قرار گیرند«، گفت: جریانات اگر براساس آن چه که 
رهبری فرمودند رفیق بازی و جناح بازی را دخالت نداده و افراد مورد 
اقبال جامعه را معرفی کنند، طبیعتاً مردم به آن ها اقبال خواهند 
داشت. اما اگر وحدت براساس جناح بازی باشد، حتی اگر لیست ها 
هم به وحدت برسند به دلیل این که افراد مورد قبول در جامعه 
دوستان و طرفداران خودشان را دارند، به طور طبیعی آن طرفداران 
حذف و اضافه هایی را انجام خواهند داد و این مسأله باعث ریزش 

رأی خواهد شد.
وی با طرح این پرسش که »آیا وحدت اصولگرایان اتفاق می افتد یا 
خیر؟« اظهار کرد: این وحدت هم اتفاق می افتد هم خیر، در واقع اگر 
لیست، مقبول و به دور از جناح بازی باشد، لیست مورد نظر از اقبال 

برخوردار خواهد بود، اما اگر غیر از این باشد چنین نشده و ریزش 
رأی اتفاق می افتد. این نماینده اصولگرای مجلس همچنین به آرایش 
انتخاباتی جریان اصلاحات اشاره و ابراز عقیده کرد: به نظر می رسد 
جریان اصلاحات احساس می کند که دولت در موضوعاتی که تاکنون 
مطرح کرده بود، خیلی نتوانسته رضایت مردم را کسب کند به عنوان 
مثال در موضوع مسکن مهر که مردم امید بسته بودند امروز می بینند 
که آن چه می خواسته اند محقق نشده است، حتی احساس می شود 
که دولت در وعده های اجتماعی و سیاسی هم آنطور که باید نتوانسته 
عمل کند و طبیعتا حاضر نیستند به نوعی سهیم این عدم توانمندی 
باشند. وی با اشاره به برخی اظهارنظرهای چهر ه های اصلاح طلب 
در مورد دولت گفت: با این تفاسیر شما خود را جای آقای روحانی 
بگذارید، آیا حاضر می شود با جریانی که خود می گوید می خواهم از 
شما عبور کنم و رقیب انتخاباتی اش بوده وحدت کند؟ آن هم در 
جریان انتخاب وزرا که نتوانسته سهم بالایی را در دولت بگیرند. من 
فکر نمی کنم این گونه؛ باشد زیرا آقای روحانی به این شکل از اصلاح 
طلبان گریزان است هرچند که با اصولگرایان هم شاید با مشکل 

مواجه شود و با آن ها وحدتی شکل نگیرد.
وی خاطرنشان کرد: تحلیلی که الان در جامعه وجود دارد این 
است که برخی نمایندگان شهرستان های دیگر در تهران ثبت نام 

و اعلام کاندیداتوری کرده اند که از چهره ها و یاران نزدیک آقای 
لاریجانی هستند، البته عدم پیوستن لاریجانی تا به امروز به ائتلاف 
اصولگرایان از یکسو و مشکلاتی که پیش روی ائتلاف اعتدالیون و 
اصلاح طلبان از سوی دیگر مطرح می شود و از طرفی هم این که 
روحانی می بیند که لاریجانی بیشترین کمک را به او در مجموعه 
مجلس انجام داده، لاریجانی هم شاید معتقد است که نمی شود با 

روحانی در تضاد بود.
این نماینده اصولگرای مجلس اظهار کرد: شاید این نکته به ذهن 
متبادر شود که جریان سوم و لیستی شکل بگیرد که به نوعی بتواند تا 
حدودی از حمایت لاریجانی و روحانی برخوردار باشد که به این شکل 

شاید تا حدی فضای انتخابات متفاوت شود.
وی بخش دیگری از گفت وگو با ایسنا هم چنین به شکل گیری 
جریان های مختلف در انتخابات اشاره و ابراز عقیده کرد: در نظر 
داشته باشید علت این که صادق خرازی جریان ندا را تشکیل داد 
چه بود؟ یکی از دلایل این بود که برخی از مجموعه اصلاح طلبان 
به نسل سوم شان اجازه حضور نمی دهند و حضور برخی وزرا بعد از 
20 سال در منصب وزارت گویای این است که این امکان وجود دارد 
جریان های دیگری هم شکل گیرند و اگر به این شکل جلو برویم 
شاید جریانات اصلاح طلب هم که مدعی هستند به وحدت می رسیم 

با چالش های جدی مواجه باشند.
وی درباره رویکرد اصولگرایان برای ورود به انتخابات و این که 
برخی چهره های مطرح این جریان از تندروی ها انتقاد داشته و 
علت نپیوستن چهره هایی مانند لاریجانی و ناطق به ائتلاف را همین 
تندروی ها می دانند گفت: تندروی ها باید ابتدا تعریف شده و مصادیق 
آن ها بیان شود این که نماینده ای بخواهد در مورد از بین رفتن 
سرمایه ها در بورس و یا مسکن مهر صحبت کند آیا تندروی محسوب 
می شود؟ اگر امروز با این نگاه بخواهیم پیش برویم آموزه هایی که 
امام )ره( در صحبت ها و بیانیه های شان داشتند با ادبیات امروز ما هم 
تندروی محسوب می شود؛ لذا فکر می کنم ایستادن بر سر اصول و 

آن چه به آن اعتقاد داریم تندروی نیست.
طلا تصریح کرد: امروز اگر مرحوم شهید مدرس به عنوان اسوه هر 
نماینده ای شناخته می شود اگر در شرایط کنونی بود و آن عملکردی 
که انجام داد را آیا باید تندروی حساب کنیم. فکر می کنم کسانی که 

موضوع تندروی را مطرح می کنند باید مصادیق را هم بگویند.
وی در پایان درباره ترکیب مجلس آینده هم این گونه اظهار کرد 
که هنوز خیلی زود است چون گروه ها آرایش لازم را نگرفته اند و تا 
زمانی هم که بررسی صلاحیت ها انجام نشود نمی توان خیلی در این 

رابطه اظهار نظر کرد. 

تخریب، انتخابات، رأی، هاشمی

شاید از یازدهم مرداد ماه سال 133۷ )تاسوعا و عاشورای سال 13۷۸ هجری 
قمری( زمانی که مأموران شهربانی وقت همدان، گزارش سخنرانی یک طلبه نوجوان 
به نام »هاشمی بهرمانی« را در مراسم تاسوعای مدرسه زنگنه این شهر، به تهران با 
این متن مخابره می کرد که: یک طلبه نوجوان به نام »اکبر هاشمی« به بهانه سقوط 
سلطنت در عراق، به دربار همایونی پهلوی!! و شخص اعلیحضرت!! هشدار می دهد که 
از خشم مردم مسلمان ایران عبرت بگیرید و به جای دستورات ملوکانه!! به رأی مردم 
روی  آورید، کمتر سیاستمدار آن زمان و تاریخ معاصر ایران تصور می کرد که 5۷ سال 
بعد، همان جوان 24 ساله مبارز، اینک در سن ۸1 سالگی، همچنان محور و کانون 

رأی مردم در انتخابات باشد.
البته خط سیر همان مبارزه که در سال 1342 با سخنرانی آتشین امام)ره( در 
مدرسه فیضیه قم وارد مرحله نوینی شده بود، در بهمن ماه سال 5۷، با اراده مردم 
به پیروزی انقلاب اسلامی انجامید، ولی در زمانی که هنوز انقلاب پیروز نشده بود 
و بسیاری از تازه انقلابی شده های امروز، به دنیا نیامده بودند، همان »طلبه جوان« 
که حالا پس از گذراندن حدود ۷ سال زندان و تحمل شکنجه های عجیب و غریب، 
نویسنده و مترجم دو کتاب مشهور »امیرکبیر« و »سرگذشت فلسطین«، یک 
روحانی میانسال 44 ساله شده بود، به حکم انکار ناپذیر امام راحل به عنوان روحانی 
جوان مورد وثوق روح الله در مسوولیتی مهم و خطیر، برای حل مشکلات سوخت 
مردم )کمیته نفت( در زمستان سخت سال 5۷ و اداره ساختارمندانه مسایل کشور 
در بحبوحه انقلاب مردم، در شورای انقلاب منصوب شد.  گویا آن سخنرانی و آن 
محتوا، پیوندهای نامرئی با مسؤولیت های سیاسی بعدی ایشان داشت که در اولین 
مسؤولیت های رسمی پس از پیروزی انقلاب اسلامی از طرف بنیانگذار جمهوری 
اسلامی ایران در تاریخ 26 آبان 135۸ به عنوان »سرپرست وزارت کشور« منصوب 
 شد تا انتخابات اولین دوره ریاست جمهوری در نظام اسلامی را برگزار کند، در حالی 
که مستند به اسناد متقن، امام در آن ایام، روحانیت را از پذیرش مسؤولیت های 

اجرایی پرهیز می دادند.
هاشمی رفسنجانی، پس از برگزاری آن انتخابات، برای اولین بار در تاریخ 24 
اسفند ماه 135۸، خود را برای نمایندگی نخستین دوره مجلس شورای اسلامی به 
افکار عمومی عرضه کرد تا به نوعی، تصدیق رفتاری بر گفتار و قول به عملش باشد، 

کاری که پیش از این، در تمام سال های مبارزه، بر آن تأکید می کرد. 
جالب است که در تمام سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی تاکنون، ایشان 
همچنان محور تمام انتخاباتی بوده است که برگزار شده است و همواره موافقانش به 
خاطر همراهی اش، پیش از انتخابات احساس پیروزی کرده اند و مخالفانش، احساس 

شکست و در عمل نیز همین احساسات تا حدودی واقعی می شد.
از چگونگی حضورش در سه دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی، چهار دوره 
انتخابات مجلس خبرگان رهبری و سه دوره انتخابات ریاست جمهوری و نتایجش 
می گذریم، چون داده صرف تاریخی است و در اسناد تاریخی ثبت و ضبط و برای 

همگان قابل دسترس.
آنچه در این مقال به آن پرداخته می شود، حساسیت های مثبت و منفی جناح ها 
و جریان های سیاسی کشور در مورد این شخصیت پیچیده و تأثیرگذار است که به 
دلایلی، مخالف حضورش و نگران پیروزی اش هستند و جالب اینکه شرط رقابت خود 
با ایشان را، نه تبلیغ داشته ها یا نداشته های سیاسی خویش، بلکه صرفاً در تخریب های 
ناجوانمردانه ایشان می دانند، گویی مخالفانش، به تجربه دریافته اند که در تبلیغ سوابق 
مبارزاتی و انقلابی، محبوبیت مردمی، اعتماد و اطمینان امام و رهبری، خدمات ارزنده 
در بحران های ریز و درشت کشور و دوران دفاع مقدس و ارائه تحلیل های سیاسی از 
اتفاقات امروز و بصیرت در آینده نگری در عرصه های داخلی، منطقه ای و بین المللی، 
همان گونه که دوره های ناموفق  دولت های نهم و دهم را در سپهر سیاسی کشور 
پیش بینی کرده و هشدار داده بود، قدرت رقابت با ایشان را به هیچ وجه نداشته و 
برای معرفی و اشتهار خویش، چاره ای جز هاشمی ستیزی ندارند. جالب اینکه عمده 
هجمه ها و بد اخلاقی های سیاسی از سوی افراد یا جناح هایی صورت می گیرد که اصلًا 
یا کمتر خود در معرض رأی و نظر مردم در انتخابات قرار گرفته اند، ولی همواره بر 
طبل نمایندگی افکار عمومی می  کوبند و از زبان مردمی که معلوم نیست کی و کجا 

چنین نمایندگی را به آنها داده اند، مخالفان را تخریب می کنند. 
نگاهی از سر تأمل به انتخاباتی که هاشمی رفسنجانی به عنوان نامزد حضور داشته 
و حتی در مقاطعی بدون حضور ایشان در انتخابات، نشان می دهد که بعضی ها، شأن 
و پرستیژ سیاسی خود را صرفاً در این می بینند و یا می دانند که: اکثریت افکار عمومی، 
هاشمی رفسنجانی و تفکرات او را می پسندند و به آن رأی می دهند. باز از »حب نفس« 
خویش در شهرت طلبی نمی گذرند و می خواهند در مقابل »مگا برند« سیاسی کشور، 
برندی در مخالفت باشند و جالب این که در مقاطع مختلف زمانی، این حالت، چپ 
و راست و محافظه کار و رادیکال ندارد و حتی ابایی ندارند که در بیان تخریب های 
خویش، ضدیت با جمهوری اسلامی و سیاست های کلی نظام و مخالفت های با امام 
و رهبری نیز برجسته شود. حتی در این مواقع با رسانه های خارجی معاند و ضد 
انقلاب هم به نقطه اشتراک می رسند و از منابع خارجی ضد انقلاب هم برای تخریب 
چهره ایشان، استفاده بهینه می کنند!! به عنوان مثال زمانی اصلاح طلب ها و در حال 
حاضر اصولگراها، در مواضعی کاملًا متضاد و متناقض، گاهی هاشمی را عامل تداوم 
جنگ بعد از فتح خرمشهر می دانستند و گاهی عامل ختم جنگ، بستن راه شهادت 
و پذیرش قطعنامه 59۸، حال آنکه هم برای پس از فتح خرمشهر و هم برای پذیرش 

قطعنامه، اسناد غیر قابل انکاری از تأیید امام راحل وجود دارد. 
گویا هاشمی ستیزی، چنان برای این جماعت، اصالت یافته است که فقط به 
بهانه مخالفت با ایشان حاضرند حتی بر خلاف منویّات صریح امام و رهبری نظام، 
موضع گیری کنند. آنها ابتدا، اصل فلسفه مهم نظارت در مجلس خبرگان را منکر 
را در مورد وظایف مجلس  آقای هاشمی رفسنجانی  می شوند و سپس سخنان 
خبرگان برای نظارت بر رهبری، بر خلاف قانون اساسی می دانند، حال آن که رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در تاریخ سوم اسفند ماه 13۸5 در دیدار نمایندگان منتخب 
ملت در چهارمین دوره مجلس خبرگان، اتکای مجلس خبرگان به آرای مردمی را 
پدیده ای بسیار مهم و شاخص کاملًا گویایی از مردم سالاری دینی دانستند و سپس 
در خطبه های عید سعید فطر در تاریخ ۸5/۸/2 به صراحت می فرمایند: »کار مهم 
خبرگان در درجه ی اول، همین انتخاب است و در درجه ی دوم، نظارت بر وضع 
رهبر موجود و حاضر، که متوجه باشند و ببینند آیا صلاحیت ها در او باقی است؟ آیا 
علم او، تقوای او، مدیریت او، تدبیر او، خلوص او و صدق او باقی است، یا از حد نصاب 
پایین افتاده است؟ باید نظارت داشته باشند. این کار مهم مجلس خبرگان است. هیچ 
دستگاه دیگری در کشور وجود ندارد که بتواند این کار مهم را انجام بدهد و قانون 
به آن، چنین اجازه ای را داده باشد و چنین تکلیفی را کرده باشد. بنابراین، انتخابات 

مجلس خبرگان بسیار حساس است.
امام امت آن گونه که در صفحه 155 جلد 21 »صحیفه امام خمینی« آمده است، 
در 11 مهرماه سال 136۷ یعنی ۷2 روز )6۷/4/29( پس از قبول آتش بس، در پیام 
مکتوبی، فرمان تدوین سیاست های کلی نظام در دوران سازندگی را صادر می کنند، 
ولی اکنون مخالفان آیت الله هاشمی، مغرضانه تشکیل دولت سازندگی و تأکید بر کار 
و سازندگی را تلاش برای تغییر ذائقه مردم و کم رنگ کردن احساسات جبهه رفته ها 

می دانند و شگفتا در تمام این مسایل، خود را فداییان امام و رهبری هم می دانند!!
البته آن سوی این سکه، یعنی هاشمی رفسنجانی و انتخابات، ایجاب می کند که 
این شخصیت به خاطر حضور همیشگی و تأثیرگذارش در روند امور انقلاب، باید در 
هر انتخاباتی، اصل و محور باشد، حتی اگر نامزد نباشد و او را در مناظره های تبلیغاتی، 
رقیب اصلی بخوانند و به شیوه های کاملًا غیر اخلاقی و انسانی، آن هم به مدد رسانه 
ملی!! و در انظار دست کم 60 میلیون بیننده و شنونده داخلی، به تخریبش بپردازند 

و به وی حتی حق دفاع هم ندهند!؟
اما این بار فرق می کند. 3۷ سال از انقلاب گذشته و گروه ها و جناح های معاند 
سیاسی مطلب و بهانه ای را ولو خیالی برای تخریب آیت الله هاشمی رفسنجانی باقی 
نگذاشته اند و همزمان با پیشرفت علوم و تجهیزات ارتباطی، کینه و عصبانیت آنان نیز 
افزایش یافته و علاوه بر کتاب نویسی ها، اخیراً در استودیو های مجهز پنهان و آشکار، 
به فیلم و فتوشاپ سازی ها روی آورده اند و همچنان متحیّرند که دیگر علیه ایشان 

چه باید بکنند که نکرده اند.
ولی با این همه، مطمئناً ، هر میزان رأی هاشمی رفسنجانی در این انتخابات، 
عصاره اعتقاد مردم به ایشان پس از سنگ محک های مثبت و منفی فراوانی است که 
دوست و دشمن در این سال ها به گوهر هاشمی شناسی مردم زده اند، امیدواریم پس 
از انتخابات اسفند، دیگر دشمنان انقلاب اسلامی و مخالفان هاشمی، دست از اشتراک 
عمل در این کار بردارند و برای حفظ آبرو و ثبت خوش انصافی خویش در تاریخ، 
بگویند و بنویسند: ما هر کاری برای تخریب هاشمی می توانستیم در طول 3۷ سال 

کردیم، اما گویا مردم همچنان او را قبول دارند. ان شاءالله

نکتـه

اقدام عربستان سعودی در اعدام یک روحانی منتقد، از دیدگاه مردم جهان به ویژه در 
کشورهای غربی به عنوان حرکتی نفرت انگیز تفسیر شده است. این اعلام بیزاری به اندازه ای 
شدید بوده است که به راحتی می توان از بررسی محتوایی و حتی ظاهری مقاله های منتشر 

شده در رسانه های مطرح جهان به آن پی برد.
نیویورک تایمز: سعودی بارخاطر آمریکا است

تارنمای روزنامه آمریکایی نیویورک تایمز در چند روز گذشته چندین مقاله و تحلیل در 
زمینه تنش میان ایران و عربستان منتشر کرده است. این روزنامه در یکی از مطلب های خود 
نوشت: سعودی دوست ایالات متحده نیست بلکه دردسر است. عربستان متحد آمریکا به 
شمار نمی آید بلکه در برخی زمان ها در کنار آمریکا بود و از این رابطه برای پیشبرد اهداف 
منطقه ای و جهانی خود استفاده کرد. ... آن ها از دهه 1940 میلادی هم با ارائه نفت ارزان 
به منافع و اقتصاد آمریکا کمک کردند. این مقاله افزود: سعودی ها در مقابله با شوروی نیز 
کمک های مالی و سیاسی بسیاری به ایالات متحده کردند اما در سال های اخیر با رفتار پر 
اشتباه و کج خلقی های بچه گانه، دردسر و باری بر دوش آمریکا بوده اند زیرا به صورت پی 
در پی خواستار دخالت این کشور به نفع خود در سوریه، عراق و مصر شدند. عربستان در 
حالی که تنها به صورت زبانی در جنگ با تروریسم مشارکت می کند هنوز به پشتیبانی و 
پرورش دیدگاه ها و سازمان های تروریستی ادامه می دهد و امنیت آمریکا و منافع این کشور 
در خاورمیانه را به خطر می اندازد. افزون بر این، حمله سعودی به یمن جان تازه ای به القاعده 
و دولت اسلامی )داعش( بخشید. این مقاله در پایان توصیه می کند که ایالات متحده نباید 
به حمایت بدون چون و چرا از عربستان ادامه دهد زیرا سعودی ها نیازهای آمریکا را برآورده 
نمی کنند و به عنوان یک نارفیق، دردسرساز هستند. همین روزنامه آمریکایی روز دوشنبه 
هم در مقاله نوشت: افکار عمومی در اروپا در موضوع تنش ایران و عربستان به سوی ایران 
متمایل است. در بخشی از این مقاله آمده است: دولت های اروپایی به عربستان سعودی 
به عنوان یک نیروی مهم اما دردسرساز در ثبات منطقه می نگرند که بازار پرسود خرید 
تسلیحات و کالای آن ها است اما افکارعمومی و مردم اروپا در مورد پشتیبانی سعودی ها 
از رویکردهای وهابی و سلفی که باعث شکل گیری ایدئولوژی افراطی القاعده و داعش شده 
است، انتقادی است. بر اساس ارزیابی این روزنامه، تحلیل افکارعمومی دشوار است اما بررسی 
دیدگاه نخبگان و رهبران سیاسی در شبکه های اجتماعی درکنار تفسیرها و اظهارات رسانه 
ای نشان می دهد به طور عمده افکار عمومی در غرب، عربستان سعودی را در مورد اعدام 

شیخ نمر، مسئول می داند و نگاه ها بیشتر به ایران متمایل است.

پلتیکو: تهران تنها پایتخت جهان اسلام علیه تروریسم
وبسایت تحلیلی پلتیکو در تحلیل خود از شرایط کنونی خاورمیانه، به کشورهای غربی 
توصیه می کند که نباید عربستان سعودی را به ایران ترجیح دهند زیرا در این تنش میان دو 
قدرت منطقه منافع غرب با تهران تامین می شود. به نوشته این مقاله مهمترین متحد آمریکا 
یعنی عربستان چند روز پیش، اعدام دسته جمعی را انجام داد که در میان قربانیان یک روحانی 
شیعه وجود داشت. گرچه در تنش میان دو کشور شیعه و سنی منطقه، آمریکا نباید طرف 
هیچ یک را بگیرد اما باید به یاد داشته باشد که منافع امنیتی ایران به ما نزدیک تر از عربستان 
سعودی است. پشتیبانی از عربستان فاجعه بار خواهد بود. این مقاله با بیان اینکه تاریخ عربستان 

سعودی ۸3 ساله است اما ایران تاریخی 2500 ساله دارد نوشت: هدف عربستان برای ایجاد 
بحران این بود که آمریکا از یکی از دو طرف حمایت کند و پشتیبانی از عربستان را بیشتر 
انتظار داشت اما این اقدام به ضرر منافع ما آمریکایی ها خواهد بود. این تحلیل با نگاهی جامعه 
شناسانه به دو کشور تاکید دارد: با هر معیاری به جامعه ایرانی نگاه کنیم آن ها را به خود نزدیک 
تر می بینیم. زنان در ایران بسیار پویا هستند و حتی وارد بحث تجارت و اقتصاد شده اند اما 

در عربستان سعودی حتی زنان اجازه رانندگی و سفر بدون یک مرد را ندارند. حملات یازده 
سپتامبر 2001 به نیویورک، به وسیله سعودی ها برنامه ریزی و اجرا شد و تهران تنها پایتخت 
جهان اسلام بود که مردمش در سوگ قربانیان آن واقعه جمع شدند. پلتیکو با نگاهی واقع بینانه 
تاکید دارد هر دو کشور ایران و عربستان دشمن آمریکا بودند اما دشمنی ایران، آشکار و دشمنی 
عربستان پنهانی و در شکل یک دوست بود. سعودی کشوری سرکوبگر و حامی اصلی داعش، 
القاعده و طالبان است. تروریست هایی که کمک های عربستان می آفریند دشمن اصلی آمریکا 
در خاورمیانه هستند. این درحالی است که ایران بیشتر از ما از آن ها بیزار است زیرا آن ها به 
دنبال کشتن شیعیان هم هستند. ... آمریکا باید در برخورد با بحران کنونی، این واقعیت مهم 

را در ذهن داشته باشد.
سی ان ان: هراس عربستان از دست برتر ایران

برخی تحلیلگران نیز تنش های به وجود آمده کنونی در خاورمیانه و به ویژه میان ایران و 
عربستان را محصول نگرش تهدیدانگارانه سعودی ها به ایران می دانند. سی ان ان دو روز پیش 
در این رابطه نوشت: سعودی ها با تحریک های فرقه ای به اختلاف شیعه و سنی دامن می زند 
تا توجه ها را از کسری بودجه کشورش منحرف ساخته است. در حالی که ریاض به اختلاف 
فرقه ای در منطقه دامن می زند، ایران می تواند از موضوع اعدام شیخ نمر و مشکلات جمعیت 
شیعه در بحرین و عربستان و همچنین تهاجم سعودی به یمن استفاده کند. این مقاله یکی از 
تاثیرهای حاشیه ای تنش میان ایران و عربستان را در بحث رقابت در حل و فصل منازعه در 
سوریه می داند. وبسایت نشریه »گلاب اند میل« نیز در پرداختن به این موضوع اعتقاد دارد 
که عربستان سعودی سیاست خارجی تهاجمی را در پیش گرفته است. پادشاه عربستان با 
نپذیرفتن اصلاحات حقوق بشری که به وسیله کشورهای اروپایی و ایالات متحده پیشنهاد شده 
بود بیگانه هراسی و وهابی گری را تشدید می کند و اسلامی را تشویق می کند که به مدارای 
دینی توجه ندارد و به شدت با شیعه به مقابله می پردازد. افزون بر این، از سوی دیگر حاکمان 
این کشور نگاه تهاجمی را در مورد استفاده از نیروی نظامی علیه یمن بکار برده اند. این درحالی 
است که جنگ سعودی ها به خوبی پیش نمی رود و با وجود هزینه های چند صد میلیون 
دلاری در چند ماه گذشته نتیجه مناسب نداشته است. به نوشته تحلیلگر این نشریه، سلمان 
خطر این بحران آفرینی را به جان خرید زیرا به دنبال و نیازمند به چنین واکنشی از سوی ایران 
بود. مقامات سعودی علاوه بر درگیری با شیعیان عربستان، با نارضایتی رو به افزایش در میان 
سنی های این کشور به علت اوضاع اقتصادی روبرو هستند. عربستان به تنش های خود با ایران 

دامن می زند تا کشورش را منسجم نگاه دارد و همه را گرد پادشاه سعودی نگاه دارد.

سرنوشت غایبان آزمون علمی خبرگان در کلاف کشف اجتهاد

چهارراه تشخیص اجتهاد

تحلیل آرایش سیاسی جریانات در آستانه انتخابات

جریان سوم در انتخابات شکل می گیرد؟

ارزیابی رسانه های جهان از تنش در خاورمیانه

حمایت افکار عمومی غرب از ایران در نزاع با عربستان

برخی تحلیلگران نیز تنش های به وجود آمده کنونی در 
خاورمیانه و به ویژه میان ایران و عربستان را محصول 

نگرش تهدیدانگارانه سعودی ها به ایران می دانند. سی ان 
ان دو روز پیش در این رابطه نوشت: سعودی ها با تحریک 
های فرقه ای به اختلاف شیعه و سنی دامن می زند تا توجه 
ها را از کسری بودجه کشورش منحرف ساخته است. در 
حالی که ریاض به اختلاف فرقه ای در منطقه دامن می 

زند، ایران می تواند از موضوع اعدام شیخ نمر و مشکلات 
جمعیت شیعه در بحرین و عربستان و همچنین تهاجم 

سعودی به یمن استفاده کند
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بهترين چيزى كه پدران براى پسرانشان به 
ارث مى گذارند، تربيت است، نه مال 
چرا كه مال مى رود و تربيت مى ماند.
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احضار سفیر ایران در ترکیه دروغ است
گفته می شود : یک منبع آگاه در وزارت خارجه خبر »ترکیه سفیر ایران را بخاطر بحران میان 
ریاض و تهران احضار نمود« را تکذیب کرد.به گزارش ایسنا، این منبع آگاه تاکید کرد: هدف از این 
خبر کوتاه این بود که این پیام به مخاطبین القاء شود که ترکیه نیز به جمع حامیان سعودی در 
زمینه اعتراض دیپلماتیک به ایران پیوسته است. در حالی که واقعیت این است که خبر احضار، دروغ 
بوده و سفیر ایران در ترکیه به درخواست خود و جهت تشریح مواضع ایران و آخرین تحولات جاری 
در این خصوص از وزارت خارجه ترکیه درخواست ملاقات کرده است. سفیر ایران در ترکیه دراین 
خصوص در صفحه فیس بوک خود نوشت: وزارتخانه های امور خارجه مرکز ثقل روابط کشورها 
هستند برای همین یکی از کارهای سفرا دیدارهای منظم با مدیران وزارت خارجه محل ماموریت 
و مرور موضوعات مهم روابط است.علیرضا بیکدلی با بیان اینکه بنا به درخواست قبلی سفارت، 
پنجشنبه برای ملاقات با آقای تورونلار مدیرکل منطقه ای به وزارت امور خارجه ترکیه رفتم، اظهار 
داشت: در این ملاقات درباره نتایج مثبت سفر اخیر رئیس سازمان آموزش عالی ترکیه و همچنین 
رئیس اداره دیانت ترکیه به ایران گفت وگو کردیم و درباره نقش رسانه های دو کشور در روابط 
صحبت مفصلی شد.وی  ادامه داد: درباره تحولات اخیر منطقه و اهمیت همکاری های ایران و ترکیه 

تبادل نظر داشتیم. طبق معمول جلسه در محیط دوستانه ای برگزارشد.

 تکذیب سفر پنهاني نماینده AFC در ایران 
گفته می شود: فدراسیون فوتبال به دنبال درج برخي اخبار درباره حضور سفر پنهاني نماینده 
AFC در ایران، اطلاعیه اي صادر کرد.به گزارش خبرگزاري صداوسیما؛ متن اطلاعیه به این شرح 
است: با توجه به درج اخباري در خصوص سفر پنهاني نماینده کنفدراسیون فوتبال آسیا در ایران  و 
برگزاري نشست هایي در خصوص موضوع فساد در فوتبال، فدراسیون فوتبال اعلام مي دارد اخبار 
منتشره در این خصوص صحت نداشته و هیچ کدام از نمایندگانAFC در خصوص موارد مطروحه 
در ایران حضور نیافتند و لذا صحبتي نیز در این رابطه انجام نگرفته است.در پایان لازم به توضیح 
است، روند حضور نمایندگان سایر کشورها و یا نمایندگان کنفدراسیون فوتبال آسیا و فیفا در کشور 
مشخص بوده و هیچگونه هماهنگي براي حضور ایشان در خصوص موارد عنوان شده در این اخبار 

صورت نگرفته و فدراسیون فوتبال اعلام مي دارد اخبار مطروحه در این باره صحت ندارد.

حمید سبزواری بستری شد
گفته می شود: حمید سبزواری شاعر پیشکسوت انقلاب اسلامی به دلیل بیماری در بیمارستان 
بستری شد.فرزند حمید سبزواری با اعلام این خبر عنوان کرد: پدرم از 12 روز قبل به دلیل 
خونریزی معده در بیمارستان بستری شده است و تحت مداوا قرار دارد. البته این بیماری یک ماهی 
است که ایشان را درگیر کرده است، اما به دلیل نداشتن نشانه های بیرونی، ما متوجه این مسئله 
نشده بودیم تا اینکه به دنبال ضعف شدید او را به دکتر و در نهایت بیمارستان منتقل کردیم.وی 
افزود: خوشبختانه حال عمومی استاد روبه بهبودی است، اما روند درمانی ادامه دارد و درباره زمان 
ترخیص وی از بیمارستان نمی توان نظری دارد.پسر شاعر پیشکسوت انقلاب اسلامی همچنین 
گفت: در مدت بستری بودن پدرم در بیمارستان، برخی از مسئولان و شاعران از وی عیادت کردند، 

منتها ما مسئله بیماری پدرم را تا امروز به صورت عمومی اطلاع رسانی نکرده بودیم.

بازداشت ایرانی متهم به قاچاق سلاح در کی یف 
گفته می شود: مرزبانان اوکراینی به درخواست آلمان، یک تبعه ایران را در یک فرودگاه کی 
یف بازداشت کردند.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، مرزبانان 
اوکراین در جریان بررسی اسناد مسافران در فرودگاه "بوریس پول" کی یف یک تبعه ایران را که 
از تهران پرواز کرده بود، بازداشت کردند.به گزارش دفتر مطبوعاتی اداره مرزبانی اوکراین، این تبعه 
ایران از طریق پلیس بین الملل تحت تعقیب پلیس آلمان قرار داشت و به این دلیل بازداشت شد تا 
سپس استرداد شود.در اطلاعیه اداره مرزبانی اوکراین اضافه می شود ایرانی بازداشتی به کلاه برداری 
و تقلب و  نقض قوانین در زمینه کنترل اسلحه متهم شده که مجازات آن تا 15 سال حبس است.

چمران رئیس شورای عالی استان ها شد 
گفته می شود: مهدی چمران در انتخابات هیات رئیسه سومین سال از چهارمین دوره شورای 
عالی استان ها با کسب 42 رای از ۷2 رای ماخوذه رئیس شورای عالی استان ها شد. به ایرنا از 
اداره کل روابط عمومی شورای اسلامی شهر تهران در بیست و سومین اجلاس عمومی شورای 
عالی استان ها انتخابات هیات رئیسه سومین سال از چهارمین دوره شورای عالی استان ها برگزار 
شد.مهدی چمران و غلامرضا بصیری پور به عنوان دو کاندیدای ریاست شورای عالی استان ها با 
یکدیگر رقابت کردند و در نهایت مهدی چمران با کسب 42 رای از ۷2 رای ماخوذه به عنوان رئیس 
شورای عالی استان ها انتخاب شد.پیش از این نیز مهدی چمران به مدت 9 سال رئیس شورای 
عالی استان ها بود و سال گذشته و با برگزاری دومین سال از چهارمین دوره انتخابات هیات رئیسه 

جای خود را به غلامرضا بصیری پور داده بود.

تداوم توقف سفر عمره 
گفته می شود: هیأت وزیران، ورود کالاهای تولید عربستان و یا از مبدأ این کشور را از کلیه 
مبادی ورود کالا به کشور از جمله مناطق آزاد و ویژه اقتصادی ممنوع اعلام و مصوب کرد که 
سفر عمره نیز کما فی السابق تا اطلاع ثانوی متوقف می ماند. به گزارش ایلنا، هیأت دولت صبح 
روزپنج شنبه به ریاست حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی رییس  جمهوری جلسه فوق العاده 
تشکیل داد و اعضا به ادامه بررسی لایحه احکام مورد نیاز اجرای برنامه ششم توسعه پرداختند.در 
این جلسه، پس از بحث و تبادل نظر در خصوص لایحه مذکور، تعداد دیگری از مواد آن به تصویب 

رسید و ادامه بحث به جلسه آینده موکول شد.

شناسایی ۶ میلیون نفر با 2 دفترچه بیمه 
گفته می شود: قائم مقام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 6 میلیون نفر در کشور 
شناسایی شدند که دارای 2 دفترچه بیمه هستند و به دنبال ساماندهی این موضوع هستیم.

ابوالحسن فیروزآبادی در حاشیه هشتمین اجلاس سراسری مدیران ارشد سازمان بیمه سلامت 
ایران در جمع خبرنگاران اظهار داشت : بیش از ۷2 میلیون ایرانی دارای دفترچه بیمه هستند و از 
خدمات شرکت های بیمه گر استفاده می کنند.وی افزود : ما در برنامه های خود به دنبال اجرای طرح 

هر فرد تنها یک دفترچه بیمه هستیم.

اشرف پهلوی درگذشت 
گفته می شود:  اشرف پهلوی، خواهر دوقلوی محمدرضا پهلوی، شاه مخلوع ایران، درگذشت.  
اشرف در هفدهم دی ماه 1394 درحالی درگذشت که این روز در تقویم ملت ایران، با عنوان سالروز 
کشف حجاب به ثبت رسیده است. اشرف پهلوی متولد 129۸ هجری شمسی بود و به هنگام 
مرگ 96 سال سن داشت. مرگ او در منزلش در منتهن نیویورک اتفاق افتاده است. اشرف دختر 
رضاشاه و مادرش تاج الملوک آیرملو بود. از او به عنوان یکی از عوامل مؤثر در کودتای آمریکایی 2۸ 
مرداد علیه دکتر محمد مصدق یاد می شود. اشرف همچنین مشهور به قاجاق مواد مخدر در زمان 
سلطنت پهلوی بود. او در سال 1960 به اتهام قاچاق هروئین به ارزش 2 میلیون دلار در فرودگاه 
ژنو بازداشت شد. رضا شاه، قانونی را در 1۷ دی 1314 شمسی تصویب کرد که به موجب آن، زنان 
و دختران ایرانی از استفاده از چادر، روبنده و روسری منع شدند. اکنون هشتاد سال از آن تاریخ 
می گذرد. در همان تاریخ، فرمان کشف حجاب به اجرا درآمد. رضاشاه در این روز به همراه ملکه 
پهلوی و دختران خود که برای نخستین بار چادر بر سر نداشتند به دانشسرای دختران می رود و در 

آن گردهمایی سخنرانی می کند.

همزمان با سالگرد قیام 19 دي در قم صورت گرفت:

تولید نرم افزار چند رسانه ای قیام قم 
مدیرفناوری اطلاعات موسسه اعتباری کوثر استان قم گفت: با توجه به منویات مقام عظمای ولایت 
در دیدار با مردم قم در سنوات گذشته به اهمیت و زنده نگهداشتن قیام خونین 19 دی اشاره شده است، 
موسسه اعتباری کوثر استان قم بر آن شد تا در جهت پاسداری و زنده نگهداشتن قیام 19دی، نرم افزار 
چند رسانه ای »قیام قم« را به پیشگاه مقدس ولی عصر)عج( و مقام معظم رهبری و شهدای گرانقدر این 

قیام که از اولین ستارگان درخشان انقلاب اسلامی هستند هدیه نماید.
نیلوفر بنی هاشمی در خصوص این نرم افزار اشاره کرد: حدود 15 روز پیش تصمیم بر تولید این نرم 
افزار گرفته شد. این نرم افزار شامل کلام بزرگانی چون حضرت امام)ره( و مقام معظم رهبری در دیدارهایی 
که با مردم استان قم در سنوات گذشته اتفاق افتاده بود و سخنان سایر علما و مراجع و همچنین خاطرات 

روز 19 دی نیز می باشد.
وی با اشاره به اینکه این نرم افزار شامل گنجینه هایی از تصاویر و اشعار انقلابی و گزیده ایی از کتاب 

های در خصوص 19 دی می باشد خبر داد.
وي به امکان استفاده از این نرم افزار بر روی گوشی های همراه آندرویدی اشاره نمود و افزود که این 

نرم افزار به صورت رایگان در بازار در اختیار عموم مردم قرار گرفته است.
مدیرفناوری اطلاعات موسسه اعتباری کوثر استان قم گفت: CD این برنامه سال گذشته با حضور 
معاون رئیس جمهور و استاندار قم و جمعي از مسولین رونمایي شد و با توجه به استفاده گسترده مردم از 
تلفن همراه این موسسه برآن شد تا جهت دسترسي آسانتر هموطنان نرم افزار اندروید را نیز تولید نماید . 

نامحـرمانه

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید با بیان 
اینکه اجازه ندهیم افراطیون اختلاف افکنی کنند، گفت: ما 
دشمنانی داریم که می خواهند جلوی پیشرفت و نفوذ ما در 

جهان را بگیرند اما در نهایت موفق نخواهد شد.
به گزارش ایرنا، وی در دیدار آیت الله محسن اراکی دبیر 
کل مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی، با تاکید بر اینکه 
امروز زمینه برای پذیرش اسلام و مکتب اهل بیت)ع( در دنیا 
فراهم است، افزود: در تبیین معارف اهل بیت )ع( باید دقت 
داشت و از طرح مسائلی که احساسات دیگران را خدشه دار 
می کند اجتناب شود و در تفسیر نمونه به این مساله توجه 
داشتیم و البته شاهد موفقیت و تاثیر گذاری آن حتی در بین 
اهل سنت نیز بودیم .آیت الله مکارم شیرازی تصریح کرد: 
مساله تقریب نباید سبب شود که امتیازات خودمان را بیان 
نکنیم، منتهی باید با دقت و حساسیت این مساله را دنبال 
کنیم و به مقدسات دیگران توهین نکنیم، امیدواریم در مسیر 

تقریب همین روش دنبال شود.
 انتقاد از مواضع اخیر شیخ الازهر 

وی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: اگر 
تندروها به مقدسات دیگران توهین نکنند ما می توانیم شاهد 
موفقیت های بسیاری باشیم؛ شیخ الازهر از منادیان تقریب 
است، اما اخیرا متاسفانه مقداری مسیر خود را عوض کرده 
و مواضع تندی اتخاذ کرده که جای تعجب دارد و ما نیز 
درهمین زمینه نامه ای خطاب به وی نوشتیم و نکاتی را که 

ضروری برای تقریب می دانستیم گوشزد کردیم.
وی تصریح کرد: معارفی که اسلام و شیعه دارد، دنیا 

پسند است، گر چه می خواهند آن را محدود کنند، اما به 
فضل الهی موفق نمی شوند؛ خوشبختانه روز به روز مکتب 
اهل بیت)ع( در حال پیشروی است و همین مساله داد 
برخی را در آورده و آن ها را نگران کرده است.این مرجع 
تقلید تمسک به ثقلین را رمز نجات امت اسلام دانست و 
تصریح کرد : ما به دلیل تمسک به قرآن و اهل بیت)ع( از 

اشتباه در مبانی عقیدتی بدورهستیم؛ اعتقاد به حجیت عقل 
از افتخارات مذهب شیعه است.وی در ادامه با بیان اینکه 
استعدادهای درخشان و خوبی در حوزه های علمیه داریم که 
کم نظیرهستند، گفت: متاسفانه گاهی اوقات استعدادها هدر 
می روند، باید این استعدادها شناسایی و حمایت ویژه شوند و 

امتیازات خاصی برای آنان در نظر گرفته شود. 

آیت الله مکارم شیرازی: 

اجازه اختلاف افکنی رابه افراطیون ندهیم 
اخبار

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم مطرح کرد

احداث باغ پرندگان 
با مساحت 16 هکتار در قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از احداث و راه 
اندازی باغ پرندگان با مساحت 16 هکتار در مکانی به نام دره باد در شهرک 

قدس قم خبر داد
پیام جوادیان با اشاره به اینکه یکی از اهداف سازمان پارک ها و فضای سبز 
ایجاد تفرجگاه برای مردم است گفت: تمام تلاش خود را می کنیم تا اقدامات 
مناسبی را در راستای ایجاد فضاهای تفریحی برای شهروندان و زائرین گام های 
موثری برداریم. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ایجاد 
باغ پرندگان را یکی از مهم ترین اقدامات این سازمان دانست و خاطرنشان 
کرد: جانمایی باغ پرندگان انجام شده و عرصه ای به نام دره باد برای این کار 
در نظر گرفته شده است. وی ادامه داد: میدان مفید به سمت شهرک قدس 
که سمت راست آن بوستان کوثر است و قسمتی با عنوان دره باد قرار دارد که 
برای ایجاد باغ پرندگان جانمایی شده است. جوادیان با بیان اینکه درختکاری 
باغ پرندگان به اتمام رسیده است، بیان کرد: مساحت باغ پرندگان حدود 16 
هکتار است که طراحی فاز یک انجام شده در کمیته فنی نیز به تصویب رسیده 
است و در مرحله طراحی فاز دو قرار دارد. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم گفت: با توجه به اینکه انجام این پروژه بسیار زمان بر است 
و بحث اصلاح بودجه هم وجود دارد بنابراین نیازمند زمان برای راه اندازی این 
باغ هستیم و طراحی فاز و دو انتخاب پیمانکار نیز در حال پیگیری است که 

امیدواریم در یکی دو ماه آینده این عرصه به بهره برداری برسد.

سرپرست معاونت معماری و شهرسازی شهرداری قم مطرح کرد

وجود بیش از 3 هزار هکتار 
سکونتگاه  غیررسمی در قم

سرپرست معاونت معماری و شهرسازی شهرداری قم گفت: وسعت شهر 
قم 13 هزار هکتار است که بیش از سه هزار هکتار آن سکونتگاه غیر رسمی 

و بافت فرسوده است.
غلامرضا جانقربان با اشاره به اینکه سکونتگاه های غیر رسمی در تمام 
مناطق وجود دارد، گفت: به جز منطقه هشت در پردیسان که 15 کیلومتر 
از شهر فاصله دارد و در راستای ایجاد سرپناه برای شهروندان در نظر گرفته 
شده در تمام مناطق هفتگانه شاهد سکونتگاهای غیرمجاز هستیم. سرپرست 
معماری و شهرسازی شهرداری قم این مسئله را تهدیدی برای شهر دانست 
و خاطرنشان کرد: سکونتگاه های غیر مجاز و بافت فرسوده علاوه بر اینکه در 
زیبایی شهر تاثیر می گذارد می تواند تبعات اجتماعی و فرهنگی زیادی داشته 
باشد که قطعا آسیب هایی به جامعه خواهد رسید. وی ادامه داد: در دهه اخیر 
شاهد ساخت و سازهایی با عنوان سازه های سبک شدیم و متاسفانه بالغ بر 
11 هزار رای تخریب داریم یعنی در این 15 سال گذشته از ساخت و ساز های 
بدون مجوز و مازاد بر پروانه 11 هزار رای تخریب در دیوان مطرح شده است. 
جانقربان تصریح کرد: این آرای تخریب می تواند از نظر اقتصادی مشکلاتی 
داشته باشد و ضرر و زیانی به مالکین و مدیریت شهری وارد کند و سعی داریم 
در راستای برطرف کردن این مشکل تلاش های لازم را انجام دهیم. سرپرست 
معاونت معماری و شهرسازی شهرداری قم همکاری مردم را در این زمینه 
ضروری دانست و گفت: امیدواریم مردم همکاری و مشارکت داشته باشند تا 

بتوانیم مشکلات موجود در این زمینه را برطرف سازیم.

برای ترویج فرهنگ تفکیک پسماند خشک؛

طرح معاوضه کاغذ باطله با کتاب در قم 
اجرا می شود

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: این سازمان در 
راستای ترویج فرهنگ تفکیک پسماند خشک، اقدام به اجرای طرح معاوضه 

کتاب با کاغذ باطله کرده است. 
سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به برگزاری طرح مبادله کتاب با پسماند 
خشک، گفت: هدف از برگزاری این طرح، ترویج فرهنگ مدیریت پسماند و به 
موازات آن افزایش سرانه مطالعه است. به گفته وی، برپایی این گونه نمایشگاه ها 
و اجرای طرح تعویض کتاب با پسماند خشک و کاغذ باطله فرصت مناسبی 
است تا علاوه بر اینکه ارزش و هویت کتاب برای همگان آشکار شده و اقدامات 
مؤثری در راستای ترویج فرهنگ مطالعه انجام شود، فرهنگ مدیریت پسماند 
نیز تقویت شود. سرپرست سازمان مدیریت پسماند قم تصریح کرد: این طرح 
از 1۸ دی ماه در مجاورت غرفه بازیافت واقع در خیابان فرهنگیان 1 برگزار 
می شود. میرابراهیمی با بیان اینکه 150 عنوان کتاب تهیه شده و در معرض 
دید علاقمندان قرار می گیرد، اظهار کرد: افراد می توانند در صورت تمایل، 
کتاب مورد نظر خود را خریداری و یا با میزان پسماند خشک معاوضه کنند. 
وی افزود: همیاران می توانند کتاب های استفاده شده در منزل را طی یک 
حرکت نمادین به غرفه بازیافت واقع در خیابان فرهنگیان 1 تحویل دهند و 
در صورت نیاز از کتاب های دیگر همیاران استفاده کنند. ساعت برپایی این 
برنامه از 9 صبح الی 13 ظهر است و این طرح در صورت استقبال از ظرفیت 
موجود، هر هفته در مجاورت غرفه های بازیافت در سطح شهر برگزار می شود.

معاون خدمات شهري و امور اجتماعي شهرداري قم  خبرداد:

راه اندازي کمپینگ زائر 
در بوستانهاي شهري قم 

معاون خدمات شهري و امور اجتماعي شهرداري قم از تجهیز بوستا هاي 
شهري به ست هاي بازي و همچنین وسائل ورزشي خبر داد. 

سید امیر سامع گفت: یکي از موضوعاتي که شهرداري قم در دستور کار 
دارد توجه به فضاسازي در بوستان هاي شهري است که در این راستا تجهیز 
پارك ها و بوستان ها را در دستور کار داریم. وي گفت: تجهیز این بوستان ها 
به سیستم روشنایي و همچنین ست هاي ورزشي و بازي کودکان از جمله 
مسائلي است که در دستور کار بوده و در تلاش هستیم این اقدام را انجام 
دهیم. معاون شهردار قم عنوان کرد: باید کاري کنیم که در فضاهاي شهري 
خانواده ها حضور یافته و این امر علاوه بر گسترش امنیت اجتماعي موجب 
ایجاد فضاي شادي و نشاط در خانواده ها خواهد شد. سامع گفت: در کنار 
این مسائل به زیباسازي شهري نیز اهتمام داریم و تلاش خواهیم کرد که در 
زیباسازي شوارع و محیط نیز اقدام کنیم. وي ادامه داد: با توجه به موقعیت 
اقلیمي شهر قم نیاز است که فضاهاي شهري و بوستان ها با مدیریت بیشتري 
فعالیت کنند که در این راستا اقداماتي را در دستور کار داریم. معاون خدمات 
شهري و امور اجتماعي شهرداري قم گفت: ایجاد کمپینگ  هاي استراحت 
براي مسافران و زائران از دیگر برنامه هاي شهرداري براي بوستان هاي شهري 

است که براي این منظور بوستان غدیر، بوستان فدك و... را در نظر گرفته ایم.
سامع بیان کرد: این کمپینگ ها مي تواند در راستاي خدمات رساني هر چه 

مطلوب تر به زائران گام برداشته و فضاي مناسب شهري را ایجاد کند.
وي اظهارکرد: با راه اندازي این کمپینگ ها مي توان چادرهاي مسافرتي که 
در بستر رودخانه و همچنین سطح شهر دایر مي شد را جمع آوري کرده و در 

ایجاد نظم انضباط شهري بکوشیم.

در مدارس پردیسان قم برپاشد:

نمایشگاه آموزش فرآیند تفکیك 
از مبدا و جمع آوري زباله 

شهردار منطقه هشت قم از آموزش فرآیند تفکیك از مبدا و جمع آوري زباله 
در مدارس پردیسان خبر داد

سیدعبدالله سلیماني با اشاره به آموزش فرآیند تفکیك از مبدا و جمع آوري 
زباله در مدارس پردیسان اظهار کرد: 9 مرکز آموزشي دبستان از پایه اول 
تا ششم ابتدایي زیر پوشش آموزش هاي این طرح قرار گرفتند که به هزار 
و 355 دانش آموز آموزش هاي لازم را فرا دادندوي با بیان اینکه این دوره 
آموزشي توسط خدمات شهري منطقه هشت اجرایي شده است خاطرنشان 
کرد:  در بخش نخست آموزش ها، تفکیك زباله در مبدا در دستور کار قرار گرفته 
و شهروندان مي توانند زباله هاي تفکیك شده خود را به شهرداري یا سازمان 
پسماند تحویل داده یا بفروشند بنابراین آموزش هاي لازم داده شده تا بتوانند 
زباله خشك را از زباله تر تفکیك کنند.شهردار منطقه هشت قم با بیان اینکه 
ساعت 21 شهرداري زباله ها را جمع آوري مي کند، گفت: نوع کیسه هاي زباله  
متفاوت است، کیسه زباله مشکي براي زباله هاي تر و کیسه زباله آبي براي 
زباله هاي خشك تعیین شده است.وي خاطرنشان کرد: آموزش هاي لازم به 
دانش آموزان داده شده و از دانش آموزان مقاطع سوم تا ششم خواسته شده 
تا در این زمینه روزنامه دیواري تهیه کنند که 15 نفر روزنامه  دیواري تهیه 
کردند و براي این بخش تحویل داده اند و 125 نفر نیز کاردستي تهیه کردند.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
و  پذیرایی  واحدهای  استاندارد سازی  پیگیری  از  قم 
گردشگری قم برای ارائه خدمات مطلوب به مسافران 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری قم، عیسی رضایی در جلسه 
استانداردسازی تاسیسات گردشگری گفت: واحدهای 
اقامتی، پذیرایی، گردشگری و تفریحی برای درجه بندی 
و بهره برداری از مزایای سازمان الزام به استانداردسازی 
خدمات هتلی، بهداشت و ایمنی و مقاومت ساختمانی 
هستند. وی افزود: سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی 
استانداردسازی  تطبیق  برای  با شرکتی  و گردشگری 

تا  است  کرده  منعقد  قرارداد  گردشگری  تاسیسات 
هتل داران، مهمانپذیرها، مجتمع های توریستی و تفریحی 
با این شرکت همکاری کرده و از کارشناسان و ارزیابان 
استفاده  کشوری  استانداردهای  با  منطبق سازی  برای 

کنند.
رضایی با بیان اینکه تعدادی از تاسیسات گردشگری 
اجرای  به  اقدام  و  داشته  تعامل  شرکت  این  با  قم 
استانداردسازی کرده اند، افزود: نخستین گروه نظارتی 
سرارزیابان از 13 دی ماه وارد استان شده اند و تعدادی از 

هتل ها و مهمانپذیرها در حال ارزیابی است.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
قم اضافه کرد: پس از انطباق و بررسی به عمل آمده و بعد 

از رفع نواقص، تاسیسات گردشگری می تواند از مزایای 
استانداردسازی بهره مند شود.

رضایی با اشاره به اهداف استانداردسازی تاسیسات 
تا  این طرح موجب می شود  تصریح کرد:  گردشگری 
صاحبان واحدهای اقامتی، پذیرایی و گردشگری با ارائه 
خدمات مطلوب با یکدیگر به رقابت بپردازند و از نرخ 

رقابتی برخوردار شوند.
وی گفت: چنانچه اماکن اقامتی و پذیرایی حداقل 
استانداردهای مصوب سازمان میراث فرهنگی، صنایع 
دریافت  ضمن  کنند،  رعایت  را  گردشگری  و  دستی 
و  رقابتی  نیز  آنها  خدمات  نرخ  استاندارد،  گواهینامه 

پیشنهادی می شود.

امام جمعه قم گفت: حکومت سعودی رابطه خود را 
با ایران قطع کرده اما بدانند که این اقدام خطایی بزرگ 

و استراتژیک بود.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های این 
هفته نماز جمعه قم به مناسبت های گذشته و پیش رو اشاره 
و خاطرنشان کرد: نخستین مناسبت، سالروز قیام قهرمانانه 
19 دی مردم قم است؛ در آن روز مردم قم مقابل دژخیمان 
رژیم شاه ایستادند ولی شاید هیچ کس باور نمی کرد چنین 
قیامی، منشأ این همه تحولات عمیق در جامعه شود اما ملتی 
که متکی بر ایمان، بصیرت و استقامت باشد همواره پیروز 
است و می تواند از فرصت ها بهره ببرد و وعده الهی نیز نصر و 
ظفر برای آنهاست. عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در 
بخش دیگری از خطبه دوم به اقدام آل سعود در اعدام شیخ 
نمر باقر النمر اشاره و تصریح کرد: این عالم برجسته بدون 
هیچ اینکه هیچ اقدام مسلحانه ای انجام داده باشد دستگیر 

شد و به شهادت رسید؛ این حرکات جنون آمیز سعودی ها 
را محکوم می کنیم چه اینکه این اقدامات ما را به یاد صدام 
می اندازد آن روز که آیت الله محمد باقر صدر را به شهادت 
رساند و همگان دریافتند صدام به روزهای آخر عمر خود 
نزدیک می شود زیرا خون به ناحق ریخته شده، دامن ظالم 
را می گیرد. وی افزود: حکومت سعودی رابطه خود را با ایران 
قطع کرده، هر چند این اقدام خطایی بزرگ و استراتژیک 
بود و پیروان و اذناب آل سعود همچون بحرین اشغال شده، 
جیبوتی و... نیز همین کار را کرده اند اما به آنها می گوییم 
ملت ایران با هیچ کشوری شوخی ندارد. حسینی بوشهری 
حمله به سفارت عربستان و کنسولگری این کشور در مشهد 
را مورد توجه قرار داد و گفت: این کار انقلابیون ما نیست و 
آنها بهانه به دست دیگران نمی دهند، ما نمی خواهیم اینگونه 
عمل شود به همین دلیل دستگاه قضایی هم کار خود را 
دنبال می کند چون این کارها در شأن نظام اسلامی نیست. 

وی خطاب به آل سعود و دیگر کشورهای پیرو عربستان 
اروپایی  کشورهای  یعنی  شما  بزرگترهای  کرد:  عنوان 
هم روزی سفرای خود را از ایران فرا خواندند ولی سپس 
شرمسارانه از جمهوری اسلامی خواستند اجازه دهند که 
بازگردند و رهبری و ملت هم کریمانه آنها را بخشیدند، شما 
نیز تا دیر نشده بازگردید زیرا ملت ایران کریم است و شما 

را خواهد بخشید.
خروش مردم قم در اعتراض به اعدام نمر

اعدام  اعتراضی مردم قم در محکومیت  راهپیمایی 
آیت الله محمد باقر نمر بعد از اقامه نماز عبادی سیاسی 
جمعه برگزار شد. مردم قم در این راهپیمایی که پس از 
اقامه نماز جمعه برگزار شد با سر دادن شعار و در دست 
داشتن پلاکاردهایی سیاست های صهیونیستی آل سعود  
و اعدام آزادی خواهانی همچون آیت الله نمر را محکوم 

کردند.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم:

واحدهای گردشگری قم استانداردسازی می شود

امام جمعه قم:

قطع رابطه با ایران اشتباه استراتژیک آل سعود است

استاندارقم گفت: رشته های دانشگاهی 
درقم باید بر اساس نیازها و در جهت رفع 

معضلات و مشکلات استان شکل بگیرد. 
سید مهدی صادقی در جلسه شورای 
آموزش و پرورش استان قم افزود: نیازسنجی 
جذب  و  تحصیلی  های  رشته  درایجاد 
دانشجویان درمراکز آموزش عالی استان، از 
موضوعات بسیار مهمی است که باید آسیب 

شناسی شده و مورد توجه قرار گیرد. وی 
با بیان اینکه می توان با تشکیل کارگروه 
مشترک میان آموزش و پرورش و مراکز 
آموزش عالی، نیازسنجی رشته های تحصیلی 
کرد:  خاطرنشان  شود،  انجام  استان  در 
نیازسنجی در تحقیقات و پژوهش های علمی 
کشور برای رفع نیازها و چالش های جامعه 
نیز آنگونه که باید و شاید صورت نمی گیرد. 

استاندار قم در ادامه افزود: همه مسئولان و 
دستگاههای اجرایی باید از نظام آموزشی 
در استان حمایت کنند تا شاهد موفقیت و 
پیشرفت هرچه بیشتر دانش آموزان استان 
در عرصه های مختلف باشیم. وی در پایان 
در خصوص دانش آموزان بی بضاعت و لازم 
التعلیم در استان قم گفت: کمیته امداد و 
بهزیستی باید برنامه ریزی و اقدامات بیشتری 

برای حمایت از این دانش آموزان داشته باشند 
تا آنها جذب آموزش و پرورش شده و شاهد 
انسداد بی سوادی در جامعه باشیم. شورای 
آموزش و پرورش استان قم با حضور جمعی 
اجرایی  دستگاههای  روسای  و  مدیران  از 
مرتبط و روسای دانشگاهها و مراکز آموزش 
عالی استان در سالن جلسات امام جواد)ع( 

استانداری قم برگزار شد. 

استاندار قم: 

رشته های دانشگاهی بر اساس نیاز استان شکل گیرند 

معاون شهردار قم از به بهره برداری رسیدن پروژه پل میثم تا بهار سال 95 خبر داد و گفت: 
در حال حاضر پروژه های عمرانی در قم با روند مطلوبی دنبال می شوند.

علیرضا قاری قرآن در خصوص وضعیت تداوم اجرای پروژه ها در سطح شهر گفت: 
خوشبختانه پروژه ها وضعیت رو به رشد و فعالی دارند و برخلاف مشکلات مالی با هماهنگی 
در حال فعالیت هستند و با برنامه مشخص سعی می کنیم تمام پروژه ها را به زودی با اتمام 
برسانیم. معاون شهردار قم با اشاره به پروژه سه سطحه عماریاسر - 15 خرداد گفت: به صورت 
جدی در چند جبهه این پروژه فعال است و پل اصلی، میدان و زیرگذر خاکبرداری شده است 

و آماده سازی برای زیرگذر غربی نیز صورت گرفته است.
وی افزود: از سمت شرق نیز معارضین ملکی و تاسیساتی وجود دارد که در حال رفع 
معارضات هستیم تا کار های لازم صورت بگیرد و یکی از پل ها نیز آماده سازی می شود و 

امیدواریم به جمع بندی رسیده و در نیمه سال آینده این پروژه به بهره برداری برسد.
قاری قرآن به پروژه تقاطع امام علی)ع( و عمار یاسر اشاره و بیان کرد: طی یک ماه گذشته 
عملیات اجرایی این پروژه آغاز شده و در طول هفته گذشته کنار گذر تکمیل شده است و 
از ابتدای هفته آینده مسیر اصلی منحرف می شود و برنامه طوری تنظیم شده که همزمان با 

پروژه سه سطحه تکمیل شود.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم ادامه داد: این پروژه زمان بندی مشخص و 
تقویم زمانی برنامه ریزی شده هم برای پیمانکار و هم برای شهرداری دارد.

وی در خصوص پروژه پل 9 دی ابراز کرد: قبل از پایان سال یکی از رمپ و لوپ های جنوب 
و شمال شرقی به بهره برداری می رسد.

قاری قرآن همچنین درباره پل میثم گفت: این پروژه از پروژه هایی بود که در یکی دو ماه 
گذشته فعال شده و در دو جبهه شمالی و جنوبی کار می شود و امیدواریم در بهار سال آینده 

به بهره برداری رسیده و زودتر از پروژه های دیگر به سرانجام برسد.
وی یکی دیگر از پروژه های در دست اقدام را بلوار مرجعیت دانست و تصریح کرد: پروژه 
بلوار مرجعیت در سه فاز بوده که فاز یک آن از بلوار جمهوری تا شهید کریمی است و تا دو ماه 

آینده آماده بهره برداری و زیرسازی و آسفالت آن انجام گرفته است.
معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم اضافه کرد: این بخش از پروژه اهمیت 

ترافیکی بالایی دارد و می تواند بار ترافیک را از شهرک قدس روان کند.
قاری قرآن با اشاره به فازهای دیگر این پروژه تصریح کرد: ابتدای سال آینده ادامه بلوار 
شهید کریمی تا شهرک قدس در فاز دو تکمیل می شود و تا آخر سال بعد پروژه به صورت 

کامل به اجرا می رسد.

معاون شهردار قم خبر داد

بهره برداری از پل میثم تا بهار 95

در نخستین اجلاس استانی نماز در تالار 
قدس مجتمع آموزش عالی امام )ره( قم 
جمعی از فعالان، خادمان، مروجان فرهنگ 
خیرین  همچنین  و  جماعت  نماز  اقامه 
مسجد ساز این استان با حضور مسئولان و 
شخصیت های مختلف بویژه وزیر آموزش و 

پروش مورد تجلیل قرار گرفتند. 
به گزارش ایرنا، امام جمعه موقت قم 
در این مراسم ضمن تقدیر و تشکر از ستاد 
اقامه نماز و همچنین کلیه دستگاه هایی که 
نقش مهمی در برگزاری این اجلاس ایفا 
کردند، اظهار داشت: حرکت ها و نهضت 
هایی که برای اقامه نماز انجام می شود، در 
ترویج و پاسداشت این فریضه الهی اهمیت 
زیادی دارند.آیت الله سید محمد سعیدی با 
بیان اینکه تاثیر برگزاری چنین مجالس و 
همایش هایی مشروط به رعایت برخی نکات 
از سوی برگزار کنندگان آن است، گفت: 
بدون شک اگر کسانی که این مراسم ها را 
پیش بینی و تدارک می بیینند، خود مقیم 
و اقامه کننده نماز نباشند، هرگز نخواهند 
فرهنگ  این  ترویج  راستای  در  توانست 
گرانسنگ بر روی مخاطبان خود کمترین 
تاثیری را داشته باشند.وی افزود: ولی اگر 
همه آنها مزین و متصف به ویژگی های 
نماز باشند، و دیگران را نیز به سمت نماز 

هدایت و راهنمایی کنند، بی شک شاهد 
نزول برکات و رحمت الهی، و متنعم شدن 

همگان از آن خواهیم بود.
همچنین در آغاز این مراسم نیزرئیس 
ستاد اقامه نماز استان قم مهمترین هدف 
برگزاری این اجلاس را ترویج فرهنگ اقامه 
نماز جماعت در جامعه دانست، و اشاره به 
برگزاری بیست و چهارمین دوره اجلاس 
سراسری نماز در اوایل بهمن ماه امسال در 
استان قزوین، تصریح کرد: با توجه به اینکه 
امکان حضور همه فعالان نماز در آن اجلاس 
نیست، لذا ستاد اقامه نماز کشور بر آن شد، 

تا برپایی یک اجلاس استانی را به منظور 
تقدیر و تشکر از فعالان نماز در استان های 

مختلف تدارک ببیند.
به  قم  اینکه  بیان  با  یار  محمد خامه 
لحاظ نماز وضعیت خوب و مناسبی را به 
برکت وجود حوزه های علمیه دارد، تصریح 
از  بسیاری  در  نماز  استانی  اجلاس  کرد: 
استان های کشور برگزار شده، و قم جز 
این  کننده  برگزار  های  استان  آخرین 
شورای  دبیر  شود.  می  محسوب  اجلاس 
اقامه نماز قم با بیان اینکه استانداری قم و 
همچنین شورای نماز این استان متشکل از 

15 دستگاه اجرایی، نقش عمده ای را در 
برگزاری این همایش داشتند، تصریح کرد: 
تمام هزینه های آن از طریق مشارکت های 
مردمی تامین شده است.رئیس ستاد اقامه 
نماز قم با اشاره به اقامه نماز جماعت ظهر و 
عصر در بیش از ۸00 مدرسه و اداره استان، 
تصریح کرد: در حالی که بسیاری از استان 
ها از نعمت امام جماعت روحانی محروم 
هستند، اکثر ائمه جماعات مدارس و ادارات 

قم روحانی هستند.
وی با تاکید بر دستاوردهای خوبی که 
برگزاری این اجلاس می تواند در راستای 
ترویج فرهنگ نماز داشته باشد، تصریح کرد: 
خادمین و دبیران اقامه نماز و به طور کلی 
منادیان نماز و همه کسانی که به عشق 
نماز در این محفل حضور پیدا کردند، باید 
کارهای نو و جدیدی را برای ترویج فرهنگ 
نماز ارائه دهند، تا قم به عنوان شهر کریمه 
اهل بیت به هنگام اذان و اقامه نماز وضعیتی 

متفاوت تر از شهرهای دیگر داشته باشد.
در این مراسم علاوه بر فعالان نماز قم 
یکی از شیعیان آفریقایی مقیم قم نیز که 
به عنوان میهمان خارجی در این اجلاس 
سخنانی  بیان  ضمن  بود،  کرده  شرکت 
پیرامون نماز به صورت ویژه مورد تجلیل 

قرار گرفت.

در نخستین اجلاس استانی نماز:

خیرین مسجد ساز و فعالان حوزه نماز در قم تجلیل شدند 

سالروز قیام خونین نوزدهم دی مردم قم 
را گرامی می داریم

موسسه اعتبـاری کوثر
استـان قم

خبـر


